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močeh Domaga.tn ljudem, ki pcCeoujeKJ vaše pomoč 
Prkinimc žalostne zgodbe, ki se odvijajo v naši Dliztnl. 
Naj deček naše sreče coseže tud druge 

•ioeC: kri2 Sloverile 
o? M _ P 

Vse a 

H i t r i mednarodni 
JVova storitev Pošte Slovenije v sodelovanju s 
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hitra dostava, kratki roki prenosa 

Črtna kodat zavarovanje paketa 
do 100.000 SIT, sledenje prek Interneta 
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Romi no urejeno lokacijo 

Staro romsko naselje za železniško postajo iz zraka 
(na naslovnici: Nova lokacija za romsko naselje) 

Problematika Rom ov v obč in i 
Grosuplje je dolgotrajna in pereča. N i 
je bilo občinske uprave, ki se ne bi 
ukvarjala s to problematiko in jo poiz
kušala bolj ali manj uspešno reševa
ti. Nekoč je bilo občinske zemlje do
volj, nismo imeli toliko zazidalnih 
con za gospodarsko gradnjo in tudi 
romske družine so bile manjše. Se
daj smo prišli v razmere, ko nimamo 
kam. Moramo se odločiti ali bomo 
razmere vsaj na najbolj kri t ičnih 
točkah uredili ali pa stvar prepustili 
popolni stihiji. 

V občini imamo trajno naseljenih 
okoli 200 Romov v petih za normal
no bivanje neprimernih taborih. Za
radi neprilagojenosti, so odnosi med 
Romi in ostalim prebivalstvom zelo 
napeti in nestrpni, kar je v preteklosti 
in bo tudi v prihodnje onemogočalo 
ali vsaj skrajno oteževalo reševanje 
njihove celovite problematike. 

Po denacionalizaciji, so se znašli 
vsi tabori, razen enega na privatnih 
z e m l j i š č i h , kar je za lastnike 
nevzdržno. Lastniki večinoma zahte
vajo umik Romov in občini grozijo s 
tožbami. 

V letošnjem letu smo se odločili, 
da na najboljši možen način rešimo 
že skrajno kritične razmere romskih 
družin, ki so naseljene v dveh tabo
rih, na neposrednem obrobju naselja 
Grosuplje. Prvo naselje se nahaja že 
okoli 19 let za železniško postajo 
(okoli 45 Romov) in drugo naselje za 
podjetjem Dolenjgrad. Ti so bili za
radi prekinitve pogodbe, ki jim je 
dovoljevala bivanje na privatnem 
zemljišču in velikega nasprotovanja 
občanov sosednje vasi Malo Mlače-
vo (v tej krajevni skupnosti se je na
hajalo več kot polovica vseh Romov 
v občini), v lanskem letu preseljeni v 
Grosuplje (okoli 48 Romov). Oba 
tabora se nahajata na področju plani
ranih gospodarskih con, en tabor (za 
železniško postajo) celo na področju 
že sprejetega zazidalnega načrta za 
stanovanjsko-gospodarsko cono. 

V namen ureditve bivanjskih po
gojev za omenjena romska tabora, ki 
delno blokirata gradnjo v gospodar
skih conah, sta sramota za kraj in ga 
zdravstveno in ekološko ogrožata, 
smo na občini v duhu in sklepih 
občinske komisije in občinskega sve

ta iz preteklega mandata, pripravili 
projekt preselitve obeh taborov na 
novo za ta namen urejeno lokacijo. 
V pripravo in izvedbo tega projekta 
smo vključili in seznanili Rome iz 
omenjenih taborov, vse zadevne 
občinske službe, krajevno skupnost 
Grosuplje, postajo policije Grosup
lje, socialno službo, in vse formalne 
in neformalne avtoritete v občini na 
področju dela z Romi. 

Glede na to, daje vsak poseg v rom
ske tabore, kaj šele njihov premik, 
izredno občutljivo vprašanje s strani 
samih Romov, predvsem pa prizade
tih krajanov, smo za preselitev in na
mestitev uredili okoli 1 ha zemljišča 
med načrtovano gospodarsko cono in 
zelenim klinom za gozdičkom Smre-
kec. Tu je že s prostorskim planom 
predvidena lokacija za urejeno na
mestitev Romov.^Ja tej lokaciji bomo 
na občinski zemlji zagotovili dva med 
seboj s potokom in pozelenitvi jo loče
na utrjena nasutja z be tonskimi 
podstavki za bivališča. V dveh sani
tarnih zabojnikih bodo zagotovljene 
sanitarije (kanalizacija in voda). Na 
razpolago bo tudi zabojnik za orga
niziran odvoz smeti. Llektriko pred
videvamo napeljati v nadaljnji fazi, 
ob izkazanem interesu in angažiranju 
samih Romov. 

N a te površine smo predvideli pre
staviti obstoječa bolj ali manj pri
merna sedanja bivališča Romov. Ob 
strokovnem pregledu stanja teh ob
jektov pa smo ugotovili, da za naj
manj deset družin (okoli 65 Romov) 
sedanjih »bivališč« nc bo možno pre
staviti (improvizirane barake iz ive-
ric, ali drugače neprimerna bivališča). 
Tako smo se, poleg problema odpora 
samih Romov do preselitve (tabora 
sta sprta) in njihovega izsiljevanja ter 
groženj, znašli še pred problemom v 
kaj preseliti omenjene družine. Ob 
tem želim poudariti, da bo nova lo
kacija strogo namenjena samo za 
družine, ki imajo stalno bivališče v 
naši občini. 

Trenutno je v postopku pridobivan
je desetih bivalnih zabojnikov, ki bi 
j ih postavili na novo lokacijo in v njih 
preselili Rome izza železniške posta
je. Njihova sedanja bivališča bomo 
odstranili. Glede na to, da sredstev za 
bivalnikc nimamo, smo se obrnili na 

vlado za pomoč in čakamo na odo
britev. 

Č a s o v n o smo načr tova l i , da se 
priprava novega naselja in mirna pre
selitev Romov izvede v najkrajšem 
možnem času, vsekakor pa še v začet
ku septembra. Infrastruktura in ze
meljska dela so končana, žal pa se 
nam je ustavilo na prej omenjenem 
problemu bivališč in na velikem od
poru samih Romov v naselju za 
železniško postajo, kar smo najmanj 
pričakovali. Omenjeni Romi poten
cirajo svoj spor s sosednjim taborom, 
kot izključni razlog, zakaj se nc bodo 
preselili in izsiljujejo selitev na loka
cije, katere so si sami izbrali. O svo
jem odporu so obvestili medije. Va
ruha človekovih pravic in druge. 

Ob tem bi opozoril na razmere, ki 
bodo nastale, če se bodo Romi do 
konca upirali načrtovani preselitvi, saj 
bomo v tem primeru morali uporabi
ti vsa zakonska sredstva in jih prisil
no preseliti. V občini potekajo pripra
ve pri vseh formalnih in neformalnih 
organih, organizacijah in posamezni
kih za to izvršbo in upamo, da nam 
bo uspelo razmere umiriti in projekt 
izpeljati brez velikega vznemirjanja. 

V ta nujen in skrajno občutljiv pro
jekt smo vložili ogromno dela in f i 
nančnih sredstev. Prepričan sem, da 
je Grosuplje kot občinski center in 
kraj z veliko perspektivo v razvoju, 
vredno tega napora in nemajhnih 
stroškov. Ta preselitev Romov v ure

jene bivalne razmere, bo osnova in 
predpogoj za pričetek načrtnega dela 
na področju njihove socializacije in 
postopnega vključevanja v naše oko-
lje. 

Cena tega ukrepa bo v letošnjem 
proračunu »težka« okoli 67.000.000 
SIT, vendar je nujna. Samo Se v le
tošnjem letu ima občina možnost 
omenjena z e m l j i š č a p r idob i t i z 
menjavo parcel, kasneje zaradi od
prodaje svojih parcel to ne bo več 
možno in za odkup bo potrebno za
gotoviti gotovino. V občinskem pro
računu nc bo nikoli možnosti in poli
tične volje za zagotovitev teh potreb
nih sredstev, kajti odkup bo zaradi 
tržnih cen vsako leto dražji predvsem 
pa težje izvedljiv. 

Ob oči tk ih in bojazni, »ko l iko 
bomo dali Romom in za Rome« mo
ram poudariti, da njim osebno ne da

jemo nič. S lo investicijo v zadnjem 
trenutku rešujemo predvsem kaotič
ne in nesprejemljive razmere na 
obrobju in vstopu v naselje Grosup
lje, ob tem pa tudi bivanjske razmere 
samih Romov. Vsa zemljišča, bival
ni zabojniki in drugo je in bo ostalo 
izključno v lasti občine. 

Upam, da se vsi občani zavedamo, 
da so Romi del naše stvarnosti in re
ševanje njihove problematike skupen 
problem celotne občine in ne samo 
posameznih prizadetih krajev in 
občanov. 

N a koncu se zahvaljujem vsem 
svetnikom, ki so na 2. izredni seji 
obč inskega sveta s konstruktivno 
razpravo, predlogi, predvsem pa ra
zumevanjem, podprli ta projekt in s 
tem omogočili dokončno izvedbo. 

Občina Grosuplje 
župan Janez Lesjak 
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Obvestilo o oddaji vlog za znižano 
plačilo vrtca za leto 2000 
Vse starše, ki imajo svoje otroke v vrtcih v Občini Grosuplje ali v 
vrtcih izven Občine Grosuplje, obveščamo, da je na podlagi 2. odstav
ka 9. člena pravilnika o plačilih staršev za programe v vrtcih (Urad
ni list RS, št. 44/96, 1/98 in 84/98) rok za oddajo vlog za določitev 
znižanega plačila vrtca za leto 2000 15. november 1999. 
Starši oddajo vlogo na predpisanem obrazcu Državne založbe Slo
venije Vloga za znižano plačilo vrtca (Obr. 1,82) Uradu za gospo
darstvo in družbene dejavnosti Obč ine Grosuplje, Kolodvorska 2, 
1290 Grosuplje, in sicer osebno v času uradnih ur (ponedeljek, sre
da in petek). Na Občini Grosuplje oddajo vloge starši, ki imajo stal
no bivališče v Občini Grosuplje oz. ima stalno bivališče otrok skupaj 
z enim od staršev. Vlogi je potrebno priložiti priloge, ki so navedene 
v navodilih za izpolnitev obrazca (odločba o odmeri dohodnine za 
leto 1998, odločba o odmeri davka iz dejavnosti za leto 1998 za za
sebnike, potrdilo o bruto plači za zadnje tri mesece pred oddajo vlo
ge v primeru, da starši niso bili v preteklem letu v delovnem razmer
ju vseh 12 mesecev, potrdilo o dohodkih za družinske člane, ki niso 
zavezanci za plači lo dohodnine, dokazila o statusu za polnoletne 
družinske člane, ki nimajo dohodkov, potrdila o preživninah in po
kojninah za druž inske člane, ki so upravičeni do preživnin in pokoj
nin). Posebej opozarjamo vse starše, da je potrebno v vlogi za znižano 
plačilo vrtca v rubriki IV. Zaposlitev staršev potrditi vse zaposlitve 
staršev za leto 1998. V kolikor do 15.11.1999 nekateri starši še ne 
bodo prejeli odločb o odmeri dohodnine za leto 1998, morajo vlogo 
kljub temu oddati pravočasno, odločbo o odmeri dohodnine oz. manj
kajoče dokumente pa bodo predložili naknadno. 
Vloge za znižano plačilo vrtca naj starši oddajo v času od 15. 10. 
1999 do 15. II. 1999. 

Občina Grosuplje - Urad za gospodarstvo in družbene dejavnosti 

Obvestilo 
Zarodi sprememb cenika o g l a š e v a n j a v Grosupeljskih odmevih je 

za vse oglase in zahvale treba navesti ob naročilu tudi davčno 
številko zavezancev in poln naslov. Cenik je objavljen na strani 17. 
Za vse ostale informacije v zvezi z dopisovanjem in og laševanjem 

kličite 762-753 - če je le m o g o č e - v popoldanskem in večernem času. 
Hvala za razumevanje - urednik 

ZA NOV€MBRSK€ "GROSUP€USK€ ODMCVC" 
J€ TRCBfl ODDRTI VS€ PRISPCVKC DO 

2. NOVCMBRA 99 



Sejo občinskega sveta 29. septembra 

Največ o denarjih - kritično in sodelovalno 
Odmevi v težavah. 
Kot prvo točko naj bi obravnavali 

rebalans občinskega proračuna, ven
dar poročilo o njegovem izvajanju ni 
bilo pripravljeno, zato so razpravlja
l i samo o ureditvi finančnih težav 
Grosupeljskih odmevov. Letos je iz
šlo 7 številk v skupni nakladi 32.900 
izvodov, kar je stalo 6,6 milijona, 
samo v zadnjih štirih številkah objav
ljeni oglasi prinesli so občinski bla
gajni 1.6 milijona tolarjev, v prvih treh 
pa nekaj manj kot milijon. J. Dol in-
šek (SLS) je predlagal, da se do re
balansa uporabi denar iz tekočih pro
računskih rezerv, kar je podprl tudi 
M . Ah l in ( Z L S D ) , vendar je bilo po-
jas-njeno, da so rezerve že porablje
ne, predloga župana J. Lesjaka, naj 
se »sposodi« denar, namenjen za novi 
zdravstveni dom, pa svetniki niso 
podprli. 

Športna dvorana Brinje. 
Po predlogu Občine naj bi dvora

no, ki se bo začela predvidoma upo-
rabl jat i marca pr ihodnje leto, 
začasno upravljala občinska Zveza 
športnih organizacij, vendar predlo
ga v celoti ni nihče podprl. P. Štru-
belj ( S K D ) je predlagal javni razpis, 
M . Lunar ( Z L S D ) pa ustanovitev 
občinskega zavoda za upravljanje z 
\ somi športnimi objekti. O stvari bo 
razprav l ja l O d b o r za d r u ž b e n e 
dejavnosti. 

Inštrumenti Glasbene šole. 
Šola, ki ima polovico učencev iz 

občine Grosuplje, po četrtino pa iz 
občin Ivančna Gor ica oz. Dobre-
polje, je kupila 16 violin, 5 violončel, 
3 saksofone, 2 klarineta in harmoni
ko, kar je stalo 5 milijonov. Posojilo 
bo odplačala v dveh letih iz šolnin. 

Šola naprodaj. 
N a Sp. Sl ivnici je nekdanje šolsko 

poslopje spremenjeno v tri stano
vanja, ki se naj bi prodala posamič, 
izkupiček pa naj bi dobila Krajevna 
skupnost. Poslednjemu predlogu je 
ugovarjal M . A h l i n ( Z L S D ) , saj je 
stavba last občine. Svetniki - šolni
k i : D . Gabriel ( L D S ) , A . Likovič 
(SDS) in M . Lunar ( Z L S D ) so se 
zavzemali zato, da se stanovanja ali 
prodajo šolnikom ali pa zadržijo za 
potrebe šole. Po predlogu R. Romc- Pri glasovanju 

Izredna seja občinskega sveta 

Brez javnosti: o Romih in zemljiščih 
6. oktober - Svetniki so 

razpravljali o zamenjavi in oddaji v 
trajno uporabo 20.000 m 2 občinskih 
zemljišč, vendar so presodili, da se 
ta milijonski promet davkoplačeval
cev ne tiče, zato so sejo zaprli za javn
ost. Proti so bili B. Predalič (SDS), P. 
Štrubelj in M . Vldic (oba SKD) ter 
J. Dolinšek in R. Rome (SLS). 

Iz gradiva za sejo je bilo razvid
no, da se zamenjujejo obč inska 
zemljišča za doslej deloma privat
na zemljišča, na katerih naj bi se 
zgradilo romsko naselje Smrekcc 
oz. Dvori 3 in 4. Iz izjav predstav

nikov občinskih strank na Zelenem 
valu 7. okt. pa je notranja vsebina 
seje dokaj jasna: J . Košir (SDS) je 
priznal, da so bile v zvezi z zem
ljiščem za Rome storjene »manjše 
nepravilnosti«; M . Kranjc (LDS) 
je priznal povzročeni izpad občin
skih prihodkov, seveda pa bo zato 
življenje krajanov kvalitetnejše; J . 
Dolinšek (SLS) je opozoril na za
vajanje, nezakonitosti del in 
postopkov ter na finančno izgubo, 
ki jo je ocenil na 150 milijonov; M . 
Lunar (ZLSD) je nakazala, da so 
na zaprtje vplivali nekateri osebni 

podatki; P. Š t r u b e l j (SKD) je 
opozoril, da s Smrekcem romska 
problematika še zdaleč ni rešena, 
župan J . Les jak pa je razložil, da 
je bila razlog za nejavno sejo pre
soja, da bi se lahko poslabšali od
nosi med krajani in Romi. Glede 
na to, da smo bili lahko že nasled
nji dan seznanjeni z odločitvami, 
sprejetimi na seji, je bilo kritično 
obdobje ocenjeno samo na čas po
teka seje. Sicer pa je župan tudi za
gotovil, da bo 11.000 m 2 zemljišč za 
romski Smrekec ostalo last občine. 

Jakob Muller 

NOVE KOLEKCIJE! 
SPODNJE PERILO 

MODNI DODATKI 

P A R F U M E R I J A 

D R O G E R I J A 

ta (SLS) naj bi se stavba prodala kot 
enota, saj bi jo bilo možno uporabiti 
za poslovne prostore, del pripada
jočega zemljišča pa naj se dodeli 
Zadružnemu domu za središče Sp. 
Slivnice. Prodajo objekta kot celole 
sta podprla tudi M . Ah l in ( Z L S D ) 
in M . Kranjc ( L D S ) , ker bi bil izku
piček večji. 

Prodaja zemljišč in kredit. 
Občina bo prodala dve zazidalni 

zemljišči v Čušperku, T i lk i Kastclic 
pa je odobrila 1,5 milijona tolarjev 
kredita. 

Oglaševanje v Odmevih. 
Cena oglasa v črno-belem tisku v 

velikosti 10 centimetrov visokega ča
sopisnega stolpca na srednjih straneh 
jc 7600 tolarjev, polovice strani ok. 

49.000 in cele strani 85.100, k čemur 
je potrebno prišteti šc 19 % davka. 
( ena oglasa v barvah se izračuna tako, 
da sc navedene cene pomnožijo z 1,25 
za oglas na notranjih straneh časopi
sa, z 1,5 na zadnji strani in z 2 za oglas 
na prvi strani Odmevov. Izračun je iz
delan v točkah. 

Tolarji za rejce. 
Do občinskih subvencij so po no

vem upravičeni vsi rejci živali. Pri 
zatiranju vnetja vimen j im bo obči
na plačevala 70 % cene, za umetno 
osemenjevanje plemenicjim bo pris
pevala 600 tolarjev, pri nakupu in 
zavarovanju plemenskih živali pa 
10% kupnine in 3000 tolarjev zava
rovalnine. J. Dolinšek (SIS) je ugo
varjal, češ da bodo subvencionirani 
tudi rejci čistokrvnih psov in goji-
tclji kanarčkov, premalo pa da se 
podpira tržno kmetijstvo, medtem ko 
je R. Rome (SLS) splošncjšo, soci
alno naravnanost spremenjenega 
pravilnika podprl. 

Turizem na kmetijah. 
V o b č i n s k e m p r o r a č u n u je 5 

mili jonov tolarjev namenjenih za 
kreditiranje gradnje ali prenove ob
jektov ali opreme za turizem na kme
tijah. Na predlog M . Ahl ina ( Z L S D ) 
je svet znižal pogoje za pridobitev 
kredita: prosilec mora na kmetiji 
opravljati turistično dejavnost že naj
manj 2 oz. 3 leta. 

Pot v Kvropo. 
Za predsednika občinskega odbo

ra za mednarodne odnose je bil izv
ol jen P. Ver l i č ( S D S ) , za pod
predsednika pa M . Vidic ( S K D ) . 

Jakob Muller 

Odgovori svetnikom iz prejšnjih sej 
M . Širclju (SDS): Zasnove pros

torskega plana Pri pošti bodo spremen
jene tako, da bo mogoče tu zidati novi 
zdravstveni dom. 

M . Kranjcu (LDS): Ureditev, 
oprema, parkirišča in zunanje igrišče 
vrtca Mojca (Za gasilskim domom) 
so stali občino 8,6 milijona tolarjev, 
papirji za spremembo namembnosti 
pa do zdaj 0,7 milijona. Cena naje
mnine jc 825 sit/m 2. 

R. Rometu (SLS): Nova cesta naj 
bi povezovala Grosuplje s Sp. Du-
plicami tako, da sc bo izognila str
njenemu delu stare Jerove vasi. 

M . Kranjcu (LDS): Gradnja več
namenskega prostora na Cerkvenem 
hribu jc do leta 1997, deloma pa še 
do junija 1999 potekala brez ustrez
nih dovoljenj, zaradi preveč vidnega 
opornega zidu okoljsko neprimerno, 
dela v arheoloških plasteh pa so bila 
opravljena brez soglasja in nadzorst
va Z V N K D . Občina je do zdaj za 
preurejanje Cerkvenega hriba prispe
vala 5,6 milijona, predvidenih pa jc 

še 7 milijonov tolarjev. Komentar M . 
Kranjca: Investitorja sta storila veli
ke napake pravnega in moralnega 
značaja, plačuje pa j ih občina. De
nar daje občina, o uporabi prostora 
pa bodo odločali drugi. 

M . Lunar (ZLSD): Pol ic i j ska 
postaja Grosuplje je lani podala 10 
predlogov sodniku za prekrške in 3 
kazenske ovadbe, letos pa 5 pred
logov o p rek r šku ter 2 kazenski 
ovadbi proti znanim storilcem zara
di proizvodnje in prometa z mami
l i . - 30. 6. 1999 je bilo na grosu
peljskem Uradu za delo prijavljenih 
786 b rezpose ln ih , od tega 377 
žensk. 

O denarjih: Medobčinski sklad 
za razvoj malega gospodarstva je od 
leta 1996 dalje dodelil 16 prosilcem 
iz naše občine posojila v vrednosti 
106,8 milijona tolarjev. V obdobju 
1995-1998 je Občina Grosuplje za 
razvoj kmetijstva dala 79,5 milijona 
nepovratnih sredstev. 

Jakob Muller 

Vprašanja in pobude svetnikov 
M . Lunar (ZLSD): Občinski svet naj novembra razpravlja o nasilju nad 

ženskami, v decembru pa o problemih starostnikov. 
R. Rome (SLS): (1) Kaj je s prestavitvijo soh revolucionarjev? (2) Sodišče 

prve stopnje je v sporu med občino in državo odločilo, da mora država povrniti 
Občini milijone za po Zakonu o izvajanju kazenskih sankcij izplačane odškodn i ne 
zaradi pravno ničnih zaplemb premoženja v povojnih letih, višje sodišče pa je 
sodbo razveljavilo z utemeljitvijo, da Občina ni storila vsega, da bi se izplačilu 
izognila. Občina se mora na sodbo pritožiti. (3) Občina mora tudi nadalje zahtevali 
od Upravne enote Grosuplje najemnino za uporabljane prostore, ki jo Upravna 
enota na podlagi zakona (ki je v nasprotju z ustavo) ne plačuje. 

J . Dolinšek (SLS): Dejanje neznanega storilca, ki jc konec avgusta odstranil 
table Zveze veteranov vojne za Slovenijo, domoljubne, nestrankarske in neprido
bitne organizacije, je omalovaževanje osamosvojitve in žalitev ljudi, ki so pri njej 
sodelovali. 

P. Štrubelj (SKD): Kako je z dokumentacijo za gradnjo nove osnovne šole v Št, 
Juriju? Jakob Muller 

VSAK DRUGI TOREK BREZPLAČNO UČENJE 
REZERVACIJA OBVEZNA!!! 

POKLIČITE 7 6 3 - 6 5 6 
drogerije miz , trgovine za pozorne 



Občina Grosuplje objavlja na pod
lagi 3. člena pravilnika o dodeljevanju 
posojil iz sredstev občinskega pro
računa za področje kmetijstva v Obči
ni Grosuplje (Ur. list RS, št. 48/95) 

V. RAZPIS Z A D O D E L I T E V 
P O S O J I L IZ S R E D S T E V 
O B Č I N S K E G A P R O R A Č U N A 
Z A P O D R O Č J E K M E T I J S T V A 
V OBČINI G R O S U P L J E . 

Vsebina in pogoji razpisa: 
1 .Skupni znesek razpisanega poso

j i la iz sredstev občinskega proračuna 
in sredstev Hrani lnice L O N d.d. 
Kranj, znaša 24.000.000,00 tolarjev. 

2. Namen posojila: graditev, preno
va in adaptacija gospodarskih objek
tov kmetije, nakup in posodobitev 
opreme, razširitev in posodobitev ter 
pridobivanje novih zmožnos t i na 
kmetijah za dopolnilne dejavnosti, za 
nakup in urejanje kmetijskih zemljišč 
ter združevanje parcel, za programe 
predelave in trženja. 

3. Posojila so prednostno namenjena: 
-zadograditev in adaptacijo začetih 

investicij, ki bodo zagotavljale večje 
zmogljivosti na kmetiji, 

-za razširitev in posodobitev ter pri
dobitev novih zmogljivosti kmečkega 
turizma, 

-za posodobitev in razvoj domače 
obrti in podobnih dejavnosti na krne
lijah, 

-Za posodobitev in razvoj predelo

valnih in pridelovalnih zmogljivosti 
na kmetijah, 

-za novogradnje gospodarskih ob
jektov in objektov za dopolnilne 
dejavnosti. 

4. Za posojilo lahko zaprosijo obča
ni obč ine Grosuplje s slovenskim 
državljanstvom, ki se ukvarjajo s kme
tijsko dejavnostjo. Investicija mora biti 
na območju občine Grosuplje. 

5. Posojila se prednostno dodelju
jejo prosilcem, ki v največji meri 
izpolnjujejo sledeče kriterije: 

-so kmetijski zavarovanci, 
-so kmetje, ki že opravljajo dopol-, 

nilno dejavnost na kmetiji, so nasled
niki oz. imajo naslednika, 

-kmetje, k i imajo o ž j e g a 
družinskega člana s kmetijsko izo
brazbo, 

-da imajo gradbeno dokumentaci
jo ali jo pridobivajo, 

-ekonomska upravičenost investi
cije. 

6. Pogoji, pod katerimi se bodo do
deljevala posojila: 

-odplačilna doba: do 5 let 
-obrestna mera: T+2.8% 
-način obračunavanja in plačevan

ja posojila: mesečno, 
-zavarovanje posojila: plačilo zava

rovalne premije, hipoteka, poroštvo 
porokov, menica z. menično izjavo,..., 

-ostali stroški: strošek odobritve 
posojila v višini 1,75% od zneska odo

brenih sredstev, 
-možnost moratorija po dogovoru s 

posameznimi kreditojemalci. 
7. Rok za vložitev prošenj za dode-

litev posoj i l je odprt do porabe 
sredstev. 

Prošnje za posojila z vsemi potreb
nimi prilogami vložijo prosilci na 
naslov: Občina Grosuplje, Urad za 
gospodarstvo in družbene dejavnos
ti, Kolodvorska 2, Grosuplje. 

8. Prošnja za posojilo mora vsebo
vati naslednjo dokumentacijo: 

-vlogo z osebnimi podatki prosilca 
(ime in pri imek, naslov prosilca, 
EMŠO, davčna številka), z opisom 
obsega kmetije oz. dopolnilne dejav
nosti, z opisom in predračunsko vred
nostjo investicije ter višino zapro
šenega posojila, 

-obrazec Hran i ln ice L O N d.d. 
Kranj, ki ga prosilci dobijo na Obči
ni Grosuplje oz. na Hranilnici L O N , 
Kolodvorska 3, Grosuplje, 

- o d l o č b o o statusu kmeta oz . 
potrdilo upravne enote, da se prosi
lec ukvarja s kmetijsko dejavnostjo, 

-v primeru, če se prosilec ukvarja s 
kmečkim turizmom, oz. ima kmetijo 
odprtih vrat in zaproša za sredstva 
posojila za namen turistične dejav
nosti, mora dostaviti potrdilo o prig
lasitvi opravljanja dejavnosti turizma 
na kmetiji, ki ga izda pristojni organ 
upravne enote: če sc prosilec ukvarja 

z domačo in umetno obrtjo predloži 
potrdilo Obrtne zbornice Slovenije o 
priznanju dejavnosti, 

-zemljiškoknjižni izpisek, star do 
15 dni, zakupna ali druga pogodba o 
uporabi zemljišča, sklenjena najmanj 
za dobo vračanja posojila in overov
ljena pri notarju, 

-mapno kopijo, 
-gradbeno dovoljenje oz. potrdilo 

o priglasitvi del, 
-predračune, 
-mnenje kmetijske svetovalne 

službe o predlagani investiciji, 
potrdilo o višini katastrskega do

hodka od kmetijskih in gozdnih zem
ljišč, izdano v mesecu, v katerem pro
silec vlaga prošnjo za dodelitev po
sojila, 

-potrdilo o plačanih davkih in pris
pevkih, izdano v mesecu, v katerem 
prosilec vlaga prošnjo za dodelitev 
posojila. 

9.Župan Občine (irosupl je bo spre
jel sklep o dodelitvi najkasneje v 30 
dneh od dneva vložitve prošnje. Sklep 
bo prosilcem posredovan v 8 dneh po 
sprejemu. 

10.Informacije in navodi la za 
vložitev prošenj dobijo prosilci na 
Uradu za gospodarstvo in družbene 
dejavnosti Občine Grosuplje, Kolod
vorska 2, Grosuplje, telefon 761 -211. 

Občina Grosuplje 
Župan Janez Lesjak 

OBRTNA CONA GROSUPUE 

I n f o r m a c i j e : 

IMOS d.d. 
D u n a j s k a 5 6 , 

L j u b l j a n a 

t e l . : 1 7 3 3 3 6 6 

1 7 3 3 3 2 9 

V o b r t n i c o n i v G r o s u p l j u s o n a p r o d a j l o k a l i 

i n p o s l o v n o - s k l a d i š č n o - p r o i z v o d n i p r o s t o r i , 

d o k o n č a n i d o 3 . f a z e . P r e v z e m m o g o č t a k o j ! 

Investicijske 
gradnje 

Občina Grosuplje, Kolodvorska 2, 
Grosuplje, objavlja na podlagi 5. člena 
odredbe o načinu oddajanja subvencij, 
dotacij m drugih transferov iz sredstev 
proračuna Republike Slovenije (Ur. list 
RS, št. 5/98), ki se smiselno uporablja 
tudi za lokalne skupnosti, in 11. člena 
pravilnika o finančnih intervencijah za 
ohranjanje in razvoj kmetijstva v obči
ni Grosuplje (Ur. list RS, št. 39/%, 61/ 
96,43/97 in 62/97) 

JAVNI RAZPIS ZA DODELITEV 
SREDSTEV ZA SOFINANCIRAN
J E S T R O Š K O V PRI MENJAVI 
ZEMLJIŠČ V L E T U 1999 NA OB
MOČJU OBČINE G R O S U P U E 

1 .Uporabnik proračunskih sredstevje 
Občina Grosuplje, Kolodvorska 2,1290 
Grosuplje. 

2.Predmet javnega razpisa je sofinan
ciranje stroškov pri menjavi zemljišč v 
letu 1999 na območju občine Grosup
lje. Sredstva so namenjena ureditvi 
kmetijskih zemljišč oz. kmetijskega pro
stora zaradi izboljšanja pogojev obde
lave ter racionalnejše rabe kmetijskega 
prostora, pri čemer vrednost enega zem
ljišča ne presega vrednosti drugega zem-
Ijišča za več kot 50 %. 

3 .Okvirna vrednost razpisanih 
sredstevje 250.000,00 tolarjev. 

4.Pravico do dodeljevanja sredstev 
imaj< > kmetje z območja občine Grosup-
1 je. ki s to agrarno operacijo 
zaokrožujejo posestva in s tem pridobi
jo večje komplekse kmetijskih zemljišč. 

5,Občina Grosuplje iz namenskih 
sredstev za urejanje kmetijskih zemljišč 
sofinancira stroške menjave kmetijskih 
zemljišč v višini 70 %. 

6.Sredstva s tega razpisa lahko upra
vičenci pridobijo na podlagi pisne vlo
ge, ki ji mora biti priložena naslednja 
dokumentacija: 

* menjalna pogodba, 
* potrdilo upravne enote, da gre za 

medsebojno menjavo kmetijskih zeml j išč. 
* mapna kopija, na kateri so poleg 

parcele, ki je predmet menjalne pogod
be, označene tudi parcele, ki so že v las
ti prosilca sredstev, 

* zemljiškoknjižni izpisek za parce
lo, ki je predmet menjalne pogodbe, 

* potrdila oz. dokazila o stroških 
menjave zemljiša. 

Zainteresirani lahko vloži prošnjo za 
sofinanciranje menjave kmetijskega 
zemljišča po vknjižbi parcele v Zemlji
ško knjigo na Okrajnem sodišču v 
Grosupljem. 

7. Merila za dodelitev sredstev: popol
na vloga. 

8. Prvi rok za oddajo vlog poteče 29. 
10. 1999 ob 8.30 uri, odpiranje vlog 
bo istega dne ob 9.00 uri, drugi rok za 
oddajo vlog poteče 30. II. 1999 ob 
8.30 uri, odpiranje vlog bo istega dne 
ob 9.00 uri. Odpiranje vlog bo poteka
lo v sejni sobi Občine Grosuplje, K o 
lodvorska 2, Grosuplje. 

Vloge za dodelitev sredstev za sofi
nanciranje stroškov pri menjavi zem
ljišč z vsemi potrebnimi prilogami 
vložijo prosilci na naslov: Občina 
Grosuplje, Urad za gospodarstvo in 
družbene dejavnosti. Kolodvorska 2, 
1290 Grosuplje, kjer lahko dobite tudi 
vse dodatne informacije. Ponudbe mo
rajo biti dostavljene v zaprti kuverti z 
navedbo naslova prosilca in z oznako 
»Menjava zemljišč ne odpiraj«. 

9. Župan Občine Grosuplje bo spre
jel sklep o dodelitvi sredstev za sofinan
ciranje stroškov pri menjavi kmetijskih 
zemljišč v 15. dneh od poteka roka za 
vložitev prošenj. Sklep bo prosilcem 
posredovan v osmih dneh po prejemu. 

Občina Grosuplje 
Župan Janez Lesjak 



Izjavo SLS za javnost Očitno ne pisati 

irf 

V zvezi z izredno sejo občinskega 
sveta daje S L S - podružnica Grosup
lje naslednje javno pojasnilo: 

Za zaprtje seje ni bilo ne pravnih 
(sklicevanje na 27. člen Poslovnika je 
golo zavajanje) in ne vsebinskih raz
logov, bili pa so razlogi za politično 
preživetje nekaterih posameznikov. 
Župan je nezakonito naročil urejanje 
zemeljskih del za novo romsko naselje 
na zasebnih, ne občinskih zemljiščih 
brez potrebnih dovoljenj, in to kljub 
sklepu občinskega sveta, da mora svet 
predhodno sprejeti program reševanja 
romske problematike. O b č i n s k o 
vodstvo SDS pa je zdaj brez zadržkov 
podprlo dejanja župana g.Lesjaka. da 
bi prikrilo lastna predhodna sporna de
janja. Tak program je sicer zagovar
jal že župan g. Rudolf Rome, vendar 
so ga ti isti ljudje zaradi lastnih poli
tičnih ambicij z nizkimi udarci, pod
tikanji in lažmi o n e m o g o č i l i kot 
županskega kandidata ravno na tem 
programu. 

Občina je za novo romsko naselje 
Smrekcc določila 15.000 n r zemljišč, 
od katerih je polovica izven zazidal
nega območja. Pridobila j ih je od 

G P G d.d. Ljubljana in g. A . Javorni-
ka, zato pa je dala svojih 10.500 m 2 

zemljišč v najboljših zazidalnih ob
močjih, ki so vredna veliko več. Po
leg te zamenjave je bila na seji spre
jeta še druga sporna zadeva. Zaradi 
poravnave z Zavodom za prostorsko, 
komunalno in stanovanjsko urejanje 
( Z P K S U ) in za dodatni teniški igrišči 
ob Ljubljanski cesti je občina name
nila še okoli 9.000 m 2 dodatnih zem
ljišč. O d vseh teh 20.000 m 2 zazidlji
vih občinskih zemljišč, ki jih je imela 
v posesti, pa so občini ostale za pro
dajo samo tri parcele za individualno 
gradnjo (ok. 2.000 m 2). Glede na tržno 
ceno je občinski proračun zaradi tega 
prikrajšan po naši oceni za več kot 150 
milijonov, pri čemer pa niti ne upoš
tevamo stroškov gradbenih in drugih 
del za romsko naselje, kar bomo čuti
li seveda vsi davkoplačevalci. Ta isti 
program bi bil lahko izveden že za ve
liko nižjo ceno. Sedanja rešitev pa je 
po našem prepričanju povzročila obči
ni nepopravljivo škodo in kliče po od
govornosti udeleženih. 

Predsednik SLS - podružnica 
Grosuplje, Janez Dolinšek 

- v 

S Škocjan 

Male Lipljene, lev 

V oktobrski številki nadaljujemo z 
obiski po krajevnih skupnostih v občini 
Grosuplje. To pot smo obiskali krajev
no skupnost Škocjan. Za občanke in 
občane je območje Škocjana neznano, 
a po drugi strani vsak ve za cesto, ki 
povezuje Turjak z Grosupljem. Prav 
malokdo pa ve za kulturno in versko 
bogastvo teh krajev. Ta pogovor je le 
bežen poskus približati te kraje tudi dru
gim. Za pogovor smo zaprosili po na
šem mnenju glavne akterje različnih ak
tivnosti v KS, to so predsednik K S g. Jože 
Krašovec, škocjanski župnik g. Jože Ra-
zinger, predsednik Kulturnega društva g. 
Andrej Adamič in idejni vodja projekti 
Stati inu obstati g. Jože Marolt. 

G. Jože Krašovec, ste predsednik 
Krajevne skupnosti Škocjan, zato vas 
naprošam, da jo predstavite! 

Krajevna skupnost Škocjan ima 
približno 300 prebivalcev in praznuje 
svoj krajevni praznik 8. junija, to je od 
leta 1996 naprej. Ime kraja Škocjan je 
po cerkvenem zavetniku Svetem Kan-
cijanu, kjer je bil sedež prafare. Krajev
ni praznik je dan rojstva Primoža Tru
barja ki je bil krščen v škocjanski cer
kvi. K S je sestavljena iz Škocjana, M . 
Lipljen, V.Lipljen, Železnice, Rožnika 
in dela Medvedice. Gre za pretežno de-
lav sko kmečko prebivalstvo, ki vsako
dnevno gravitira proti Grosupljem in 
Ljubljani. Nekateri prebivalci pa so se 
pogumno odločili tudi za samostojno 
podjetniško pot. V zadnjih letih se je 
ustavilo odseljevanje prebivalcev, tako 
da število stalnih prebivalcev narašča. 
To je tudi posledica vedno več stalno 
prijavljenih t.i. »vikendašev«. Večji od
šeljevalni valje te kraje zajel v 60. letih, 
koje bil pritisk na kmečko prebivalstvo 
največji. Glavni razlog za odseljevanje 

pa je bilo zaprtje škocjanske šole. S tem 
je kraj izgubil ustanovo, kije poleg Cer
kve skrbela za vsakovrstno dogajanje v 
kraju. 

Iz območja KS Škocjan ni prav no
benega svetnika v občinskem svetu 
občine Grosuplje. Dejstvo pa je. da je 
prav občinski svet poleg župana tisti, 
ki kroji občinsko politiko na področ
jih, ki so za krajevne skupnosti izjem
nega pomena, predvsem pri proraču
nu občine, seveda. Sprašujem vas, ali 
ima Občina in politične stranke, ki se
stavljajo občinski svet, posluh za vaše 
želje in potrebe glede na zastavljeni 
program krajevne skupnosti? 

Na podlagi odlokaocni volilni enoti, 
bo Škocjan le stežka imel svetnika v 
občinskem svetu Občine Grosuplje. Z 
dosedanjim sodelovanjem z županom 
in občinskim svetom smo zadovoljni. 
Seveda pa je na nas, da projekte, za ka
tere želimo, da dobijo podporo na občin
skem svetu, kar najbolje pripravimo in 
sami postorimo, kar moremo. K o so 
enkrat pri nas stvari urejene, zna tudi 
občina prisluhniti. A dejstvo je, da je 
denarja vedno premalo glede na potre
be. Podobno je tudi z drugimi krajevni
mi skupnostmi. 

S kakšnimi problemi se v tem trenut
ku srečujete v KS in kako jih rešujete? 

Na območju Krajevne skupnosti je 
potrebno asfaltirati še določene ceste, 
gre predvsem za območja z majhnim 
številom prebivalcev. V tem trenutku pa 
se ukvarjamo s projektom izgradnje 
mrliške vežice. Naša želja je, da bi jo 
do konca leta spravili pod streho. Da bi 
to dosegli, manjka še nekaj finančnih 
sredstev. To pomanjkanje je posledica 
uvedbe D D V in zaradi samega terena. 
Upamo, da bodo svetniki občinskega 

Kot sem navedel v svojem prvem 
sestavku (GO, letnik 34, št. 7-8) sem se 
(do tedaj) sam in drugi predstavniki 
občinskega odbora L D S Grosuplje, 
vzdržal pisanja političnih člankov v to 
naše občinske glasilo, ker sem resnično 
želel in upal, da se ne bo to skupno do
bro prelevilo v prizorišče za politične 
igrice in obračunavanja. Pa sc jc. Če sem 
to povzročil sam z enim samim član
kom, se vsem bralkam in bralcem res
nično opravičujem. Vendar mislim, da 
nisem. 

Nasprotno. Menim, da so drugi, si
cer zelo redni pisci: tov. B. Predalič, 
kolega mag. P. Vcrlič in g. J. Mueller 
bistveno bolj pripomogli k tej, ne sicer 
novonastali, situaciji. In ker pravijo, da, 
če j ih ne moreš premagati, se j i m 
pridruži, bom še sam začel tuliti v ta rog. 
To pa gre tako: 

Tov. B. Predalič se z. mano sicer po
polnoma strinja, dodaja pa svoje ko
mentarje. Sc strinjam z njim. Ampak 
dejstvo je, da oba govoriva resnico, le 
vsak svojo in nobeden celotne. Torej 
glede tega lahko kar vsak ostaneva na 
svojem bregu. Problem pa je v tem, da 
tov. Predal iča gledam kot nekakšnega 
konkurenta, po drugi strani pa sc mi zdi, 
da pa me on gleda kot sovražnika, ki je 
kriv vsega, od povojnih pobojev do 
zmage L D S na državnozborskih volit
vah. Le tako si lahko razlagam njegove 
izbruhe žolča na moje, resda pikre, pri
pombe. No, priznati pa mu moram last
nost, na katero sem se tudi zanašal pri 
pisanju prejšnjega sestavka. To pa je na
tančnost. Opazil je mojo namerno »na
pako« (več o tem si lahko zainteresirani 
bralci preberejo na spletnih straneh http:/ 
/www.lds.si/LDS/(X)/Grosupljc) glede 
števila volivcev in zastopanosti v občin
skem svetu. Resnično sem globoko 
hvaležen tov. Predaliču, da je potrdil 

zgodbo, ki sem jo želel povedati. 2422 
glasov manjšine je vredno 8 sedežev, 
medtem ko je 2228 glasov SDS vredno 
9 sedežev. Res hvala, tov. Predalič! 

Gospod Mueller, ta naš dragi, vestni 
zapisovalec dogajanja na Občinskem 
svetu, ta pa res ne piše »historiatov« in 
še manj magnetogramov. Vendar pa se 
to nanaša le na nekatere pomembne pri
pombe predsUivnikov L D S . Sicer pa se 
mu kot poročevalcu zelo zlahka zapiše
jo cvetke, kot so (citiram:) »zasoljena 
juhazžupanovcgajcdilnika«, »svetniki 
pomladnih strank, ki imajo v Svetu veči
no, temu niso nasedli«. To so, pa ne samo 
po mojem mnenju, komentarji, ki naj 
ne bi sodili v objektivna poročila. Citat, 
da sem omenjal več podžupanov, je res
ničen, vendar bi si lahko g. Mueller pre
bral Statut obč i ne Grosuplje, kjer to cel o 
piše. Potem citiranje mojih izjav ni več 
zgodba o »šparovnosti« LDS , temveč 
zgodba o držanju pravil, za katere smo 
sc skupno dogovorili. V svojem prejšn
jem prispevku sem ga obtožil tudi neres
ničnega poročanja. Primer: poroča o 
tem, da je župan predlagal nov davek 
na nepozidana stavbna zemljišča. To 
preprosto ni res, saj jc šlo za predlog 
spremembe obstoječega davka, ki pa 
nato sploh ni bil sprejet. Povrhu pa so 
tudi, njemu tako priljubljeni predstav
niki SDS, že na prvem sestanku Odbo
ra za gospodarstvo rekli: (citiram g. 
Koširja) »karkoli (povečanje višine ob
stoječega davka, op.av.) bo predlagal 
župan, bo SDS predlagala dvojno«. 
Ampak naj poudarim, daje bil namen 
vseh, tudi SDS, preprečitev prekupče
vanja z zemljišči in vzpodbuditev last
nikov zemljišč h gradnji. Toliko pa o 
natančnosti našega poročevalca s sej. 

Kolega mag. Verlič pa ima malce 
paranoične poglede na svet. Obtožuje 
župana, daje menc povabil na obisk 

ministra za okolje in prostor, njega, kot 
predsednika ()dbora za komunalno in
frastrukturo pa ne. Naj ga takoj 
potolažim, da mene župan ni povabil, 
temveč sem jaz povabil ministra, ki se 
je na povabilo Občinskega odbora 
L D S tudi odzval. Misl im tudi, daje 
precej nepošteno od kolega, da impli
cira, da smo se dogovarjali ojavnih na
ročilih, saj ga sploh ni bilo poleg in je 
torej vse iz tega izhajajoče razmišljan
je le čista špekulacija. Upam, da mi 
lahko verjame, če bi se člani L D S in 
ministri iz naše stranke želeli za kuli
sami pogovarjati ojavnih naročilih ali 
čemerkoli drugem, bi to prav gotovo 
lahko stor i l i brez obiska o b č i n e 
Grosuplje in ne, da bi se kolega mag. 
Verlič tega sploh zavedal. Pa tega ne 
počnemo! Nasprotno ministra smo 
pripeljali v Grosuplje, da bi se na mestu 
samem seznanil s problematiko naše 
občine in da bi lahko dosegli tesnejše 
in boljše sodelovanje občinske uprave 
s tem ministrstvom. 

Naj na koncu še izrazim svoje is
kreno zadovoljstvo nad odzivom, ki 
gaje bil deležen moj skromen sesta
vek pri zgoraj navedenih piscih. Po
polnoma sc strinjam tudi z zaključkom 
sestavka tov. Predaliča, ki govori (ci
tiram): »Osnova demokratičnega ob
našanja jc tudi sprejemanje mnenj in 
odločitev večine, pa čeprav se morda 
z njimi ne strinjamo«. Sam tO sicer 
nerad, pa vendarle počnem. Opo
zarjam pa le, da k takemu načinu, ko 
se ne upošteva pravic in mnenj manj
šine, spada tudi bistveno večja od
govornost, ki potem v celoti leži na 
ramenih večine. In to je tudi eno od 
glavnih dejstev, ki sem jih navedel v 
svojem članku, ki se ga vsi zgoraj 
omenjeni zelo dobro zavedajo in ki 
jim gre tudi najbolj na živec. Ampak 
to je njihov problem, s katerim se bodo 
pač morali naučiti živeti. 

mag. Miroslav Kranjc 

sveta ta primanjkljaj upoštevali pri sprej
emu rebalansa proračuna. V prihodnjem 
letu pa želimo, da bi jo predali svojemu 
namenu. Pri gradnji sodel ujeta tudi obči
ni Grosuplje in Velike I .ašče v razmer
ju 50:50. Mrliška vežica je sestavljena 
iz dveh prostorov za pokojnika, dveh 
prostorov za svojce in sanitarij. 

Prav poseben problem v krajevni 
skupnosti pa je objekt šole. Šola potre
buje temeljito obnovo. Na lastno pobu
do je krajevna skupnost zamenjala kri
tino in žlebove. Sedaj pa je potrebna 
adaptacija znotraj. Šola ne služi več svo
jemu namenu od leta 1965. Želja Kra
jevne skupnosti je, da bi del šole oddali 
v najem za mimo obrt ali skladišče. Os
tali del šole bi porabili za potrebe kra
jevne skupnosti in v kulturne namene. 
Predvsem za kulturo primanjkuje 
prostorov. Ob sami šoli pa želimo ure
diti šc športno igrišče, ki bi povezalo 
prebivalce teh krajev. Z ureditvijo šol
ske zgradbe je povezana tudi želja, da 
bi se mladi aktivneje vključevali v or
ganizacije, ki pri nas obstajajo, pogoj 
za to pa so seveda primerni prostori. Ob 
koncu želim poudariti, da sc krajevna 
skupnost iskreno zahvaljuje župniku g. 
Razingcrju za brezpogojno in ustvarjal
no sodelovanje. S tem iskrenim, složnim 
in odprtim sodelovanjem se ustvarjazau-
panjc in motivacija za delo, kar je pogoj, 
da lahko krajevna skupnost ustvarja in 
dela za boljše življenje vseh prebivalcev, 
pri tem pa rezultatov ne manjka. 

G.župnik Jože Razingcr-župnijažrvi 
s kraji v krajevni skupnosti Škocjan. 
Kakšen je cerkveno-verski utrip v 
župniji, ki jo pokrivate in če navedete 

najvažnejše podatke o župnijski cerkvi? 
Župnijo Škocjan sem prevzel pred 

tremi leti. Moj predhodnik je bil Anton 
Potokar. Tu sem bil izredno lepo spre
jet in se počutim zelo dobro in domače. 
Župnija Škocjan ima približno 600 fa-
ranov, upravljam pa tudi župnijo Tur
jak, saj jc polovica grobov iz območja 
občine Velike Lašče. Verouk obiskuje 
nekaj čez 20 otrok, nedeljskih obisko
valcev sv. maše pa je nekaj čez 200. Dve 
leti deluje otroški pevski zbor, ki ga vo
dita ga. Marjeta in g. Marko. Imamo tudi 
mešani pevski zbor, kjer igra na orgle g. 
Igor ter mladinsko skupino. Ob nedel
jah zvečer pa sc del faranov zbira pri 
molitveni skupini. Vsak 1. petek v me
secu obiskujem bolnike in ostarele na 
domu. Farni praznik župnije Sv. Kanci-
jana je 30. maj. Župnija ima podružnico, 
cerkev Marije Vnebovzete na Železnici. 
Cerkev je bila v zadnjih letih temeljito 
prenovljena. Nova fasada, elektrificira
no zvonenje, obnovljena sta dva oltarja 
od treh, prebeljenaje... V oltarjih so sli
ke Janeza Šubica. 

Valvasor v svoji Slavi vojvodine 
Kranjske piše, daje škocjansko župnijo 
leta 1260 ustanovil turjaški grof Her
bari, beneficiat pa jc bil ob cerkvi že 
leto 1150. Ime prvega znanega župnika 
omenja pisni vir za leto 1280. Sedanja 
župnijska cerkev je v tej obliki iz leta 
1907, njena predhodnica pa je bila 
bogoslužni prostor osem stoletij. V tej 
cerkvi je bil krščen tudi Primož Trubar. 
V času reformacije so turjaški grofje 
župnijo izročili protestantom. Tuje de
loval kot pomožni pridigar Andrej Sa-
vinec, župnijo pa jc upravljal tudi Jurij 

Dalmatin. 
Pri svojem pastoralnem delu je 

potrebno sodelovanje vseh subjektov, ki 
v kraju prispevajo svoj delež, za izbolj
šanje življenjskih pogojev. Kakšno jc 
torej sodelovanje v krajevni skupnosti? 

Sodelovanje je odlično in daig dru
gega dopolnjujemo ter s tem duhovno 
bogatimo druge in sebe. Lep primer 
zglednega sodelovanja je že tradicional
na prireditev na dan sv. Štefana, 26. de
cembra, ko imamo blagoslov konj. Le
tos bo to že tretjič. Idejo so izoblikovali 
konjerejei iz V. Lipljcnj in še posebej g. 
Tone Kraljic. 

Za dobro sodelovanje v prihodnosti 
sc ne bojim in že sedaj se pogovarjamo 
o skupni akciji, ureditvi okolice cerkve 
v spominski park znanih osebnosti, ki 
so povezane s temi kraji in župnijo. 

Kulturno društvo Škocjan deluje 
že dlje časa. G. Andrej Adamič, nam 
lahko na kratko opišete delovanje 
vašega društva, od kod ideja za usta
novitev, seveda pa predstavite tudi 
vaše projekte? 

Kulturno društvo ima izredno bogato 
in dolgo obdobje. V arhivih jc zapisano, 
da smo že leta 1911 imeli svojo g(xJbo 
na pihala in dva pevska zbora. To ni nak
ljučje, saj so v teh krajih resnično delo
vali posamezniki, ki jih omenja sloven
ska zgodovina V zadnjem obdobju Kul
turno dništvo Škocjan ni tako številčno 
močno kot pral leti, kar je sevala razum
ljivo glede na številčnost prebivalcev. A 
ne glede na to želimo delovati in orga
nizirati prireditve ob sodelovanju kra
jevne skupnosti in župnije. V zadnjih 
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Predstavitev strojnega 
krožka Kmetovalec 

Mednarodni obrtni 

sejem v Celju Bronasti ceh za livarstvo Novak 

Župan Janez Lesjak 
pri razmišljanjih o kmetijstvu 

V nedeljo, 26. septembra 1999, smo se 
kmeti jci in ostali obiskovalci /elo prijetno 
družili, tako po strokovni kot družabni pla
ti, na prireditvenem prostom strojnega 
krožka Kmetovalec, ki je letos že četrtič 
po vrsti organiziral prireditev ptxl naslov
om: Predstavitev SK Kmetovalec. 

V predstavitvenem programu so so
delovala zastopstva in predstavniki sle
dečih fmn: ILLI d.o.o. Tlake s traktor
jem in odjemalcem silaže Hurlimann; 
Zupan Trade s Potingerjevo linijo za 
spravilo sena in drobilcem lesne mase; 
INO Brežice s:svojim proizvodnim pro
gramom; brata Košenina iz Spodnje 
Scnicc s krmilnikom za doziranje moč
ne knne ter materialom za prekrivanje 
silaže; naš domači dvakratni nagrajenec 
za inovacije »avtomatik« in »clektronik« 
na starejših tipih samonakladalk, Uroš 
Vovk iz Spodnje Slivnice, ter za zani
miv zaključek prireditve še g. Ferlan s 
strojem za siliranje koruze v plastični 
tunel na kmetiji Perme v Prapročah. 

Največje pozornosti prisotnih so bili 
deležni stroji, s katerimi se je vršil tudi 
praktični prikaz,delovanja in med njimi 
je bil seveda tudi samohodni silokom-
bajn, last g. Jožeta Novaka, ki je na 
bližnji njivi pripravil silimo maso za naše 
razmere v rekordnem času. 

Daje prireditev stekla, kot se spodo
bi, so poskrbeli uvodničarji: gospod 
župan občine Grosuplje, tajnik Zveze 
strojnih krožkov Slovenije g. Marjan 
Dolenšek, predsednik in pa član nadzor
nega odbora SK Kmetovalec, vsi pod 
taktirko moderatorke gospe Jane, ki je 
celotno prireditev povezovala. Za slo
vesen in povsem drugačen začetek pri
reditve so poskrbeli okoliški konjerejci 
s povorko in pa predstavitvijo posa
meznih živali pod vodstvom g. A . 
Klančarja. Zahvala za tovrstno popestri
tev pa gre naši mladenki Aniti , ki jc 

žrtvovala svoj prosti čas in zanimirala 
svoje »stanovske« kolege. K o smo že 
pri pohvalah, ne smemo pozabiti na 
spoštovanja vredno razumevanje ter pri
zadevnost žena članov društva, ki so ne 
le aktivno sodelovale na prireditvi, pač 
pa tudi napeklc pecivo, ki je bilo med 
najbolj občudovanimi na predstavitvi. 
Vse popoldne seje, na veliko veselje in 
zadovoljstvo udeležencev, s svojo vpre r 

go trudil tudi g. Bojan Šerjak na kon
cu so bili utrujeni konji, on pa še vedno 
poln energije. 

Zasluge za, po besedah udeležencev, 
zelo dobro organizacijo prireditve pa 
pripadajo seveda članom upravnih or
ganov SK Kmetovalec. 

In kaj je bilo na prireditvi povedane
ga? Največ seveda o strojnih krožkih, 
čeprav nihče od prisotnih tudi ni presli
šal vzpodbudnih besed g. župana. 

SK Kmetovalec jc eden od 44 stroj
nih krožkov, ki trenutno delujejo v Slo
veniji. Ustanovljenje bil med prvimi v 
letu 1994, tako da letos praznuje že peto 
obletnico delovanja in trenutno šteje 100 
članov, ki so občani Dobrepolja, Ivanč-
nc Gorice in Grosupljega. Včlanjenih 
je ludi nekaj posameznikov iz sosednjih 
občin, na kar smo zelo ponosni, saj jc to 
pokazatelj naše delavnosti. Največ sto
ritev v okviru društva nudijo tisti člani, 
ki imajo specialne stroje, sicer pa tudi 
za nas velja, da približno 50 do 60 % 
članov SK predvsem najema storitve, 
30 do 40 % nudi in najema storitve, 
nekako 10 % članov pa predvsem sto
ritve nudi. I ,ctno člani SK Kmetovalec 
opravijo 2(XK) ur storitev, največ ob setvi 
in spravilu knne. 

In kakšne so prednosti sodelovanja v stroj-
ranknyžku?Tak()g(isp(xlan4ckots(xiTlnc: 

* zmanjšanje stroškov uporabe kme
tijske in gozdarske tehnike, 

* večja delovna produktivnost in ka
kovost dela, 

* možnost za pridobivanje dodatnega 
dohodka z delom na drugih kmetijah, 

* vse skupaj pripomore k povečanju 
dohodkov na kmetijah, 

* olajšanje stanja in pomoč pri bo
leznih ter nesrečah, 

* sodelovanje v delovnih konicah in 
med dopusti, 

* izboljšanje kakovosti življenja na 
kmetijah. 

To pa še ni vse; člani strojnih krožkov 
so deležni izobraževanja, tako teoretič
nega kot praktičnega, na področjih, na 
katerih največ delujejo. Krožek jih 
oskrbi z delovnimi oblačili, informaci
jami in če je le možno tudi Z družabnim 
življenjem upam, da nc vedno delov
nim, kot jc ob takšnih prireditvah. 

In za konec: vabljeni v našo družbo -
ne bo vam žal. 

Ana Pavčič 

Drohilec lesne mase - pošast, ki požira cele hlode 

V novi hali L seje na letošnjem 
32. Mednarodnem obrtnem sejmu v 
Celju poleg ostalih slovenskih ob
močnih obrtnih zbornic predstavila 
tudi O O Z Grosuplje s svojimi čla
ni. N a sicer skromnih 20 kvadrat
nih metrih je svojo dejavnost in iz
delke razstavljalo le 15 obrtnikov, 
članov grosupeljske obrtne zborni
ce, ki j ih jc sicer skupaj kar 1.000. 

Po besedah tajnika O O Z Grosup
lje Braneta Lampreta sta organiza
torja vseh dosedanjih MOSov , Obrt
na zbornica Slovenije in Celjski se
jem, letos uspela izboljšati sejem
sko ponudbo. Ta je namreč v zad
njih letih postala vse bolj komerci
alna in zato izgubljala svoje temelj
no poslanstvo - predstavitev do
mačih in tujih obrti. 

N a razstavnem prostoru O O Z 
Grosuplje j c bilo letos kar pestro, 
vendar pa bi bilo treba po mnenju 
dolgoletne u d e l e ž e n k e celjskega 
sejma in priznane obrtnice Darje 
Štibernik iz Šmarja-Sapa postoriti še 
mars ika j za p r i v l a č n e j š i v i d e z 
predstavitve. S svojimi ročno posli
kanimi spominskimi izdelki, ki ima
jo že 19-lctno tradicijo, sodeluje na 
sejmu zato, da j i h ljudje opazijo, 

samih naročil pa med predstavitvi
jo ne sprejema. Zaradi narave njene 
obrti raje v id i , da jo posamezniki 
obiščejo v njeni trgovini in tam iz
berejo želeno. 

Več let se na pros toru O O Z 
Grosuplje predstavlja tudi Livarst
vo Novak iz Grosuplja. Letos se j i m 
je vztrajnost tudi obrestovala. Za 
ulično svetilko, ki jo je oblikoval sin 
Matjaž Novak, je podjetje prejelo 
celo bronasti ceh - priznanje najbolj
šim slovenskim obrtnikom. Po be

sedah lastnice Danice Novak poleg 
promocije pričakujejo tudi povečan
je obsega poslovnih naročil . To pa 
pomeni, da nova generacija Nova
kovih veliko obeta. 

Predstavitve grosupeljskih obrtni
kov na obrtnih sejmih torej niso kar 
tako. Obrtniki in grosupeljska obrt
na zbornica pa si bodo še naprej pri
zadevali, da bodo v prihodnje le-te 
še bol j z a n i m i v e , p r i v l a č n e in 
predvsem poslovno uspešne. 

Petra AnžJovar 

• 
Nagrajena svetilka Livarstva Novak 

Slovensko kmetijstvo in evropske integracije 
O d tega, kako bo S l o v e n i j a 

pripravljena na vstop v E U , je v 
mnogočem odvisen njen bodoči sta
tus in razvoj. 

Z vstopom v E U vstopamo tudi 
na veliko tržišče prostega pretoka 
kapitala, blaga in delavne sile. O d 
spretnosti naših pogajalcev je od
visno, pod kakšnimi pogoji bomo 
vs top i l i v evropske integracije. 
Gospodarstvo pa se bo znašlo pred 
vel ikim izz ivom, pa tudi težko na
logo, kako biti v novonastali situa
ciji konkurenčen. V posebno težkem 
položaju se bo znaš lo slovensko 
kmetijstvo, saj je več kot petdeset
letno zanemarjanje panoge in vo
denje napačne kmetijske poli t ike 
pripeljalo do stanja, ko panoga ni 
sposobna vstopa v E U tako, da pri 
tem nc bi bila o g r o ž e n a socialna 
varnost kmetov in njihovih družin. 

Dodatne ležave povzročajo tudi 
naravno-geografske razmere, kajti 
70% kmetijskih zemljišč je na težje 
obdelovalnih zemljiščih, neugodna 
je posestna struktura, saj so posesti 
večinoma razdrobljene, kmetije pa 
majhne. Izrazito neugodna je sta
rostna struktura kmetov, kajti vse 
več mladih opušča kmetovanje in se 
seli v večja urbana središča. Vel ikih 
kmetij, k i bi zagotavljale ekonom
sko in socialno varnost, je malo. 

Z oz i rom, da je v slovenskem 
kmetijstvu zaposlenega 10% prebi
valstva in da je delež B D P skoraj 
5%, bi bilo pričakovati , da mu bo 
vlada namenila primerno pozornost 
in pomoč, posebno, ker je od bodoč
nosti kmetijstva v veliki meri odvis
na tudi b o d o č n o s t demografsko 
o g r o ž e n i h o b m o č i j in podeže l j a 
nasploh. 

Za reševanje navedene problema
tike so potrebni programi, ki zago
tavljajo pogoje, ki bodo omogočal i 
in motivirali mlade, da ostajajo in 
delajo na kmet i j ah . Ta c i l j bo 
dosežen s tem, da se omogoči soci
alne in bivalne razmere in vodi po
kojninsko politiko tako, da mladi na 

kmetijah v nobenem primeru nc 
bodo v podrejenem položaju v pri
merjavi z ostalim prebivalstvom. 
Poskrbeti bi bilo potrebno za ce
lostni razvoj podeželja (zagotoviti 
primemo infrastrukturo: ceste, vo
dovod, telefon, trgovine, šo le . . . ) , 
podpirati razvoj družinskih kme
tij, manjšim kmetijam pomagati, 
da se preusmerijo na programe, ki 
potrebujejo manjše pridelovalne 
površine (zelenjadarstvo, vrtnarst
vo, sadjarstvo, biološka reja živali 
in pridelava pridelkov. . . ) , poma
gati pr i uvajanju d o p o l n i l n i h 
dejavnosti (kmečki turizem, last
na predelava pridelkov, lastna pro
daja. ..), pomagati pri združevanju 
razdrobljenih parcel in poveče 
vanju kmetij, stimulirati uvajanje 
blagovnih znamk, spodbujati pra
vočasen prenos upravljanja kme
tij mladim gospodarjem... 

Večjo pozornost bi bilo potreb
no nameniti tudi ekologiji, kajti 
kmetijstvo z neracionalno upora

bo umetnih gnojil in pesticidov ne
posredno ogroža podtalnico. Velik 
problem so tudi polucije z ve l ik ih 
ž iv inore jsk ih obratov. 

Takšn im programom tudi v E U 
namenjajo v e l i k o pozornost in 
sredstva iz skupnega p r o r a č u n a . 
Z a vzor naj nam bo sosednja A v 
strija, ki ima podobne prideloval
ne razmere kot mi in seje na vstop 
v E U temeljito pr ipravi la , tako da 
ima v svojih kmeti jsko-okoljskih 
programih vk l jučeno 89% kmetij, 
za kar dobi dob r šen del sredstev 
iz skupnega p ro računa E U . Kako 
pomembni so primerni programi, 
nam pove poda t ek , da I t a l i j a 
vkl jučuje v t akšne programe do
brih 30% kmetov, Špani ja pa le 
1% in zato tudi ni uprav ičena do 
omembe vrednih sredstev. 

Č e ž e l i m o programe in sredst
va, ki jih nudi E U , res izkorist i t i , 
z aktivnostmi ne smemo več odla
šati . 

Božo Predalič 

vensko kmetijstvo na konju? -Joto: Kožo Predalič 
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Veliko pridobitev gasilcev v Smarju-Sap Ženska - sonce vaške domačije 
Novo terensko gasilsko vozilo z 

vso potrebno opremo za gašenje in 
reševanje, je prvo podobno vozilo v 
Občini Grosuplje, pa tudi eno prvih 
v dolenjski regiji. 

Gasilci v Šmarju-Sapu so v sobo
to, 14.8.1999, svečano prevzeli v upo
rabo novo gasilsko vozilo. Nepozna-
valec bi lahko zamahnil z roko in 
ugotovil, da je to pač še en gasilski 
avto. k i j ih imajo gasilci že tako veli
ko. 

Vendar pa je novo gasilsko vozilo 
nekaj posebnega in tudi v gasilski 
dejavnosti predstavlja novo smer raz
mišljanja. 

Prostovoljna gasilska društva in nji
hove operativne enote se vse pogos
teje srečujejo z zahtevnimi interven
cijami, ki so velikokrat tudi na težko 
dostopnih krajih, naj bo to v gozdu, 
na travnikih, cestah, kot tudi v gosto 
naseljenih krajih, kamor se velika 
gasilska vozila težko prebijejo. Novo 
gasilsko voz i lo združuje š tevi lne 
prednosti, ki povečujejo možnosti za 
uspehe pri podobnih intervencijah. 

Po gasilski kategorizaciji spada 
novo gasilsko vozilo med mala ga

si lska v o z i l a za gašenje gozdnih 
požarov z oznako G V G P 1 , vendar pa 
bi lahko zaradi bogate opreme, ki se 
nahaja v vozilu, to vozilo poimeno
vali tudi hitro napadalno vozilo. Ga 
silsko vozilo je namenjeno za gašen
je in reševanje na cesti, gašenje trav
niških in gozdnih, gašenje notranjih 
stanovanjskih in drugih požarov. 

Vozilo je zelo okretno in ima tudi 
drugače odlične vozne sposobnosti 
tako na utrjenem cestišču kot tudi na 
brezpotju, kar mu omogoča zmogljiv 
motor in štirikolesni pogon z reduk
torjem in izklopom diferenciala. 

V vozilu se lahko prepelje 5 gasil
cev, ki imajo na razpolago tudi vso 
opremo za gašenje in reševanje: 
-rezervoar s 450 1 vode in 20 litri 
penila, 
-visokotlačno črpalko Z E B R A z 801 
pretoka in 50 bari pritiska, 
-dva dihalna aparata, 
-dva gasilna aparata S 9, 
-cevi za polnjenje rezervoarja in 
hidrantni nastavek, 
- v i s o k o t l a č n e cevi , s katerimi je 
možno narediti napad tudi na dolžini 
260 m, 

-ali dva vzporedna napada na dol
žini 150 m, 
-visokotlačne ročnikc z dvema raz
l i č n i m a pretokoma in ročn ik za 
peno, 
-motorno žago, 
-oznake za zavarovanje cestišča, 
-reflektorje za osvetljevanje, 
-trodelno lestev višine 4,5 m, 
-nahrbtnjače za gašenje travniških in 
gozdnih požarov, 
-vitel z vlečno silo do 3.600 kg, 
-dve svetilki, radijske postaje, 
-drugo reševalno orodje (kramp, lo
pata, sekire, ipd). 

Novo gasilsko vozilo Mitsubishi L 
200, katerega nadgradnjo je naredilo 
podjetje R E A d.o.o. iz Izole, je veli
ka pridobitev za krajane Šmarja-Sapa 
in tudi za š i rše o b m o č j e o b č i n e 
Grosuplje. 

Gasilci iz Šmarja-Sapa, se zahva
ljujemo krajanom, sponzorjem, dona-
torjem, Krajevni skupnosti Šmarjc-
Sap, Občini Grosuplje, Gasilski zve
zi Grosuplje in vsem drugim dobrot
nikom, "ki so kakorkoli pomagali pri 
nabavi gasilskega vozila. 

Janez Pezdirc 

Na gasilski prireditvi šmarskih gasilcev - nova pridobitev: sodobno terensko vozilo z opremo za gašenje in reševanje 

Asfalt v Tlakah 
Prvi sestanek za rekonstrukcijo 

ceste v Tlakah smo sk l i ca l i dne 
16.9.1998. 

N a njem smo ž e l e l i i zvede t i 
mnenje sovaščanov, njihove pobu
de ter ideje, kako izpeljati ta zahte
vni projekt. N a sestanku so vsi izra
z i l i pozitivno mnenje ter vsi pristo
pi l i k projektu. Nam ' tamladim' so 
izrekli veliko vzpodbudnih besed in 
nam v l i l i voljo do dela. Osnovali 
smo gradbeni odbor ter ugotovili , 
da imamo problem z veliko količi
no meteornih voda ter odvodnja
vanjem le teh. 

Najprej smo se lotil i pobiranja 
podpisov za solas tniške parcele in 
že naletel i na goro p rob lemov. 
Ljudje so nam postavljali pogoje, 
vprašanja, tako da smo do nekate
rih morali iti za en podpis tudi 10 
krat in več. Sledilo je ogromno bi -
rokrativnih postopkov, za kar smo 
imeli že kar govorilne ure na K S , 
kjer so nam vedno prijazno poma
gali , saj smo se projekta lotil i pov
sem laično. 

Sledilo je zbiranje predračunov 
za zemeljska dela, kar se nam je 
zdelo, da bo enostavna operacija, 
zopet smo se mot i l i . Kontaktirali 
smo z ogromnim števi lom podjet
nikov in podjetij, vendar nikakor 
n i smo uspel i dob i t i ustreznega 
predračuna. M e d tem smo ugotovil, 
da nam projekta ne bo uspelo spel
jati pred zimo, zato smo za par me
secev delo opustili. 

Pomlad 1999 nas je navdihnila. 

A k t i v n o smo z a č e l i de la t i na 
predračunih ter j ih po ' ježevih mu
kah" dobil i kar sedem. Med njimi 
smo izbrali najbolj ugodnega, ga na 
sestanku potrdili , ter z veliko po
m o č j o o b č i n e Grosup l j e in K S 
Šmarje - Sap izvedli financiranje. 

Sofinancerski delež v obliki pro
stovoljnega prispevka smo pobirali 
tudi v sosednji vasi Gajniče, kjer smo 
v večini naleteli na podporo. Prišli pa 
smo tudi do ljudi, ki so nam pomoč 
odkloni l i , nam metali polena pod 
noge ter se obnašali kot v najhujših 
letih adolescence, vendar smo njim 
navkljub projekt izpeljali. 

Začetek gradbenih del nam je pri
nesel veliko dela. Naj povem, da smo 
vaščani sami položili prek 420 m be
tonskih cevi, naredili 15 jaškov ter 
ogromno dela, ki ga ni in ni hotelo 

zmanjkati. 
Uspelo nam je kljub občasnemu 

pomanjkanju rok, slabemu vremenu, 
dopustom in težavam, ki so nastaja
le. Uspelo nam je, ker smo bil i , v nas
protju s prepričanjem mnogih, složni 
in delavni. 

Že dober teden po zaključku ze
meljskih del smo dobili asfaltno prev
leko. Lahko si zamišljate vesele in 
hkrati nejeverne obraze ter misli, ki 
so bile glasne: "Končno ga imamo". 

Zahvaljujemo se Občini Grosuplje, 
K S Šmarje - Sap, vašeanom Gaj nič, 
sovaščanom ter vsem ljudem, ki so 
pripomogli. 

Vs i V i , ki ste prebrali tale sestavek, 
pa se le popeljite skozi Tlake, ugoto
vil i boste, da so sedaj veliko prijaz
nejše, kot so bile. 

Vozite pa počasi, boste lažje ujeli 
nasmeh. 

Za gradbeni odbor vasi Tlake: 
Dušan Hočevar 

Grosuplje seje kot podeželska obči
na znašlo na razpotju med prehcxlom v 
strogo urbano urejeni kraj ali v zeleno 
oazo predmestja slovenske metropole. 
Posamezne še delujoče kmetije kot 
osamelci ohranjajo tradicijo preteklih 
rodov. Večina njihovih lastnikov seje v 
želji za večjim kosom pogače izpregla 
iz kmetijske dejavnosti in se preusme
rila v donosnejšo obrt. Le nekaj j ih je, 
ki sojih bodisi socialne razmere ali prist
na zavezanost z rodno grudo pritegnile 
k zemlji. Ti se nedvomno zavedajo, da 
so le njihove izmučene žuljavc roke 
varuh njihove eksistnec. V sodobni 
družbi pa takšna oblika dela pogosto 
pridobi slabšalni prizvok. Ti si kmet ali 
kmetica, je vzklik, ki se pogosto razle
ga iz ust modeme mlade generacije. 
Žaljivke, ki so okrepljene še z dobro 
merico vulgarizma, onečiščujejo v pre
teklosti edino obliko preživetja slo
venskega življa. Slovenski rod, ki je 
skozi stoletja pri življenju ohranjal svo
ja domača ognjišča, je danes po pravici 
ponosen na svoje korenine. Enako tudi 
vsi kmetje, ki so svojim prihajajočim 
rodovom uspeli vcepiti skrb in pristno 
ljubezen do zemlje. 

Podobno nalogo so si zadale tudi 
grosupeljske kmečke ženc in dekleta, da 
bi sebi in svojemu rodu zagotovile ustrez
no mesti > v dnižbi. DPŽ Sončnica že šesto 
leto aktivno deluje na področju 
izobraževanja kmetic, skrbi za njihovo 
duhovno-kultumo omiko in jih vzpod
buja v akcijah za urejeno okolje in za lep
še življenje na vasi. Šestdeset jih je, ki so 
kmečkemu delu in življenju zavezane z 
dušo. V času tehnološkega napredka in 
tehnične m(xlernizacijc niso izgubile vere 
v smisel in korist svoje dejavnosti, pač 
pa so se povezale s kmetijsko svetoval
no službo, s katero sooblikujejo program 
dela in v izobraževalnem procesu dopoln
jujejo znanja za potrebe v svoji delovni 
panogi. Sončnica ima po Sloveniji veli
ko somišljenk, ki se prav tako trudijo, da 
bi nekateri bolj cenili trud in vztrajnost, 
ki ju dekleta in žene vsem težavam nav-
kljub vlagajo v obstoj in oživi tev 
p<xležclja. 

V petek, I. oktobra, je DPŽ Sončni
ca, na slovesni prireditvi v avli osnovne 

šole, razvilo svoj prapor, ki ga je izvez
la članica Olga Zaje. Predsednica in 
hkrati duša društva Stanka Ahlin je v 
rimani besedi orisala podobo kmečke 
žene, matere ustvarjalke in svojstvene 
umetnice. Štiri letne čase, ki obremeni
jo njeno življenje, mora izkoristiti z 
delom in vsemi m o č m i za svoje 
preživetje. Nobena teh žena pa se ne 
pritožuje, kajti šc tako urejeno in prijaz
no betonsko mesto jim ne more nuditi 
tistega kar čutijo v naravi. 

Dogcxlku je prisostvoval župan Janez 
Lesjak, pristaš in zagovornik podeželske 
idile in ohranjanja vaške kulture. »Da
našnje razmere na rxxleželju in vaseh niso 
rožnate. V času m<xlcmega razvoja in 
hlastanja za prestižem pozabi jamo, da va
ško življenje odmira,« je dejal župan in 
poudaril, da je absolutni podpornik 
kmečkega življenja. »Vplivajte na vaše 
potomce,« j im jc položil na duše, »da 
ostane življenje na p<xleželju, saj opušče
na kmetija nikoli več ne oživi.« Prapor in 
žene pcxi njim je blagoslovil duhovnik 
Iranci Šuštar, da b<xlo živele v veri, lju
bezni, edinosti in to z božjo pomočjo 
delile naprej. Vsaka žena naj bo ena iz
med peres sončnice in tudi sama naj bo 
sonce v svoji družini, j im je polaskal. 

Prireditev samo so popestrili moški 
glasovi pevskega zbora Samorastnik, 
citrar Mazaj s pevko Bctko in recitali 
Stanke Ahlin, po končanem razvitju pa 
je vabila bogato obložena miza slastnih 
domačih dobrot. 

Barbara PANCE 

C#TIS 
Podjetje za trgovino in storitve Tel&Faks: 
Ponova vas 6b 061 763-630 
Grosuplje 

Tudi jesen je lahko lepa, 

če naredimo kaj za to. 

Za jesensko sajenje Vam nudimo veliko izbiro: 
- Cvetočih trajnic: mačeh, marjetk, rese, lončnih krizan-

tem, pokrovnih trjanic 
- Okrasnega drevja in grmičevja: breze, macesna, srebrne 

smreke, sorhus, nagnoj, lonicera, tisa, lovorikovec... 
- Pokrovnih grmovnic: juniperus, cotoniaster, medvejka, 

lonicera... 
- Sadik za žive meje: ciprese, liguster, beli gaber, hibiskus.. 

Za 1. NOVEMBER 
smo pripravili 

šopke krizantem (pajki, velikocvetne krizanteme, marjete). 
Priporočamo se za vaš obisk!! 

Informacije in naročila sprejemamo 
tudi po telefunu: 763-630. 



No poti k družbi za vse starosti »Kaj ti je, deklica?« 
Mnogo lepih in spodbudnih be

sed je bi lo in še bo povedanih v 
tem jubilejnem mesecu in letu, ko 
svet posveča večjo pozornost ge
neraci jam v tretjem in č e t r t e m 
živl jenjskem obdobju. 

V naši občini je 2017 ljudi, sta
rejših od 60 let. V dveh upokojen
skih druš tvih nas je skupaj 1680, 
to je 83 %. V bl ižnjem domu sta
r e j š i h ž iv i t renutno 20 č l a n o v 
grosupeljskega in 10 iz šmar skega 
druš tva . V razvitih okolj ih je oko
li 5 % ljudi potrebnih domskega 
varstva. 

Ka j s ta re j š i potrebujemo, kaj 
že l imo in kaj lahko pr ičaku jemo? 
Vsakdo med nami zagotovo kaj 
drugega. Tisto, česar ne moremo 
r e š e v a t i sami a l i pa v l a s tn ih 
d ruž inah , pa je neobhodno potreb
no za dostojno življenje, je in osta
ja naloga širše skupnosti in znotraj 
te tudi d r u š t v a upokojencev ter 
drugih c iv i ln ih združenj in javnih 
s lužb: 

-potrebujemo bližino ljudi, k i j i h 
poznamo in jih imamo radi, 

- po t r ebu j emo r a z u m e v a n j e , 
po t rpež l j ivos t in d o l o č e n o mero 
spoš tovanja , 

-potrebujemo prostore, kjer se 
lahko svobodno gibljemo, sc negu
jemo in delamo, kar že l imo in še 
zmoremo, 

-potrebujmo možnos t za razl ič
ne aktivnosti, mir in razvedrilo, 

-potrebujemo dostopno in ka
kovostno zdravstveno varstvo, v 
bolezni pa strokovno nego, 

- že l imo živeti č loveka dostojno 
živl jenje. 

Zaradi teh potreb si bomo v obči 
ni še prizadevali za možnos t dne

vnega varstva v ali v neposredni 
bližini doma starejših občanov, ka
mor bi nas lahko peljali svojci po 
potrebi, ko se npr. vrnemo iz bol 
nice, pa še ne moremo biti sami. 
Prav tako bomo poskušal i vpl ivat i 
na od loč i tve , da bosta v novogra-
jenih večs t anovan j sk ih zgradbah 
po eno do dve stanovanji namen
sko grajeni za starejše. 

Z letošnjih programom aktivnos
ti bomo skuša l i pri u d e l e ž e n c i h 
vzd rževa t i in dvigati ž iv l jenjski 
optimizem in s tem zdravje - tako 
fizično kot p s ih i čno in duhovno. 
Ž u p a n u in o b č i n s k i m svetnikom 
smo hvaležni za izkazano podpo
ro. 

V poletnem času nam je uspelo 
s prostovoljnim delom mnogih na
dih č lanov usposobiti za delovan
je še 40 m 2 prostora. Zdaj imamo 
v D U možnos t i za raz l ične aktiv
nos t i , k i si j i h s t a r e j š i ž e l i j o . 
Običa jno oživi jo v jesensko-zims-
kem obdobju, ko imamo več časa 
zase. Z a vse navedene in razpisa
ne aktivnosti bomo pridobil i dobre 
strokovnjake. 

Organiziral i pa bomo tudi nas
lednje dejavnosti: 

I .Kratke tečaje za pripravo eno
stavnih obrokov hrane za vdovce 
in tečaje s prakt ičnim delom za raz
l i č n e diete: diabetes, obolenje 
žolča, že lodca , črevesja , pretirane 
suhosti in debelosti (ko se prijavi
ta dva č lana) . 

2.Pogovor s f inančnim strokov
njakom za spremljanje borznih g i 
banj in prodajo ter nakup delnic 
(ko se prijavi 10 č lanov) . 

3.Oblikovanje vošči ln ic (od no
vembra dalje, za skupino 5 č la

nov). 
4.Oblikovanje gline (od decem

bra dalje, ko se prijavi 5 č lanov) . 
5 .Pogovor s psihoterapevtom: 

komunikac i ja med s ta re j š imi in 
mlajšimi (za skupino od 5 do 8 čla
nov). 

6.Skupaj s p redsedn ikom K S 
Grosuplje bomo organiziral i po
govor z dr. Klevišar jevo o pomoč i 
d r u ž i n a m , k i d o ž i v l j a j o i zgubo 
najbl ižj ih (hospic) v oktobru ali 
novembru, za skupino o k o l i 30 
prijavljenih. 

7. K a k o izbi ramo dekorativne 
predmete v svojem domu, ohran
janje kulturne ded išč ine (za skupi
no nad 20 č lanov) . 

8.Osebna nega (telesa in obraza) 
v s tare jšem živl jenjskem obdobju 
(za skupino od 8 do 15 č l anov) . 

9. B o ž i č in novo leto pr i nas 
doma (za skupine od 8 do 10 čla
nov). 

10. Literarno ustvarjanje (za vse, 
ki bi radi pisal i , pa se še niste opo
gumil i - samo pokl ič i te , da se do
govorimo). 

11 .Za začetek vaj mešanega pev
skega zbora nam manjkajo še trije 
moški (2 tenorja in 1 bariton). 

12. Kvačkanje , pletenje in vezen
je - z a č e t n o in nadaljevanje (za 
skupine 8 do 10 č lan ic) . 

13. V decembru bomo začeli zb i 
rati prijave za enotedensko bivan
je v upokojenskem hotelu Delf in v 
Izoli za prvo skupino, ki bo leto
vala v aprilu 2000. 

Z a vse navedene aktivnosti se 
lahko prijavite vsak dan, razen ob 
četr tk ih , od 9. do I I . ure. 

predsednica 
DU Marta Hrovatin 

Vse prepogosto se v svojem okolju 
srečujemo z različnimi oblikami nasil
ja. Zaskrbljeni smo, se zgražamo in spra
šujemo, kam vse to pelje. Zelo radi ob
sojamo policijo in sodstvo, ki naj bi bolj 
učinkovito stopila na prste nasilnežem. 
Sami mnogokrat poznamo žrtve nasilja 
in jih pomilujemo; o nasilnežih najraje 
molčimo, ker mislimo, da to ni naš pro
blem. 

Če že govorimo o nasilju, se najpo
gosteje ustavimo pri nasilju med otroki 
in mladostniki. Teže nam gredo besede 
z jezika v primerih nasilja nad ženskami, 
ker menimo, daje ženska - žrtev nasilja 
- za to, kar se j i dogaja, pogosto kriva 
sama. Šele ko pride do najhujšega, se 
zgražamo in ugotavljamo, da smo vsi 
nekaj vedeli, pa nismo pričakovali tako 
tragičnega konca. Tudi če ne pride do 
tragičnega dogodka, so psihične posle
dice nasilja za marsikatero žrtev in skup
nost neizmerljive. 

Po oceni organizacij in ustanov, ki se 
penirobneje poglabljajo v problematiko 
nasilja nad ženskami, je nasilje prisot
no v vsaki peti družini v Sloveniji, po
silstvo pa doživi vsaka sedma ženska. 
Zaradi občutkov krivde, sramu in stra
hu pred dolgotrajnimi, mučnimi in 
poniževalnimi preiskovalnimi postop
ki, ženske o nasilju težko spregovorijo 
in včasih poiščejo pomoč šele takrat ko 
so življenjsko ogrožene. Zato ostaja 
veliko nasilja neodkritega. 

Nasilje nad ženskami se pojavlja v 
vseh slojih, kulturah in etničnih okoljih. 
Revščina, brezposelnost alkoholizem in 
druge socialne težave nasilje spodbuja
jo, vendar niso razlog zanj. 

Nasilnost moških do žensk je zmot
no pripisati duševni prizadetosti in je 
krivično do tistih, ki imajo duševne 
težave. Nasilni moški pogosto nimajo 

drugih težav, so socialno dobro prila
gojeni, izven družine niso nasilni, v svo
jem okolju so lahko ugledni, priljublje
ni in uspešni. 

Nasilje ni »naravni« rezultat spora 
med partnerjema. Prepir, ki se nadalju
je z nasiljem, ni prepir, temveč boj moči. 
v katerem mora nujno zmagati m(xmej-
ši. V resnici se nasilje pogosto pojavlja 
izven zakonskih konfliktov in pred na
silnim napadom sploh ni verbalnega 
spora. Izzivanje obstaja samo v glavi 
tistega ki misli, daje izzvan. 

Za nasilna dejanja ni opravičila! Ra
ziskave so pokazale, daje nasilnost po
gosto priučeno vedenje, zato se mora 
nasilnež zavedati, da je odgovoren za 
svoja dejanja in da se j im lahko tudi 
odpove. Nikomur od nas ni posebej do 
tega, da bi govoril o nasilju. Čeprav nam 
je neprijetno, pa si moramo dopovedo
vati: o tem je treba govoriti. 

Za tiste, ki doživljajo nasilje in si tega 
nikomur ne upajo povedati, je javni 
govor drugih o tem signal, pomoč, da si 
lahko reče: ni treba da sem žrtev, ni tre
ba, da živim v nasilju, lahko se mu up-
rem in drugi mi bodo pomagali. 

Nasi lje nad ženskami je tudi v Slove-
niji velik problem in ni smiselno, če si 
pred njim zatiskamo oči, usta in ušesa 
Zato letos pripravlja Urad za žensko 
politiko pri Vladi RS pomembno soci
alno kampanjo »Kaj ti je, deklica?«, ki 
aktivno vključuje parlament, vlado, 
občine in nevladne organizacije. 

O nasilju nad ženskami bomo spre
govorili tudi v naši občini na javni tri
buni, ki bo predvidoma 16. novembra, 
na radiu Zeleni val, na T V Grosuplje in 
na novembrski seji občinskega sveta. 

Viri : SOS telefon za ženske in otroke 
žrtve nasilja (zgibanka) 

Milena Lunar - svetnica v OS 
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/tđ do/očen//r de/f/t te/esđ 

So/a r/f - Ergo/fne 

O 
o . 

n i 

Če bi radi v ogledalu spet srečali nasmejan obraz 
in vitko telo, 

obiščite lepotilni center Paradiž 



Letos smo se zbrali že na 6. zlati jese
ni, ki jo je organiziralo Turistično društ
vo Županova jama Grosuplje v sodelo
vanju s turističnimi društvi: Račna, Sela 
in Šmarje - Sap ter Turistično zvezo 
Grosuplje. Prireditev postaja tradicio
nalna in vedno bolj odmevna kar nas 
veseli, prav tako pa vedno lepše sadove 
kaže tudi vseslovenska akcija Naša 
dežela - lepa urejena in čista saj so naše 
hiše, kmetije, delovne organizacije, uli
ce, naselja vasi vse lepše urejene in pri
jaznejše. 

Prireditev so obiskali župan občine 
Grosuplje, gospod Janez Lesjak ml., 
svetniki občinskega sveta, gospod Ja
nez Lesjak st. in vsi tisti, ki j im ni vseeno, 
kakšno usodo doživlja turizem v naši 
občini. S Turistične zveze Slovenije je 
prišel med nas dr. Marjan Rožič. 

Turistično društvo Županova jama 
Grosuplje letos praznuje 40-letnico de
lovanja. Naše prizadevanje na turistič
nem področju je opazila tudi Turistična 
zveza Slovenije. Njen predsednik, dr. 
Marjan Rožič, je Turističnemu društvu 
Ž u p a n o v a jama Grosuplje podelil 
zasluženo republiško priznanje s sre
brnim znakom. 

Gospod Janez Lesjak st., ki je najbolj 
zaslužen, da danes obstaja in deluje T D 
Županova jama Grosuplje, je bil ime
novan za častnega člana Turističnega 
društva Županovajama Grosuplje. Listi
no o imenovanju mu jc izročil predsed
nik društva Miro Vreg. 

Komisija ki jo je imenovalo Turis
tično društvo Županovajama Grosup
lje, si je celo pomlad in poletje ogledo
vala in presojala urejenost hiš v Grosup
ljem in okolici in jc ocenila, da družine 

Na prireditvi so 
nastopili tudi 

Zarja - ljudski 
pevci iz Račne... 

vlagajo veliko truda, da hiša in njena 
okolica izgledata urejeni, lepi in čisti, 
da so balkoni, okna in gredice polni rož, 
da se povsod vidijo sledovi skrbnih rok 
gospodarja in gospodinje. Zato se je 
komisija odločila, da letos podeli priz
nanje trem hišam: družine Bavdek s 
Spodnje Slivnice 67, družine Zupančič 
s Kozinove 2 v Grosupljem in družine 
Ahlin, ki je na Kolodvorski cesti 1 v 
Grosupljem obnovila staro hišo, ter jav
nemu zavodu V V Z Kckec, pohvalila pa 

...in šentjurski pevci 

je urejenost Kajuhovcga dvora. 
Turistična zveza Grosuplje in njen 

predsednik Brane Žitnik je s svojo ko
misijo obšla mnoge kraje po občini. 
Ocenjevali so z ocenami od 1 do 10 in 
končni rezultati so pokazali, da priznanj i 
za najlepše urejeni hiši prejmeta družini 
Skubic s Plešivicc in Glavič iz Velike 
Stare vasi. 

Najlepše med lepimi hišami so izbrala 
tudi Turistična društva Kopanj, Šmarje 
- Sap in Sela. Priznanja so prejele 
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družine: Mchlc iz Velika Račne, Lavrič izČušpcrka, 
Jakhlova ulica v Šmarju in družini Špcndal s Tlak ter 
Kovačič iz Sel pri Šmarju. 

Župan občine Grosuplje, gosp(xl Janez Lesjak pa 
je po krajšem nagovoru podelil priznanja za najlepše 
urejene kraje v občini, kjer niso sedeži krajevnih skup
nosti. Priznanja so dobile tri vasi: Velika Stara vas, 
Mala Ilova Gora in Ponova vas, ki so se predstavile z 
osebnimi izkaznicami svojega kraja. 

Letošnjo Zlato jesen so s svojimi nastopi popestrili: 
Pihalni orkester ( ilasbene šole Grosup
lje z dirigentom Vladom Škrlecom, 
Trobilna zasedba, ki jo vodi direktor 
Glasbene šole Grosuplje gospod Franc 
Korbar, Zarja ljudski pevci iz, Rač
ne, učenci Osnovne šole Kopanj, ki so 
nas nasmejali s šaljivim prizorom o 

šolarju Janezku, hannonikarki in pevki Darinka in Jožica Kovač iz 
Podgorice pri Šmarju in Šentjurski oktet, ki ga vodi Jakob Ivan. 
Simona Zore Ramovš pa nam jc z ljudskima pesmima in 
Slomškovo Vcčcrnico ponazorila glasbo zvonov, ki nas spremlja 
skozi dan in skozi življenje, v žalosti in veselju. 

Sceno s stensko sliko jesenske pokrajine in razstavljenimi jesen
skimi pridelki, izstopale so ogromne okrasne bučejc izdelal aranžer 
Lovro Lampret. 

Naredili smo obračun za letošnje leto in pcxlclili priznanja. Vsem 
dobitnikom čestitamo. Naj bo to spodbuda nam vsem, da se bomo 
še bolj potrudili pri ureditvi našega bivalnega okolja. 

Predsednik Turistični zveze 
Slovenije Marjan Rožič izroča 

priznanje za 40-letno delo 
predsedniku Turističnega društva 

Zupanova jama Grosuplje 

Janezu Lesjaku st. so podelili častno članstvo v 

Marija Samec 

Podeljena so bila 
priznanja za 

urejanje naselij, 
ulic, hiš. Med 

dobitniki je 
priznanje dobil tudi 

vrtec Kekec, ki bo 
nedvomno vzgajal v 

mladih zavest, da 
so urejena naselja 

privlačnejša za 
turizem 
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od 9. do 23. ure, 

SOBOTO IN N€D€UO 
od 14. do 21. ure. 

B PRAZNIKIH ZAPRTO. 

Nadaljevanje iz strani 6 

desetih letih smo uprizorili 4 igre, naše 
pevke in pevci pa s(xlelujcjo v raznih 
srečanjih tudi izven Škocjana. Vsako 
leto poskušamo izpeljati praznovanje ob 
kulturnem prazniku, materinskem dne
vu in Miklavžu. Še prav posebej pa so
delujemo pri projektu Stati inu obsta
ti, ki ga je pred leti začel uresničevati 
idejni vodja g. Jože Marolt. Kulturno 
društvo poskuša po svojih m<x;ch delo
vati in storimo vse, kar jc v naši moči, 
da bi sc v kraju na kulturnem področju 
kaj dogajalo. Žal imamo izredno slabe 
razmere za delo, saj praktično nimamo 
primernih prostorov za vadbe. Gasilski 
dom, kjer domujemo, je premajhen in 
šc brez pravega ogrevanja. Pogoji za 
delo so enaki kot pred 2. svetovno voj
no. Prepričan sem, da bi z boljšimi po
goji naredili veliko več in tudi mladi bi 
pristopili v večjem številu. Upam, da 
bomo vsi skupaj čimprej pristopili k 
obnovi šole, saj bi v njej zagotovo imeli 
boljše pogoje kot sedaj in s tem tudi 
ustvarjalno delo. 

G. Jože Marolt, ste idejni vodja 
enega največjih kulturnih projektov 
v krajevni skupnosti /. naslovom Sta
ti inu obstati. Kaj je pravzaprav na

men takega projekta? 
Namen projekta z, naslovom Stati inu 

obstati je v tem, da ljudi opozorimo, da 
jc v krajih, kijih pokriva krajevna skup
nost Škocjan, potrebno obstati in 
zadržati ali še povečati število prebival
cev. V ljudi mora vstopiti zavest in po
nos, da pripadamo škocjanski pokrajini 
in rodu staršev, ki so živeli v teh krajih. 
Gre za kraj, ki ima zgodovinsko vlogo, 
ki so mu dali svoj pečat znani možje 
kulture. Škocjan pa je bil še pred leti 
popisan tudi v knjigi z, naslovom: Od
mirajoči stari svet vasi. Ta projekt je 
odgovor takšnemu razmišljanju. 

S prireditvijo smo začeli leta 1997 
in sedaj postaja tradicionalna. Priredi
tev se odvija v začetku meseca junija, 
ko povežemo krajevni praznik, farno 
žegnanje in dan državnosti. Prireditev 
poskušamo oblikovati tako, da na njej 
sodelujejo domači kulturni ustvarjal
ci. Prepričan sem, da lahko s kulturo 
ohranimo kraj, saj je že v genih do
mačih ljudi. V prihodnje želimo prire
ditev obogatiti z etnografsko razstavo 
0 Škocjanu, o življenju ljudi v škoc
janskih hribih. Ta razstava bi nato pos
tala stalna. 

Matjaž Trontelj 

i 
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P O G A S I M O 
Gasilsko regijsko tekmovanje - regijo Ljubljano 2 
Izbirna tekma za nastop na državnem prvenstvu 
Ribnica. 12. september 99 -Fotoutrinki zmagovalne ekipe P G D Račna, ženska skupina B/ foto: Marjan Šircelj st. 

»Polurni objekt, naravnost. Odvzem vode iz 
bazena. Po dve B cevi do trojaka, po dve C 
cevi. Prva in druga, v napadi« 

GASILNIK V VOZILO! 

Oktober - mesec I 'a jaje končana. Zdaj so na vrsti natančni 
sodniki. 

pozorne varnosti M^mm 
Ž e vrsto let je mesec oktober, 

mesce poža rne varnosti. Letošnji 
oktober pri tem ni izjema inje zelo 
pester z razl ičnimi aktivnostmi. 

Osrednja tema le tošnjega pro
grama je osveščan je vozn ikov o 
primernosti gasilnika v vseh pre
voznih sredstvih. Samo v jul i ju le
tošnjega leta je kar 33-krat zago
relo na voz i l ih , v avgustu pa je bilo 
takšnih primerov celo 35. Zato je 
Gas i l ska zveza Sloveni je za le
tošnji oktober izbrala geslo: Gas i l -
nik v v o z i l o ! Ob tem pa imamo 
lepo p r i l o ž n o s t , da predstavimo 
delo gasilk in gasilcev, njihove us
pehe in opozorimo na probleme, s 
katerimi se organizacija srečuje pri 
svojem delu. Za predstavitev ak
tivnosti smo zaprosili g. Avgusta 
Burgerja, poveljnika obč inske G a -
s i l s k e z v e z e G r o s u p l j e , k i j c 
predstavil program obč inske zve
ze ob tej akci j i . 

Po njegovem mnenju želijo vsa
ko leto s prispevki v javnih medi
jih opozarjati na pomen požarne 
preventive in kako se ljudje izog
nejo n e v a r n o s t i m p o v z r o č i t v e 
požarov. V okviru obč inske gasil
ske zveze bo vsako prostovoljno 
gasilsko d ruš tvo ( P G D ) v obč in i , 
le teh je 18, imelo svojo vajo, ki 
bo dnevne ali nočne izvedbe. Pou
darek pri teh vajah je na poznavan
ju in spoznavanju osebne in skup
ne gasilske opreme. 

M e d v e č j e vaje spadata vaji 
P G D Grosuplje, ki bo dnevno-noč
na in P G D Šmarje-Sap, kjer bo šlo 
za vajo iz gašenja in reševanja ob 
izlitju naftnih derivatov. Gasi lska 
zveza Grosuplje je sodelovala tudi 
pri okrogli m i z i , ki jo je organizi
rala O Š Brinje ob svetovnem dne
vu starostnikov in dnevu otroka. 
P G D Grosuplje bo v tem mesecu 
pregledalo tudi objekt Doma sta
rejših občanov ter se seznanilo z 
reševanjem pokretnih in nepokret
nih ljudi, ki domujejo v tem domu, 
v primeru nesreče . 

Seveda pa je mesec oktober tudi 
pr i ložnos t za preventivno dejav
nost, zatrjuje g. Avgust Burger, 
dolgoletni in neumorni delavec v 
gasilstvu. Ob tem je potrebno preg
ledati kletne prostore, da ni v njih 
prevel ikih kol ič in odpadnih gor
l j ivih materialov, da so podstreš ja 
č imbol j prazna in nezasedena. Da 

na kmetijah ni prevelike zaloge 
naftnih derivatov (le za 2-3 dni),' 
da se e lekt r ično varjenje izvaja v 
za to predvidenih prostor ih , da 
vžigalniki in vžigalni predmeti niso 
doseglj ivi majhnim otrokom, da 
ima gospodinjstvo največ dve je
klenki z gospodinjskim propan-bu-
tan pl inom. Potrebno je tudi preg
ledati gasilnike v podjetjih, delav
nicah, trgovinah in javnih zavodih. 

Vse te naštete dejavnosti so le 
del preventivnega programa, a s 
tem ne zgubijo svoje teže, ki jo pre
ventiva zagotavlja, žal se je ljudje 
premalokrat zavedamo, ali pa sc jc , 
ko je za to že prepozno. Mesec 
požarne varnosti je tudi pr i ložnost , 
da se širšo javnost seznani z zad
njimi aktivnostmi o b č i n s k e gasi l 
ske zveze. Tako je Gas i l ska zve
za Grosuplje 4. septembra 1999 
pred Gasilskim centrom Grosup
lje organizirala o b č i n s k o tekmo
vanje v gasilskih veščinah (pozna
vanju v e š č i n , orodja, taktike m 
drugo). Sodelovalo je 33 desetin 
in sicer: 

Člani A 9 desetin 
Č l a n i c e A 2 desetine 
Člani B 5 desetin 
Č lan ice B 2 desetine 
M l a d i n c i 5 desetin 
Mlad inke 1 desetina 
Pionir j i 5 desetin 
Pionirke 2 desetine 
Veterani 2 desetine 
Prve tri u v r š č e n e ekipe so se 

uvrstile na regijsko tekmovanje, ki 
jc potekalo 12. septembra 1999 
pod okri l jem Gasi lske zveze R i b 
nica. Regija Ljubljana 2 pokriva 
sest obč in : Ivančna Gor i ca , Dob-
repolje, R ibn ica , Kočev je , Loški 
potok in Grosuplje. 

Iz O b č i n s k e g a s i l s k e z v e z e 
Grosuplje seje regijskega tekmo
vanja ude lež i lo 16 ekip: 

( ' lani A 3 desetine 
Glani B 3 desetine 
Č l a n i c e A 2 desetine 
Č lan i ce B 2 desetine 
M l a d i n c i 3 desetine 
M l a d i n k e I desetina 
Veterani 2 desetine 
Vse tekmovalne ekipe so doseg

le zadovolj ive rezultate in prve tri 
u v r š č e n e ekipe po kategorijah so 
se uvrstile na r epub l i ško tekmo
vanje, ki bo prihodnje leto. 

Matjaž Trontelj 

ELEKTROTEHNIŠKO PODJETJE • INSTALACIJE 
• TRGOVINA 
• INŽENIRING 
• SERVIS (p 

D.0.0. CESTA NA KRKO 9, 1290 GROSUPLJE 
TEL.061/762-622,763-620 FAX.764-621 

NUDIMO VAM ZLASTI NASLEDNJE: 

STORITVE 

Elektroinstalacije od projekta do izvedbe za 
vse vrste objektov, po konkurenčnih cenah, 
zahtevajte naše ponudbe; 
meritve instalacij in izdaja atestov za 
obratovalnice in proizvodne obrate; 
vzdrževanje instalacij in naprav na objektih, 
opravljamo redne in pogodbene servise; 
izvajamo računalniške mreže z dobavo in 
montažo opreme v sodelovanju z vodilnimi 
podjetji; 
naša ključavničarska delavnica vam izdela 
vse vrste kovinskih delov, potrebnih pri 
montažah, razno kovinsko opremo, elektro 
omare in pulte po naročilu. 

TRGOVINA 

i Naša nova ponudba je urejena spe
cializirana diskontna trgovina za elektro
instalacije namenjena elektroinstalaterjem, 
vzdrževalcem, samograditeljem, gospo
dinjstvom, 

i v trgovini izvajamo strokovno brezplačno 
svetovanje; 

i izvajamo kataloško prodajo znanih pro
izvajalcev gospodinjskih strojev in apa
ratov; 

i na željo stranke izvršimo dostavo na dom, 
izvedemo priklop; brezplačno odpeljemo 
zamenjani izdelek. 

VESELI BOMO VAŠEGA OBISKA V PRENOVLJENI TRGOVINI 
EPG-MARKET, Cesta na Krko 9, 1290 Grosuplje 
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Solo no Kopanju 

Šola na Kopanju stoji na pobočju 
enega izmed najlepših gričev v Slo
veniji, k i z vrsto kulturnih in narav
nih znamenitosti v okolici vabi obisko
valce, da obiščejo tudi kopanjski stu-
denček in votlino Puščava. 

Šola na Kopanju je podružnična šola 
OŠ Louis Adamič Grosuplje. Zgrajena 
je bila leta 1865. Ob izgradnji so do
mačini želeli šolo v vasi, toda takratni 
oblastniki so šolo postavili na lokaciji, 
kjer stoji še danes. Stavba je bila prit
lična z eno učilnico in stanovanjem za 
učitelja. Leta 1930 so poslopje nadzi
dali in tako dobili še eno učilnico in sta
novanje. 17. decembra 1943 so parti
zani šolo požgali. Ostalo je le golo zi
dov je. Po končani vojni so s pomočjo 
sredstev Okrajnega ljudskega odbora 
in prostovoljnim delom domačinov 
začeli z obnovo in jo zaključili leta 
1952. Šola je imela dve učilnici, sta
novanje za upravitelja in učitelja ter 
kabinet. Tako je ostalo vse do leta 1996, 
ko so kabinet spremenili v tretjo učilni

co, eno stanovanje pa 
so namenil i »mal i 
šoli«. O d leta 1998, 
ko so ukinili stanov
anje, pa ima šola 
Kopanj štiri učilnice 
in oddelek obvezne 
priprave na šolo. 

Kot je v prijetnem 
razgovoru povedala 
dolgoletna delavka in 
vodja na podružnici 
ga. Olga Gruden, je 
bila šola do leta 1999 

čista štirirazrednica. V letošnjem šols
kem letu pa je ponovno potrebna kom
binacija prvega in drugega razreda, saj 
j im za doseganje normativov priman-
kujejo trije otroci. Ga. Grudnova je ob 
tem opozorila, da si že dalj časa priza
devajo pridobiti starše otrok iz Ilove 
Gore, ki svoje otroke mimo Račnc vo
zijo v šolo Žalna. Seveda pa se zaveda
jo, da to izhaja še iz časov, ko so šolo 
na Ilovi Gori zaprli, otroke pa usmerili 
v Grosuplje. Ker pa je bila OŠ Louis 
Adamič prepolna, so otroke iz Ilovc 
Gore ponovno prerazporedili v šolo 
Žalna.Toda delavci šole Kopanj si bodo 
s svojo prizadevnostjo, strokovnim pris
topom in s prijetno urejeno šolo še na
prej trudili, da ohranijo štiri čiste od
delke, v katere prihajajo otroci iz Prc-
dol, Čušperka ter Velike in Male Rač-
ne. 

Njihova vizija za bodočo dcvetletko 
je usmerjena v ohranitev populacije 
otrok, ki jo vključujejo že sedaj, le da 
bi sedanja mala šola postala bodoči prvi 

Koncert za ljudi upanja 
Grosuplje, 8. septembra - Zambij-
ska vokalna skupina Ba Cengelo, 
s katero slovenski misijonar Miha 
Drevenšek te dni gostuje po evrop
skih prestolnicah, da bi s svojim 
petjem in medsebojno pripadnostjo 
pokazala pot in upanje v prihaja
joči milenium, je z afriškimi ritmi 
in pesmijo obogatila večerni litur-
gični obred v cerkvi sv. Mihaela. 

Njihov svojstven način čaščenja 
krščanskega Boga se prav gotovo razli
kuje od mirnega in strogega evropske
ga obreda. Skupina 12 pevcev in pevk, 
V dolgih pisanih tunikah in z umetelno 
spletenimi pričeskami, je z bučnim udar
janjem bobnov, blagoglasnim petjem, 
vriski in skladnimi plesnimi gibi pris
topila k prezbiteriju, se poklonila Zve
ličanemu ter oživila bitje in duha črne 
celine. Katoličani iz vrst ekumenskega 
zbora so predstavniki afriške mladine, 
ki svoj glasbeni dar posvečajo karita
tivni dejavnosti. Otroci, ki se zbirajo ob 
ognjišču ljubezni - Ba Cengelo v jeziku 
tamkajšnjega ljudstva pomeni luč, žarek 
ali svetlobo - z glasbenim izražanjem 
razodevajo tegobe in brezup Afričanov, 
obenem pa pozivajo k veri v Boga in 
sočloveka, ki sta luč v temi blodenj. Lju
bezen ni nikoli ljubezen, če se ne daru
ješ za drugega, je slogan skupine 8 de
klet in 4 fantov, med katerimi s svojo 
prisrčnostjo in nesrečno življenjsko uso
do izstopa komaj 13-letni deček, ki mu 
je brezskrbno otroško dobo prekinila 
senca smrti obeh staršev. Od sedmega 
leta starosti seje preživljal s plesom na 
ulici, dokler se zanj ni zavzel pater Dre
venšek. 

Rojstne korenine Miha Drevenška 
izvirajo iz Štajerske, natančno iz Vid

ma pri Ptuju. Po študiju bogoslovjaje z 
odhodom v tujino zadostil svoji dolgo 
zatajevani srčni želji. Božja pot gaje s 
štajerskih gričev vodila v Zambijo, re
publiko v osrčju južne Afrike, ki s svo
jo površino trikrat presega meje Slove
nije. V okolišu z 10.000 prebivalci je 
našel svojo srčno bit in pričel uresniče
vati poslanstvo duhovnega učitelja. Raz
noterost njegove 24-lctnc misijonske 
službe obsega pastoralno oskrbo, du
hovno vzgojo minoritskih bogoslovcev, 
skrb za begunce, preizkuša pa se tudi v 
raznolikih profesijah: je zidar, ključav
ničar, vodovodar in mehanik. 

Prihodnost Afrike je ovita s tančico 
skrivnostne nedorečenosti. Črni kontinent 
se bori s silami teme. Zato je pater ustva
ril veliko družino napredno misleče mla
dine, ki je v svojem nesebičnem prizade
vanju za boljši jutri že naredila odločilni 
korak. S svojim početjem želijo namreč 
pokazati luč upanja celemu svetu, saj lc 
skrb za bližnjega vodi v odrešenje. S 
sredstvi, kijih bodo pridobili na dobro
delnih koncertih, bo nekaj afriških otrok 
lahko nadaljevalo šolanje in se morda us
posobilo v strokovnjake, ki bodo Afriko 
popeljali iz teme. Pater, ki ga duhovni 
krogi označujejo kot tistega, ki se vedno 

razred. Kot je poudarila ga. Gruden, jc 
ohranitev tc populacije otrok nujna, saj 
bi z omejevanjem le na eno triado osi
romašili kraj. Zaveda sc namreč, da so 
otroci d u š a kraja, k i se s svojim 
življenjem in aktivnostjo vključujejo in 
sooblikujejo utrip kraja. To nam z. raz
nimi raziskavami dokazujejo tudi do
mači in tuji strokovnjaki, ki poudarja
jo, da je za otroka in kraj, v katerem 
živi, zelo pomembno, da v njem ostaja 
čim dlje, požene korenine in pridobi 
občutek pripadnosti. 

Tudi prostorski pogoji in preurejene 
učilnice omogočajo kontinuirano delo 
v bodoči devetletki, pri čemer nc bi bilo 
potrebno večjih vlaganj, razen rednih 
vzdrževalnih del. Posebno kritična je 
dotrajanost kritine, vodovodne in elek
trične napeljave, saj so večja investicij
ska vlaganja v zgradbo nazadnje pote
kala leta 1985, ko so s pomočjo pokro
vitelja - podjetja Guma, sodelovanjem 
šole in prostovoljnim delom krajanov 
obnovili fasado, centralno kurjavo in as
faltirali cesto do šole. 

Posebno pereč problem paje igrišče, 
k i zaradi lege omejuje gibanje in 
sproščeno igro. Že od same izgradnje 
šole sc srečujejo tudi z nemogočimi 
razmerami v zimskem času, saj je šola 
pogosto popolnoma odrezana od Rač-
ne. Vse to so vzroki, ki so krajane pri
vedli do odločitve, da so s samopris
pevkom začeli zbirati sredstva za od
kup zemljišča za novo šolo tokrat v 
središču vasi. 

Morda j im bo v 21. stoletju uspelo 
uresničiti tisto, za kar so se njihovi pred
niki potegovali že leta 1865. In kako 
bo pri tem sodelovala Občina Grosup
lje? 

Vera Šparovec 

Letno šolo v naravi - Poreč 1999 

smehlja, poje in dela, je pral leti ustano
vil katoliški radio Ichcngelo, danes pa 
vodi tiskamo, kije prva katoliška grafič
na ustanova za celo Zambijo. 

O svojem delu z mladino je izjavil: 
»Rad delam z mladimi, ki jih združuje 
pesem. V Afriki je glasba sestavni del 
človekovega življenja že od otroštva dal
je, saj otroci ne premorejo modemih 
igral.« Versko prepričanje in vzgoja v 
smislu tradicionalnih krščanskih vrednot 
otrokom odstirata pogled v prijaznejšo 
bodočnost. »Trudim se, da bi postali sa
mostojne osebnosti, ki zmorejo zaživeti 
boljši jutri. Afrika je trenutno v brezup
nem položaju: zgrešenaje monetarna po
litika, gospodarsko jo izkoriščajo svetov
ne velesile, življenja uničuje smrtonosni 
aids, preplavi jajo jo ameriške verske sek
te... To kaotično stanje lahko premaga
mo le pokončni, z dvignjenimi glavami. 
Vztrajati v iskanju luči na koncu predo
ra. Šc posebej sc posvečam dekletom, ki 
so tradicionalno potisnjene v brezpravni 
družbeni kot. Le dovolj močne in suve
rene lahko premagajo kri vico izkoriščan
ja, teptanja in pretepanja« 

Podobo Afrike, kot jo jc slikovito 
opisal pater, so mladi pevci interpreti
rali v koncertnem delu programa. V 
angleškem in domačih jezikih - mul-
tilingvistično zasedbo sestavljajo mladi 
iz petih jezikovnih skupin so prezen-

Učcnci 4. a in 4. b OŠ Brinje, učenci 
ŠPP in učenci 4. razreda podružnične 
šole Polica, so sc 30. 8. 1999 odpeljali 
v letno šolo v naravi, v Matcrado pri 
Poreču. Skupno 68 učencev je spreml
jalo 7 učiteljev. Za koordinacijo pro
gramov je skrbel pedagoški vodja g. 
Marko Potokar, strokovni vodja pa je 
bil g. Jože Štrlckar. Učitelji - vaditelji 
plavanja - pa so bili: Veronika Vidic, 
Jelka Heglcr, Helena Kuhar, Mateja 
Tušek in Špela Ahačič. 

Želim le delno predstaviti dejavnosti 
in doživetja, ki smo jih skupaj preživeli 
ta teden. 

Vaditelji smo imeli vsak svojo pla
valno skupino. Vsak vaditelj jc učen
cem povedal, kakšne so zahteve za pri
dobitev potrdil o znanju plavanja, do
govorili smo se o imenu skupine in do
bili napotke za uspešno delo. 

Učenci so bili razdeljeni v 3 plavalne 
skupine, skupaj 36 otrok, v 1 polplaval-
no skupino, kjer je bilo 9 otrok in 3 ne-
plavalnc skupine, skupaj 23 otrok. Sku
paj torej 7 plavalnih skupin. 

Dejavnosti so potekale hkrati v vseh 
7 skupinah. Poleg pouka spoznavanja 
narave in družbe so imeli šc novinarski 
krožek, orientacijo in spominski krožek. 
Sproti so nastajali zanimivi in domisel
ni plakati. Večere pa smo popestrili šc z 
zanimivimi zabavnimi aktivnostmi, kot 
so: spoznavni večer, igre brez meja, 
večerni ples, kviz, sprehodi. Za učence 
je bilo posebno doživetje vožnja z lad
jo. Obiskali smo Rovinj, si ogledali sta
ro mestno jedro in sc povzpeli na hrib, 
kjer stoji lepa cerkev. Od tu smo imeli 
lep pogled na morje in okolico. Nato 
smo imeli na ladji kosilo v spremstvu 

tirali kulturo bivanja ljudstva črnega 
kontinenta. Med drugim so opozorili na 
problem vdovstva (moževi sorodniki ob 
njegovi smrti ženi zasežejo vse imetje). 
Koristoljubno protipravno dejanje pre
prečuje Cerkev, ki skuša izkoriščanje 
zaustaviti z osveščanjem in prepozna
vanjem osnovnih vrednot. Ena izmed 
njih je pripadnost vaški skupnosti in njen 
vpliv na vzgojo (v preteklosti so vaški 
starešine fante in dekleta učili osnov 
preživetja) . Uglasbil i so tudi nam 
poznana razkol med generacijami in 
motiv prešuštva. Dobri dve uri traja
joči koncert ni zdesetkal š tevi lne 
udeležbe, šc več, proti zaključku je tudi 
publika gibala, mrmrala in poplesava
la v vročem ritmu. »Svet bi bil boljši, 
če bi se vedno tako razumeli, kot se 

galebov in sc odpeljali še naprej do Cr-
venega otoka, kjer smo imeli plavalni 
tečaj. 

Zadnji danje bila podelitev potrdil 
o ocenjevanju znanja plavanja. 

Od skupno 68 učencev jc: 
-10 učencev prejelo zlatega del-

finčka, 
-23 učencev srebrnega, 
-25 bronastega, 
-5 pripravnikov 
-5 učencev paje ostalo neplavalcev 

- ob začetku tečaja jc bilo kar 23 učen
cev neplavalcev. 

Učenci so bi l i ponosni na svoje 
dosežke, veseli pa smo bili tudi vadi
telji plavanja, saj smo pripomogli k 
večji plavalni pismenosti. 

Veliko jc bilo vsega in posrečeno 
kombinirano z resnim, manj resnim 
delom in zabavo. Umik delovnega dne, 
opravila in naloge, spoštovanje do
govorjenih pravil pa je učenec tako za
poslil, da ob 22.30 ni bilo potrebno ni
kogar opozarjati na mir in tišino. 

Teden dni je hitro minil. Učenci so 
bili pridni, delovni in aktivni pri vseh 
dejavnostih. Z njimi nismo imeli no
benih težav. 

Najbolj na kratko povedano, bilo jc 
super, a vendarle zelo naporno. 
Doživeli smo veliko lepih in nepozab
nih trenutkov, veliko novega smo sc 
naučili. 

Prepričani smo, da si bodo te počit
nice zapomnili kot ene od bolj prijet
nih. 

In kar je najbolj pomembno, učitelji 
smo sc med seboj dobro razumeli, saj 
je to pogoj za uspešno delo. 

Špela Ahačič 

danes v cerkvi,« je bil ganjen tudi pa
ter Drevenšek. Zadonela jc šc Slom
škova V nebesih sem doma, sledilo pa 
veselo druženje in spoznavanje s sim
patičnimi črnci. Kot popotnico afriški 
mladini je kaplan Zdravko Žagar po
daril sončne rože rekoč: »Ker ste nam 
prinesli nekaj sonca, vam mi podar
jamo sončnico, da bi to sonce simbo
lično nosili po Sloveniji.« 

Za nekatere Grosupcljčanc sicer ne
navadno in nesprejemljivo različico 
bogoslužnega sodelovanja jc večina 
spremljala s pozitivnim odnosom do 
kulture nam različnih narodov. Mladi 
so med seboj vsekakor spletli prijatelj
ske vezi, odkrili drugačnost in mogoče 
poglobili svojo zavest o neskaljeni po
dobi življenja, ki j im jc dano. 

Barbara Punce, 

zavod za prostorsko, komunalno 

in stanovanjsko urejanje 

grosuplje, d.o.o. 

P O S R E D U J E M O P R I P R O M E T U Z 

NEPREMIČNINAMI 
Z A G O T A V L J A N J E V A R N E G A N A K U P A , 

P R O D A J E IN O D D A J E N E P R E M I Č N I N 

C E L O V I T A P O N U D B A N E P R E M I Č N I N Z A N A K U P , 

P R O D A J O IN N A J E M 

S K L E P A N J E K U P O P R O D A J N I H P O G O D B 

I N Z E M L J I Š K O K N J I Ž N I PREPIS 

C E N I T E V N E P R E M I Č N I N 

• P O M O Č PRI P R I D O B I V A N J U D O K U M E N T A C I J E 

Z A G R A D B E N O D O V O L J E N J E 

• P R O J E K T I R A M O S T A N O V A N J S K E , 

P O S L O V N E IN G O S P O D A R S K E O B J E K T E 

telefon: (061) 763-078, 762-246 



»V nebesih se 
Bctnava pri Mariboru, 19.9.99 
Med skoraj 2(X).(XK) glavo množico 

seje slavja ob razglasitvi Antona Mar
tina Slomška na Betnavi pri Mariboru 
udeležilo okoli 1000 vernih grosupelj
skih občanov, ki so se na pot podali veči
noma že v zgodnjih jutranjih urah z av
tobusi in vlaki, nekaj pa sc jih jc odpel
jalo tudi s svojimi avtomobili. Nekoli
ko mokro jutro in potovanje skozi meg
lene Trojane, pa tudi šc dobršen del Šta-
jerske, nista mogla pokvariti raz
položenja med ljudmi. 

Ob prihodu k prireditvenemu pro
stom smo prejeli bogoslužni vodnik, v 
katerem je bilo poleg obrednega bese
dila tudi veliko pesmi - med njimi tudi 
nekatere, ki jihjc napisal prav Slomšek. 
V uvodu so slovenski škofje zapisali: 
»V nepozabnem spominu so nam ostali 
trije majski dnevi iz leta 1996, ko nas je 
prvič obiskal Peter našega časa, papež. 
Janez Pavel II. Ob 1250-letnici našega 
krščanstva nas jc potrdil v veri naših 
očetov in nas spodbudil k zvestobi du
hovnim, verskim in kulturnim koreni
nam našega naroda, hkrati pa postavil 
smernice za našo prihodnost. Z nami je 
obhajal svoj 76. rojstni dan, kar mu je 
ostalo neizbrisno v spominu. Že ne
kaj let prej jc odločno podprl in zastavil 
ves svoj ugled, da jc mednarodna skup
nost priznala našo samostojno državo. 
Pred svetom je s prstom pokazal na nas, 
na naše krščanstvo, na našo narodnost, 
kulturo, lastno državnost in lepoto naše 
domovine. - Za nekaj ur bo prišel med 
nas, da nas na pragu tretjega tisočletja 
obdari z razglasitvijo škofa Slomška za 
blaženega, da bi v njem velikem sinu 
in izredno zaslužnem možu našega na
roda imeli svojega zavetnika pri Bogu, 
priprošnjika iz naših vrst in da bi na nje
govo pri prošnjo ohranili svojo krščan-

Nošo pokopališča - enakost po smrti? 

sko in narodnostno identiteto v duhu nje
govega vodila: Sveta vera bodi vam luč, 
materin jezik pa ključ do zveličavne 
narodove omike!« 

Pred sv. mašo so nastopili v kultur
nem programu različni izvajalci, pa tudi 
sončni žarki so že tako prijetno vzdušje 
le še polepšali. Kmalu po našem priho
du se je med množico pripeljal Sveti oče, 
Med množico je završalo. Trakovi so 
plapolali v zraku... Ob prvih besedah, 
ki jih jc izrekel papež, so se spontano 
oglasila ploskanja. Po razglasitvi Anto
na Martina Slomška za blaženega, či
gar god se bo odslej praznoval 24. sep
tembra, seje oglasila pesem Zazvonite 
zdaj zvonovi in nato med verniki zelo 
znana Slomškova »V nebesih sem 
doma«, katero je poleg 2500 pevcev iz 
50 župnij prepevala vsa množica. -
Občutek enkratnosti in povezanosti... 

Prav posebej pa bodo ostale v spo
minu papeževe besede o Slomšku in 
njegovih prizadevanjih, ki so še vedno 
aktualna za današnji čas: »Družina, šola 
in Cerkev, jc učil, morajo združiti svoje 
napore v resen vzgojni program, pri če
mer naj vsaka ohranja področje svoje 

Društvo MISS 
vos v sodelovanju z 

Župnijskim uradom Grosuplje 

vabi no koncert, 
ki bo v nedeljo, 24. oktobra 1999 

po večerni sveti maši 
v župnijski cerkvi sv. Mihaela na Grosupljem. 

No koncertu, katerega izkupiček bo šel za nakup vitražev 
za župnijsko cerkev, bodo nastopili: operna pevka Mir 
jam Kalin ob spremljavi pianistke Nataše Valant. Predsta
vila pa se bo tudi Škofijska gimnazija iz Šentvida nad 
Ljubljano. Ker bo to edinstven kulturni dogodek, vas va
bimo, da se ga udeležite v čim večjem številu. 

Sveto Mohor in Fortunat 
V nedeljo, 26. sept., jc bila na 

Selili pri Šmarju blagoslovitev ob
novljene p o d r u ž n i č n e cerkve sv. 
Mohorja in Fortunata. Sclčani, C i -
k a v č a n i in Sapljani so o b n o v i l i 
ostrešje in strešnike, bakreno kapo 
zvonika in celotno fasado, ob teme
ljih položili prezračevalni kanal in 
tlakovali dvorišče. Nad 500 let star 
verski in umetnostni objekt na pri
jazno zeleni vzpetini ob vstopu v vas 
se tako spet kaže v vsej lepoti. 

Slavnostno mašo je skupaj z do
mačim župnikom Jožetom Mrvar-
jem vodil prelat Božidar Metelko, 
generalni vikar nadškofije, ki seje 
zahvalil pridnim, skrbnim in rado
darnim rokam d o m a č i n o v in nji
hovih sosedov, poudaril njihovo 
zgledno zavzetost za lepoto Božje 
hiše ter jih povabil, naj prav tako 

zavzeto obnavljajo in poglabljajo 
tudi svojo osebno vero. 

Predsednik gradbenega odbora g. 
Andrej Struna seje na koncu maše 
zahvalil vsem krajanom, mojstrom 
in najbolj požrtvovalnim posamez
nikom ter povedal, da so za obnovi
tev prispevali Sclčani 705.000 in les, 
C i k a v č a n i 657.000, Sapljani pa 
400.000 tolarjev, vsi skupaj pa so 
opravili tudi 1000 delovnih ur, tako 
da jc vrednost celotne obnove 4,5 
milijona. 

Jakob Miiller 

avtonomije, vse pa naj se ozirajo na 
skupne vrednote. Skrbel je za sloven
ski jezik, spodbujal primerne socialne 
reforme, pospeševal dvig narodove 
omike in si na vse načine prizadeval, da 
bi njegovo ljudstvo zavzelo dostojno 
mesto v zboru drugih evropskih naro
dov. Pri tem pa nikoli tli zapadel v krat
kovidni nacionalizem ali postavljal kri
vičnih zahtev nasproti neupravičenim 
težnjam sosednjih ljudstev. - Naj njego
va navdušenost za edinost s|xxlbudi pri
zadevanja, da bodo kristjani v tem delu 
Evrope prestopili prag tretjega tisočlet
ja, če že ne popolnoma združeni, vsaj 
zelo blizu, da premagajo delitve druge
ga tisočletja. V tem bi ga morali posne
mati zlasli mladi Slovenci. Bodite gra
ditelji mini tudi znotraj Evrope! Proces 
združevanja, za katerega si prizadeva 
vsa celina, ne more temeljiti le na gospo
darskih interesih, ampak se mora nav
dihovati v tistih krščanskih vrednotah, 
v katerih so njene najstarejše pristne ko
renine. Samo Evropa, pozorna do člo
veka in vseh njegovih pravic, je cilj, za 
katerega velja zastaviti svoje moči!« 

Jože Miklič 

Ob smrti dragega moža, ata, 
dedka in pradedka 

J A N E Z A Š K R J A N C A , 
Sormovega ata 

iz Male Stare vasi 4, 
sc iskreno zahvaljujemo sorodni
kom, znancem, vaščanom, ki so 
nam pomagali in stali ob strani v 
teh težkih trenutkih. Hvala tudi 
vsem, ki sle darovali cvetje, sveče, 
darove za cerkev, svete maše ter 
za izrečeno sožalje. 
Posebno sc zahvaljujemo župnikom 
g. Francu Šuštarju, g. Jožetu Kas-
telicu in g. Francu Novaku za lepo 
opravljen pogrebni obred. (iasilsk-
emu društvu Polica za organizacijo 
pogreba, g. Rudolfu Rometu in 
predstavniku Gasilskega društva 
Polica za lepe in ganljive poslovil
ne besede ob njegovem grobu, pev
cem Stiškega kvarteta za lepo za
pete pesmi in g. Ivanu Zupančiču 
za zaigrano žalostinko. 
Hvala vsem, ki ste se prišli od nje
ga poslovit v tako velikem številu 
in ste ga pospremili na njegovi 
poslednji poti. 

Ohranite ga v lepem spominu vsi, 
ki ste ga spoštovali in imeli radi. 

Žalujoči: žena Jožefa, sinovi 
Janez, Jože, Mirko in Srečko z 
družinami, vnuki in pravnuki. 

Skrivnost smrti je ena redkih, ki že 
stoletja zaposluje mnogo mislecev, st
rokovnjakov in posameznikov iz vseh 
področij človekovega bivanja in delo
vanja. Domneva, da bi umrli predniki 
lahko vplivali na življenje še živečih 
potomcev, je le-tc vodila k misli, daje 
potrebno varovati posmrtne ostanke lju
di, ki so j im bili blizu. Tako so nastale 
prve oblike zaščite posmrtnih ostankov: 
grobne gomile. To obliko pokopa lah
ko zasledimo v Severni Ameriki. Aziji 
in v mnogih deželah Evrope. Višek go-
milnc kulture prav gotovo predstavlja
jo egipčanske piramide, ki najbolj očit
no prenašajo sporočilo ali opozorilo, da 
so to objekti posebnega pomena. Pri nas 
so gomile zapuščina kultur bronaste in 
halštalskc dobe. Iz slednje izvirajo tudi 
večje gomile v kraju Gomile pri Ivanč-
ni (lorici. 

Nam bolj poznana pa je krščanska 
kultura pokopavanja, ki odraža poleg 
religioznega tudi družbeni odnos do 
smili. Prva pokopališča so bila situira
na na robu vasi ali pa ob cerkvah in to 
ne po naključju. Robna lega je zagotav
ljala tako funkcionalnost iz vidika širit
ve, dostopa, higiene, ogrožanja virov 
pitne vode, kot tudi ločitev prostora živih 
od prostora mrtvih. Sprva so bili to ogra
jeni prostori, posejani z bolj ali manj 
podobno oblikovanimi nagrobniki, ki so 
se dvigali iz travnatih površin; kasneje 
so se pojavili okvirji, ki so določevali 
prostor posameznega groba na grobo
vih so zacveteli cvetovi iz. domačih vr
tov: še kasneje smo začeli prižigati 
voščene sveče in prinašati vaze s šopki; 
nato smo trato prekrili s peskom, po
kojne obtožili z granitom, marmorjem, 
voščene sveče smo zamenjali s tistimi v 
plastičnih posodah, da nam ne un lažek > 
poliranih mannornatih površin, poljski 
šopki so danes šopi plastičnih ponared
kov ali pa glomazni aranžmaji eksotič
nih (dragih) cvetov,... Prostori mrtvih so 
tako prostori za razkazovanje 
premožnosti živih; svet spomina pa je 
danes samo še svet medsebojnega tek
movanja. 

Ta beg iz kolektivne zavesti in preus
meritev v eno samo točko, to je grob 
svojcev, jc tudi znamenje razmer v 
družbi: najlažja primerjava je alienaci-
ja oz. odtujevanje prebivalcev v mes
tih, predvsem v blokovskih naseljih. Da 
bi ta vseobsegajoč' proces upočasnili, je 
potrebno ljudi seznaniti s sodobnim ev
ropskim pristopom, tako v oblikovanju 
pokopališč kot tudi na drugih področ
jih. Načrtovanje novih pokopališč in 
obnova ter razširitve že obstoječihje bilo 
do nedavnega domena arhitektov, ved
no bolj pa se tudi pri nas uveljavlja kot 
prednostna naloga krajinskih arhitektov 
kot oblikovalcev prostora v širšem smis
lu. Na Biotehniški lakulteti v Ljubljani 
že 27.leto deluje katedra za krajinsko 
arhitekturo in danes že vse več ljudi 
pozna poklk univ.dipl.inž.krajinskc ar
hitekture. Manj pa jc listih, ki vedo, kako 
širok je radij delovanja te stroke: sana
cije poškodb v 
krajini, ki nasta
jajo z graditvijo 
stanovanjskih 
naselij, industri
je, cest, energet
skih naprav; 
načrtovanje ok
olja v stanovanj-
skih naseljih, 
mestnih parkov, 
prometnega ze
lenja, okolice 
javnih objektov. 

rekreacijskih in športnih površin, šolskih 
vrtov, pokopališč in tudi privatnih vr
tov. 

Kot študent 2. letnika krajinske ar
hitekture v letu 1998/99 sem zasnoval 
idejni načrt razširitve že obstoječega 
pokopališča v Grosupljem, v katerem 
so združeni vsi sodobni pristopi v obli
kovanju teh prostorov, ki morajo biti 
oblikovani tako, da se tako svojci, kot 
tudi drugi obiskovalci najlažje soočimo 
s smrtjo. Naj vam na kratko predstavim 
svoj projekt: POKOPALIŠČE K O I 
ENAKOST 

Pokopališče se nahaja ob obstoječem 
pokopališču, obliko mu določata cesti 
in daljnovod, zavzema pa približno 2 
ha površne. Ker je parcela razpotegnje-
na, je bil glavni cilj pri oblikovanju 
zasnove ustvariti prostor, ki obiskoval
ca ne bi utesnjeval, hkrati pa prav temu 
obiskovalcu zagotovil čim boljšo pro
storsko orientacijo. Koncept zato temelji 
na kontrastu polno/prazno. Linija vhod
ne poti pokopališki prostor deli na dva 
dela: z drevjem zapolnjena žarna polja 
in z redkimi skupinami dreves poseja
na inhumacijska polja (polja za pokop 
krst). ()biskovalcu že takoj omogočiti 
enostavno predstavo o prostom, v kate
rega vstopa. K boljši orientaciji dodat
no prispeva lega poslovilnega objekta, 
kije v središču parcele in v osi glavne
ga vhoda, in je zato viden z vseh grob
nih polj, nanizanih ob glavni krožni poti. 
Ta pozicija omogoča tudi čim krajše poti 
do vseh grobov, tudi do prostora za ano
nimni pokop (raztros pepela). Ta skuša 
biti čim manj vpadiji v. hkrati pa je do
volj opazen prostorski element: gruča 
dreves dvigajoča se s prazne travne pov
ršine. 

Odnos do žc < ibstt >|ečega rx>kopališča 
prav tako kot sama zasnova novega te
melji na kontrastu. Staro, ki je strogo 
ortogonalno, povezuje z organsko 
zasnovanim novim pokopališčem le pot 
z drevoredom. To je edini prostorski 
element, ki povezuje dva pomensko 
sorodna oblikovno pa povsem različ
na prostora. 

Vsi grobovi (enojni, družinski, žarni) 
imajo predpisane velikosti. Nagrobniki 
na enojnih grobovih so določenih di
menzij in klesani iz enakega kamna, 
družinski imajo drugačne dimenzije in 
so iz druge vrste kamna, prav tako žarm. 
Vsi grobovi pa imajo neposredno ob na
grobniku prostor, kamor svojci lahko 
polagajo cvetje in prižigajo sveče. Gro
bovi nimajo okvirov, za nagrobniki ras
tejo cvetoče gnnovnice, pred njimi pa 
so tratne površine. Peščene so le glavne 
poti in dostopne poti do posameznih 
grobnih polj. 

Vse K) p<mdarja nosil™ > idc|o enakosti 
po smrti, prostor sam pa s svojo obli
kovanostjo in vpetostjo v krajino žc na 
zunaj daje slutiti, da se za živo mejo 
(brez cipres) nahaja posebni prostor -
svet spomina in miru; tako za pokojne 
kot tudi za nas žive. 

Mitju fikrjunee 



Drogo mladih 1999 

"Mladinsko kulturo - somo zo mlode? Za otroke - somo najboljše 
Že preko trideset let poteka D R A G A , 

ki je tudi našim bralcem znana kot sha-
jališče slovenskih razumnikov in kot 
zanimiva točka v razvoju slovenske de
mokratične miselnosti še iz časov, ko 
pri nas le-ta zaradi družbenih razmer ni 
bila mogoča. Pred devetimi leti pa so se 
tudi člani slovenskih katoliških mladin
skih organizacij odločili, da pripravijo 
svojo D R A G O , katere namen bo spod-
bujevati mladino k d r u ž b e n e m u 
angažiranju v spremenjenih družbenih 
razmerah. Med te organizacije sodijo 
Društvo S K . A M - Skupnost katoliške 
mladine, ZKŠ - Združenje katoliških 
študentov, S A S - Samostojna akadem
ska skupina, M K D - Mladi krščanski 
demokrati ter M O S P - tržaško mladin
sko društvo Mladi v odkrivanju skup
nih poti. 

Prvi dan letošnje Drage mladih je 
minil v znamenju predavanja filozofa, 
teologa in pedagoga mag. Branka Cest
nika z naslovom Mladinska kultura kot 
izraz estetike, socialne in duhovne potre
be mladih - njeno mesto v svetu kulture 
in v sedanjem zgodovinskem trenutku. 

V uvodu predavanja je mag. Cestnik 
današnjo družbo prikazal kot takšno, v 
kalen estetika prevladuje nad etiko, to
rej zmago ekspresi vnega nad instrumen
talnim in političnim. V današnji družbi 
po njegovem mnenju prevladuje feno
men podaljšane mladosti, kar pomeni, 
daje mladost vse manj prehodna in vse 
bolj samostojna kultumo-časovna eno
ta, zaradi česar prihaja do problema 
medgeneracijske komunikacije. Danes 
med mladimi zaznavamo nekakšno 
"tiho" revolucijo, ki poteka na ravni 
mentalitete, čutenja in osebnostne struk
ture, ekspresivne vrednote pa so danes 
vezane predvsem na prosti čas, so spon
tane, pasivne, nekritične in ne iščejo ta

kojšnjega praktičnega učinka. 
Kot tipični primer ekspresivnega 

vedenja med mladimi je Cestnik prika
zal vedenje v diskotekah, ki teži k pri
marnemu užitku in k zadovoljevanju 
mnogih potreb, to vedenje je nekakšen 
"obred totalne estetike". Ekspresivno-
estetska naravnanost mladine po Cest-
nikovem mnenju predstavlja izziv tako 
za državo kot za Cerkev, saj obe težita k 
nekakšnemu vzgajanju elit, država 
predvsem v tehničnem smislu s površ
nimi predsodki do mladinske ustvarjal
nosti, Cerkev pa z nezaupanjem v mo
derno dobo in zavzemanjem zgolj za 
tiste, ki se sami usmerijo k njej. Cestnik 
je na podlagi raziskav tudi poskušal raz
likovati med različnimi oblikami mla
dinske ustvarjalnosti. Različni tipi mla
dih naj bi tako bili prilagojeni oziroma 
"odraslocentrični" mladi, alternativni 
oziroma "mladocentrični" mladi, hedo-
nistično usmerjeni mladi in libertamo 
usmerjeni mladi. Te različne tipeje Cest
nik poskušal tudi navezati na določene 
zvrsti glasbe, ki jih ti mladi pretežno 
poslušajo. Na koncu je mag. Cestnik 
spregovoril še o vlogi estetskega izkust
va v mladinski ustvarjalnosti, ki jo oz
načujejo dinamika umetniškega dela, ra-
ziskovalnost duha in dinamika hrepe
nenja. 

Osrednji dogodek drugega dne je bila 
okrogla miza z naslovom Ustvarjalnost 
mladih: mora biti umetnost nujno res
na? Na njej so s svojimi prispevki sode
lovali skladatelj resne glasbe in pevov-
odja Ambrož Čopi, skladatelj filmske 
glasbe Rok Golob, organizator festiva
la Ročk Otočec Franci Kck in profesor 
estetike na Univerzi v Ljubljani dr. Lev 
Kreft. 

Zadnji dan letošnjih študijskih dne-
vov Draga mladih je potekal razgovor 

z naslovom Etika tudi v estetiki? 
Državna sekretarka Majda Sirca je uvo
doma povedala, da so se v preteklosti 
mladi umetniki izražali predvsem skozi 
konflikt z obstoječimi vzorci in praksa
mi. Mladi ljudje danes razmišljajo od
prto in drzno in to tudi izražajo v svo
jem umetniškem ustvarjanju, pri kate
rem niso vpeti v kakršnekoli okvire. Da
našnja mladinska kultura je manj kon
fliktna, bolj intimna in teži k večji po
polnosti; ne moremo je več razumevati 
kot nasprotovanje obstoječim okvirom 
izražanja. 

Dr. Ivan Štuhec je v svoji razpravi 
poudaril, da je v tem stoletju prišlo do 
nekakšnega preloma med starim in no
vim tudi na področju ustvarjalnosti in 
estetike. Današnja generacija mladih je 
manj revolucionarna in bolj introvertira
na, ukvarja sc predvsem sama s seboj in 
s svojimi čustvi. Dr. Štuhec je posebej 
izpostavil tudi misel, daje na področju 
estetike ključni etični kriterij človek in 
njegova dostojanstvenost; če se tega ne 
spoštuje, jc umetniško ustvarjanje vpraš
ljivo. 

Dr. Štuhec je opozoril tudi na velik 
problem slovenske kulture, ki ga preds
tavlja dejstvo, daje država pri dodelje
vanju finančnih sredstev na področju 
kulture preveč subjektivna, saj nekateri 
umetniški projekti nacionalnega pome
na le s težavo preživijo, medtem ko 
država spodbuja marginalne projekte 
vprašljive kakovosti, ki pritegnejo le 
ozek krog občinstva. Posebej omenjen 
jc bil Škofjeloški pasijon, ki kljub veli
kemu številu obiskovalcev in pomenu, 
ki ga ima v zakladnici slovenske kultu
re, z Ministrstva za kulturo zaradi ideo
loških razlogov v začetku sploh ni do
bil finančne pomoči. 

Andrej Štrus 

Grosupeljsko kulturno društvo praznovalo krajevni praznik 
».. .Še dobro se spominjam veličast

nega praznovanja krajevnega praznika 
pred štirimi leti, ko je skupina Grosu-
peljčanov pod vodstvom takratnega 
predsednika krajevne skupnosti g. 
Braneta Žitnika obnovila staro parno 
lokomotivo, ki mimoidočega še danes 
spominja na izredno pridobitev izpred 
106 let, ko j e tudi Grosuplje dobilo 
železno cesto. To seje zgodilo 27. sep
tembra leta 1893. zato jc ta datum tudi 
zaznamovan z našim krajevnim prazni
kom... Tako kot datum, povezan s pr
vim prhodom vlaka v Grosuplje sim
bolizira težnjo po hitrem razvoju, na
predku in višjem standardu, nam prav 
tako v teh dneh datumsko namerno ali 
zgolj naključno soupadajoč tradicional
ni praznik žegnanjske nedelje poduhov-
lja zadnje dni v septembru. Kot da bi sc 
hotela dva svetova popredmetenega in 
poduhovljcnega jaza preplesti med se
boj in nam dati vsak svoje sporočilo.«, 
so bile prve besede predsednika Kra
jevne skupnosti Grosuplje, dr. Petra 
Hostnika, na prireditvi ob krajevnem 
prazniku. 

Pridobitev železniške povezave ter s 
tem vsestranskih možnosti razvoja 
Grosuplja torej simbolno zaznamuje 
praznik našega kraja. In ta praznik je 
prava priložnost za vprašanje, kaj lah
ko o preteklem letu življenja v našem 
kraju zapišemo v knjigo spominov, s 
kakšnimi rezultati se lahko pohvalimo. 
Ne samo na področju gospodarskih us
pehov ali neuspehov, podjetniških pri
dobitev ali športnih dosežkov temveč 

tudi na področju kulture. Slednjo se 
namreč v Grosuplju velikokrat potiska 
na stranski tir, čeprav ravno razgibano 
in pestro kulturno življenje omogoča 
duhovno rast posameznika, večjo ka
kovost življenja kraja in nenazadnje 
prispeva k ohranjanju identitete naro
da. 

Da imamo kljub temu v svoji sredi 
kar nekaj kulturnih, predvsem pevskih 
zanesenjakov in nadebudnežev, smo se 
lahko prepričali na prireditvi ob krajev
nem prazniku, ki smo jo skupaj s Kra
jevno skupnostjo Grosuplje organizira
la Kulturno društvo Vokal, Kulturno 
društvo Pesem in Kulturno društvo Te
ater. Zbralo seje kar okoli 80 pevcev, 
med njimi veliko mladih, ki delujejo v 
petih pevskih zborih, ter mlada igralca 
Tadeja Anžlovar in Janez Debeljak, ki 
jima svoje znanje in izkušnje predaja 
Simona Zore Ramovš. V okviru ženskih 
zasedb so se Komornemu ženskemu 
pevskemu zboru, ki ga vodi g. Emil Ko-
vačec, v lanskem letu pridružile grosu
peljske upokojenke, ki si obogatijo in 
popestrijo svoj prosti čas tako, da pre
pevajo v Ženskem pevskem zboru 
Lastovka, k temu pa jih z veliko dobre 
volje vzpodbuja zborovodkinjaga. Moj
ca Intihar. Najdaljšo tradicijo v grosu
peljski zborovski sceni ima vsekakor 
Moški pevski zbor, ki ga strokovno vodi 
g. Primož Cedilnik, uspešno pa mu 
»konkurira« Moški pevski zbor Kultur
nega društva Pesem pod vodstvom g. 
Tomaža Fortune. V pevsko druščino 
spada tudi Mešani pevski zbor sv. M i 

haela, ki ga že dolga leta krmari gdč. 
Rezka Šuštar. 

Z domačimi pesmimi in verzi, ki so 
sc zapisali slovenskim pesnikom v 19. 
in 20. stoletju smo opeval i jesen, ki nas 
zavija v neprijazno jutranjo meglo, a 
hkrati omamlja z žarečimi barvami in 
žlahtnimi sadovi. Takemu razpoloženju 
seje enkratno podala tudi scena, ki joje 
mojstrsko in domiselno oblikovala ga. 
Marta Benedik iz Osnovne šole Brinje. 
Misl i , razmišljanja in občutki nastopa
jočih in obiskovalcev pa so se zlili v eno, 
koje v dvorani Kulturnega doma zado-
ncla Slomškova En hribček bom kupil. 

Obiskovalci in nastopajoči smo sc ob 
zaključku zedinili tudi ob oceni, daje 
bil kulturni večer kakovosten kulturno 
umetniški dogodek, poln domačnosti, 
dobre volje in medsebojne povezanos
ti. Takšen, kakršnih si tudi predsednik 
Krajevne skupnosti Grosuplje želi več, 
kot je povedal tudi v svojem govoru: 
». . .Samo tako bomo lahko postali tis
to, kar ste oziroma so menda Grosu-
pcljčani nekoč žc bili, povezani med 
seboj, se poznali in vedeli drug za dru
gega in čutili pripadnost kraju. Kraj brez. 
duše je pust, je kot osivela, s prahom 
pokrita tovarna Naj ta naš kraj vsaj malo 
olepšajo, naredijo bolj našega tudi tak
šni kulturni večeri kot je današnji....« 
Vs i , ki ste zamudili to priložnost, ne 
zamudite naslednje. 

Tatjana Skubic 

Na kulturni prireditvi ob krajev
nem prazniku KS Grosuplje 

Miška Emental -
s kolesom na vrvi 

Peti in šesti oktober 1999 v Kul
turnem domu Grosuplje polna za
dovoljnih otrok; tri lutkovne in 
dve filmski predstavi. 

Otroci sc v osnovnošolskih letih 
z radovednostjo, taje v teh letih naj
močnejša, ozirajo okoli sebe. Srkajo 
vase popolnoma vse, prav zato, da 

Le solza in duša ve, 
kako boli, ko več te ni. 

Ob boleči izgubi ljubljenega 
sina in brata 

MARKA JANEŽIČA 

sc iskreno zahvaljujemo vsem so
rodnikom, sosedom, prijateljem, 
znancem, sošolcem, vsem sode
lavcem in vsem ostalim, ki ste ga 
v tako velikem številu pospremi
li na njegovi zadnji poti. Poseb
no se zahvaljujemo Ministrstvu 
za obrambo, V P 1590 v Ilirski 
Bis t r ic i , vsem stareš inam, sov-
o jakom, G a s i l s k e m u d r u š t v u 
Grosuplje, župniku Stanetu K a -
stclcu, Franciju Janežiču ml . za 
izrečene besede ob slovesu ter 
t roben taču in pevcem za lepo 
zapete žalost inke. Naša skupna 
zahvala naj velja vsakomur po
sebej za izraženo pisno ali ustno 
sožalje, darovano cvetje, sveče in 
maše v njegov spomin. 

Družina Janežič 

bi v kasnejših letih izoblikovali svoj 
estetski pogled in umetniški okus. 
Na Skladu za ljubiteljske dejavnos
ti smo skrbno i z b r a l i l u tkovno 
predstavo in filma za teden, ki j i m 
je posvečen - letos od 4. do 10. 
oktobra. 

Učenci osnovnih šol naše občine 
so si ogledali predstavo Lutkovne
ga gledališča Maribor, ki j c pri nas 
gostovalo prvič. C I R K U S P R I H A 
J A je lutkovna igrica, s katero so z 
iz jemnimi uspehi prepotovali že 
skorajda ves svet in so s tremi 
predstavami pri nas zaokroži l i žc 
240 ponovitev. Učenci višje stopnje 
pa so lahko izbirali med amer iško 
komedijo DR. D O L I T T L E ali mla
dinskim filmom PAST Z A STARŠE. 

K o t je b i lo v ide t i , smo b i l i s 
predstavami vsi zadovoljni . Ce lo 
čips, čokolade in bonboni so poča
kali na konec predstave. Konec kon
cev, tako sc za pravo gledališče tudi 
spodobi. 

za SLKD OI Ivančna Gorica 
Simona Zore - Ramovš 

7m vedno zamrl je tvoj glas 
in zastal tvoj korak 
na še nedohojeni poti življenja. 
Brez tožbe odhajaš, 
a v naših srcih 
za vedno ostajaš. 

Ob nenadni izgubi našega 
dragega moža, očeta, dedka in 

pradedka 

Štefana biščaka 
iz Št. Jurija, sc iskreno zahvaljuje
mo vsem, ki ste ga imeli radi, vsem 
sorodnikom, sosedom in prijatel
jem, ker ste bili v težkih trenutkih 
z nami in ga spremljali na zadnji 
poti. Posebno zahvalo izražamo dr. 
Janku Dolinarju in med. sestri Ire
ni Kori tnik ter sosedi Ivanki za 
nesebično pomoč. Zahvala pa velja 
tudi obema pevskima zboroma, 
moškemu pevskemu zboru iz Št. 
Jurija in cerkvenemu mešanemu 
zbora iz Ambrasa, župniku g. Host-
niku za lep govor in cerkveni obred, 
g. Jožetu Mehletu za besede slove
sa ob odprtem grobu, g. Ivanu Zu
pančiču za odigrano Tišino. 
Iskrena hvala tudi vsem, ki ste nam 
ustno ali pisno izrazili sožalje in 
darovali cvetje, sveče in maše v 
njegov spomin. 

Vsi njegovi 
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robi/na zasedba na nastopu v Mestni hiši 

Glasbena šola se s svojim pedago
škim pristopom nedvomno postavlja ob 
bok ostalim izobraževalnim instituci
jam, saj skrbi za kompleksen razvoj svo
jih učencev v strokovnoglasbenem. 
nravnem in splošnokullurnem oziru. 
()dkar je septembra 1997 vajeti v svoje 
reko prevzel novi direktor, nekdanji in 
sedanji profesor trobilnega oddelka 
Franc Korbar, je čutiti pomlajeni duh 
na področju sodobnega poučevanja in 
prijetnejšega, zanimivejšega seznanjan
ja z glasbenimi instrumenti in glasbo 
sploh. Umetnost, ki jo nekateri 

1 
Ob boleči izgubi mojega 

dragega moža 
MIŠ A DOVŽANA 

iz. Grosupljega, 
se iskreno zahvaljujem vsem, ki 
Ste se prišli poklonit njegovemu 
spominu in vsem, ki ste ga pos
premili na njegovi zadnji poti. 
Tolaži me zavest, ko sem videla, 
kako ste ga imeli radi in kako je 
bil priljubljen med vami. 
Iskreno bi se rada zahvalila nje
govim stanovskim kolegom šofer
jem, ki ste ga v tako velikem šte
vilu pospremili do njegovega zad
njega bivališča in se od njega po
slovil i s čudovi t im nagovorom. 
Hvala č lanom Kegljaškega društ
va iz Grosuplja, ki ste bil i do zad
njega z njim in ste ga v njegovi 
zadnji dom pospremili s tako le
pimi besedami. I Ivala gasilcem za 
ganljive besede v slovo in za sp
remstvo na njegovi zadnji poti. Is
krena hvala prijatelju Ivku Z u 
pančiču, ki mu je zadnjikrat zai
gral s trobento v slovo. I Ivala pev
cem iz Šentjurja za lepo zapete 
pesmi. Prisrčna hvala ženskemu 
pevskemu zboru Lastovke, ki so 
mu tako ganljivo zapele v slovo. 
Hvala vsem sorodnikom, prijatel
j e m , ko legom, sodelavcem in 
znancem, ki ste ga v tako velikem 
številu pospremili v njegov zad
nji dom. Hvala vsem vam, ki ste 
prinesli toliko lepega cvetja, toli
ko sveč in tistim, ki ste namesto 
sveč - cvetja, darovali cerkvi. 
Srčna hvala moji sosedi Lo jzk i , 
l an i Kralj in Tinetu Vid icu , ki so 
mi stali ob strani ves čas, mi po
magali in svetovali v teh najtežjih 
trenutkih. Še enkrat hvala vsem, 
k i ste mi i z r a z i l i t o l i ko lepih 
tolažilnih besed, ki so me bodri
le , da sem lahko prenesla in 
zdržala te težke trenutke slovesa. 

Minka Dovžan 

doživljajo na samosvoj način, spet dru-
gim pa je popolnoma nedojemljiva. iz
med vseh umetniških zvrsti v celoti člo
veku okupira duha in telo. Tudi moj 
sobesednik vse svoje življenje živi pre
dan glasbeni i imetnosti. Svoje neskonč
ne zaljubljenosti vanjo pa ljubosumno 
ne skriva le zase. temveč jo prostodu
šno razdaja tistim, ki se odločajo odkri
vati skrivnosti glasbenega sveta. 

Profesor Korbar, precej časopisnih 
strani smo obrnili od zadnjih izčrp
nih informacij o poteku glasbenega 
izobraževanja v Grosupljem. Kako 
je glasbena šola pričela novo šolsko 
leto in kakšne so novosti v posamez
nih glasbenih oddelkih? 

V novem šolskem letu sta se močno 
razširila predvsem genialni in pihalni 
oddelek. Na preizkusu glasbenih spo
sobnosti v spomladanskem roku, ko se 
otroci že odločajo, katero glasbilo bi 
želeli igrati, je šola dobila pobudo za 
nakup violin, violončelov, saksofonov 
in klarinetov. Sicer se na šoli poučujejo 
vsi inštnimenli, izjemoma viola (po tons
kem obsegu jo uvrščamo med violino 
in violončelo), nizka violina, harfa in 
solo petje. Predvsem slednje bi si želeli 
uvrstiti v naš izobraževalni program. 
Razširili smo tudi kompletni tolkalni 
(Kldelck, s katerim se ponaša redko ka
tera glasbena šola v Sloveniji. V nads-
tandardnem programu je največje zani
manje za učenje diatonične hannonikc, 
eiler in sintetizatorja. 

Koliko učencev se izobražuje v le
tošnjem letu? 

Na vseh enotah, tako v Grosupljem, 
Ivančni Gorici in Dobrepolju, je skupaj 
309 učencev individualnega pouka, 15 
dijakov obiskuje malo glasbeno šolo I, 
15 malo glasbeno šolo II, 85 pa je 
pripravnic. Na šoli poučuje 19 redno in 
12 honorarno zaposlenih pedagogov. 

Poleg obiskovanja individualnih 
učnih ur mnogo učencev sodeluje v 
komornih in orkestralnih zasedbah. 
Kako jih vzpodbudite, da zraven 
množice obveznosti sodelujejo še v 
zasedbah izven rednega pouka? 

Na šoli sta se oblikovali dve trobilni 
komorni zasedbi (v Grosupljem in v 
Dobrepolju), komorna skupina klarine
tov, zasedba pihal, prve korake nabira 
mala skupina harmonikarjev in trije 
orkestri: pihalni orkester, veliki jazz.or
kester ter godalni orkester. Naj sem uvr
stim še zborček I vanških dečkov in Orf-
fov instrumentarij v Grosupljem in 
Ivančni Gorici, ki ga bomo uvrstili tudi 
v izobraževalni načrt v Dobrepolju ta
koj, ko bomo prešli trenutne kadrovske 
težave. Ne lotevamo se prisiljenega nači
na novačenja otrok, ampak imajo ti 
možnost samoodločanja. Šola veliko 
sodeluje na različnih prireditvah v kul-
tumo-izobraževalnih ustanovah in tako 
kontaktiranje z zunanjim svetom priteg
ne mlade ljudi. Zavedamo se, da indivi
dualno izobraževanje nudi relativno 
malo osebnega zadovoljstva, zato mo
tiviramo otroke, da sodelujejo v različ

nih instrumentalnih zasedbah in 
doživl ja jo igranje v skupini kot 
družabna srečanja. Uigran nastop ko
morne zasedbe ali orkestra je skupek po
sameznikovih osebnih premagovanj 
težav in uspešno skupinsko delo. v ka
terem se skristalizirajo pozitivna nag
njenja in čustva brez tekmovalnega 
duha, ki je obvezno prisoten pri indivi
dualnem glasbenem izobraževanju. Ne
precenljivi sta spoznanji, da je glasba 
lahko v veselje in kakšna je resnična 
vrednost skupinskega dela. 

Za kateri glasbeni inštrument pa 
se odloči največ otrok? 

Največje zanimanja za sintetizator, 
vendar bi starši morali vedeli, da se glas
beni pouk prične drugje. Električne 
klaviature so le potuha in lažni pokaza
telj Otrokovega znanja. Prvo je obvla
danje klavirja in šele temu naj bi sledilo 
električno-ritmično programiranje. V 
standardnem izobraževanju pa že nekaj 
let prednjači|<i klavir, kitara in llavta. 
letos pa so presenetile violine. Po vsej 
verjetnosti tej odločitvi botruje dejstvo, 
da so ti inštrumenti bolj poznani (npr. 
sodobna violinistka Vanessa Mae). Še 
najmanj se jih odloči za trobila. Šola je 
sprejela nov pristop v glasbenem pouče
vanju z uvedbo ()rllbvega instrumenta-
rija. ki v otroku nezavedno vzbuja 
občutje ritma in metodike. 

Kakšna je vaša ocena dela in uspe
ha učencev in koliko učencev vaše šole 
se odloči za nadaljnje izobraževanje 
oziroma poklic glasbenika? 

V nivoju poučevanja in znanja učen
cev zasedamo zlato sredino. Naše pe
dagoško delo ocenjujemo kot zelo so
lidno, smo dober kolektiv, ki dosega za
dovoljive rezultate. Zlasti na področju 
skupnega orkestralnega in komornega 
muziciranja smo med boljšimi glasbe
nimi ustanovami Vsiiko leto nekaj učen
cev uspešno opravi preizkus na srednji 
glasbeni šoli, nekaj od teh jih že pouču
je v Grosupljem. 

Že nekaj let seznanjate javnost s pro
blemom prostorske utesnjenosti. Se 
stvari še vedno ne obračajo na bolje? 

Veliko je nas somišljenikov, ki se za
vedamo, da je glasbeni pouk potreben, a 
ker ta oblika poučevanja ni obvezna smo 
odrinjeni na rep občinskih potreb in zah
tev. Vseskozi Opozarjamo na omenjeno 
problematiko, premikov pa ni. Dokler de
lamo in smo pri tem uspešni, menijo, da 
pri našem delu ni nikakršnih ovir. Glas
beno izobraževanje na šoli poteka v za
virajočih pogojih, zato nam je ravnatelj 
O.Š. Louisa Adamiča, g. Dare Gabrijel, 
prijazno odstopil vadbene prostore. 

Nizate številne uspehe v domačem 
kraju in drugod p« Sloveniji. Naj še 
Grosupeljčani izvemo, do kam seže 
vaša glasbena taktirka? 

Med najbolj vidnimi nastopi je bila 
prireditev za dan državnosti v Ljublja
ni, kjer so sodelovali pihalni orkester, 
jazz orkester, komorna zasedba trobil, 
kvartet dečkov in vokalna zasedba 
Slavčck. V stolnici smo popestrili veli
konočni koncert s komorno trobi Ino 
Zasedbo in obema vokalnima skupina
ma. Letošnje poletje smo sodelovali na 
prvem otroškem festivalu Uniccf v 
Križankah. 

Kaj obetate v prihodnje? 
Velik glasbeni praznik pripravljamo 

3. decembra ko bo šola slavila četrtsto-
letnieo svojega obstoja. Na koncertu 
bodo sodelovali najboljši posamezniki, 
vse orkestralne in komorne skupine, 
nekaj pa bo tujih gostov. 

Barbara Punce 

Srečala sva se pri njem doma. na C i -
kavi 12. Visokorasel slok moški, prija
zen in zgovoren, meje najprej popeljal 
po vrtu. Iz vsake besede je čutiti njegovo 
navezanost na zemljo, ljubezen do doma. 
O vsakem drevesu je vedel kaj povedati. 
Videla sem tudi močvirje, katerega toli
kokrat omenja ko piše o mladosti. 

Nekaj posebnega je nje
gova rojstna hiša, štirikap-
nica, ki jo šele preureja. Tu 
ga objamejo spomini, za 
vsak kotiček ve povedati 
kak doživljaj, ki se mu je iz 
mladosti vtisnil V spomin. 
Kmečka peč. oče kleči na 
zapećku, mati ob peči, on 
kot otrok na njej. Molijo. 
Očeta ni več. nanj ga spo
minja zlomljena puška, ki 
mu jo je "oče kupil, da bi se igral, ne da 
bi ubijal". Na steni visi razpelo, ki gaje 
mati kupila, ko je preživela bombardi
ranje v Ljubljani med drogo vojno. 

Tu tudi piše. Skozi okno gleda grm ogn
jenega trna tam seje od utrujenosti nekoč 
zgradila njegova mati, mlado brez/ > sim
bol ženskosti in vodnjak, ki je posvečen 
očetu simbol izvira vode, saj se ta be
seda skriva celo v njegovem priimku. 

Preseliva se v njegovo novo hišo. 
Tedaj mi pove tudi nekaj o sebi. Rodil 
seje 1948. leta na Cikavi. Hotel je štu
dirati medicino, nazadnje pa je pristal 
na pravu. Vendar je nekaj medieinca 
ostalo v njem, saj je posebej vneto štu
diral kazensko pravo, kriminologijo in 
psihologijo osebnosti. 

I )ela kot pravnik v Komunalnem pod
jetju Ljubljana, zvest svojemu poklicu. 
Vendar ob delu doma in v službi najde 
še vedno čas za pesnjenje. "Toliko en
ergije imam v sebi, da ne vem, od k<xl 
se jemlje." rad [»nosno pove. 

Kdaj ste začeli pisati? 
Že od mladih nog sem bil drugačen 

kot ostali otroci. Zamišljen sem zrl v svet 
opazoval ljudi in naravo, rad sem poslu
šal, kar so pripovedovali starejši ljudje. 
Nekako pri 18 letih sem začel pisati in 
takoj tudi objavljati, predvsem v Anteni. 
Moj prvi kritik je bil Niko (Jrafenauer. 

Vaše pesmi so svobodnega ritma in 
verza. Kakšen je vaš odnos do kla
sičnih pesniških oblik? 

Klasične pesnike m pesniške oblike 
spoštujem, vendar menim, da ne sme
mo vsebino podrediti Ibrmi. Metafore 
so važne, metrika je irelevantna, ločila 
so pomembna. 

Ali pesmi popravljate ali 'jih vržete 
v svet' take, kot nastanejo? 

Pesmi ne popravljam. K o sedem in 
jih napišem, privrejo iz mene na dan 
take, kot jih potem berete. Pišem hitro, 
ko mi pride na misel kakšna metafora, 
na list papirja ki mije najbližic. 

Vaše pesmi me spominjajo na 
haiku poezijo. 

S to vrsto poezije se nisem nikoli uk
varjal inje tudi nc poznam. Pesmi, lake 
kot so, pridejo iz globine moje daše. Ne 
posnemam nobenih znanih ali neznanih 
pesnikov ali tujih zgledov. 

Kakšen je vaš odnos do matere, 
•»četa, družine? To so pogoste teme 
vaših pesmi in kratke proze. 

Čeprav smo skromno živeli, smo bili 
srečna družina. Veliko lepega sem 
doživel, za kar sem hvaležen svojima 
skrbnima, sedaj že pokojnima staršema. 
Bil i smo povezani med seboj kot čvrsta 
verigii. katere povezovalni členi so bili 
ljubezen, delo in vera. 

Po materi sem podedoval podjetnost, 
komunikativnost in estetski čut. Tudi 
moja mati je pisala pesmi. Po očetu pa 

sem prejel vrednote, kot so: poštenost, 
delavnost in humanizcm.Svojo ženo in 
oba sinova imam zek> rad Družina je zame 
velika neprecenljiva vrednota. 

Pogosto pišete o smrti, umiranju! 
Smrt me presune, doživljam jo čust

veno prizadeto, pa naj bo to smrt člove
ka, živali ali drevesa. Rojstva ne čutiš, 

naravno smrt pa človek 
začuti. Uganka pa je pre
hod, a nc v nič. Smrt je le 
slovo od zemeljskega 
življenja. Potem pa se 
energija pretvori v dru
go vrsto energije, ki je za 
ljudi skrivnost. 

Kaj je za vas poezija? 
Poezija je vrednota, za 

razliko od dobrin, kot so 
hiša avto. Je kot ljubezen, 

kot zdravje. Človeka bogati. Pesnik s 
svojo poezijo bogati sebe, bralca in 
matemi jezik z novimi metaforami, be
sedami. Beseda je tudi vrednota, bila je 
na začetku, pravi Sveto pismo, zato je 
pomembna spoštovanja vredna 

Prva pesniška zbirka Utrinki je iz
šla leta 1995. 

Pod nastavom Utrinki so moje pesmi že 
izhajale v Kmečkem glasu in so bile le 
oštevilčene. Leta 1995 sem se odločil za 
prvo pesniško zbirko in j i dal naslov 
UTRINKI. Izdala jo je založba Mondena 
iz Grosupljega. Zaradi nekaterih napak in 
z manjšimi spremembami je bila zbirka 
ponatisnjena leta 1998. 

Zbirka Utnnki je razdeljena na cikle pes
mi: Lipa(simbolstavcnslva),Tvoja podoba 
(rodbina) in Slali (razniišlja)očc pesmi) le 
nastave je dodal urednik Ivi > Frbežar. Sledi
jo vsebini in logičnemu redu mo|ih pesmi. 

Kje vse ste objavljali svoja dela? 
Objavljati sem začel v Anteni, moja 

dela pa najdete tudi v reviji RES, ki jo 
je izdal grosupeljski literarni klub, v 
zborniku I literarnega natečaja, Mo | 
čopič je beseda, ki sta razpisala Radio 
Ognjišče in Mohorjeva družba, pa v 
Družini. Mavric i , Kmečkem glasu. 
Grosupeljskih odmevih, Šmarcu, saj 
sem tudi v uredniškem odboru tega ča
sopisa naše krajevne skupnosti. Ocene 
o moji poeziji pa so izšle v Rodni gru
di. Dolenjskem listu in verjetno še kje. 
Intervju sem imel z Vilijcm Vodopivccm 
v oddaji Besede, besede, besede, moje 
pesmi pa so brali v Literarnem nokturnu 
in na Radiu Ognjišče 

Načrti? 
Pripravljam že novo zbirko, izbor 

zanjo delajo pri Kmečkem glasu. Vzpod
budno oceno je že poslala pisateljica 
Berta Golob. Zbirka bo imela naslov 
Duša poeta. Na naslovnici bodo mačice, 
te mehke žametne cvetke. 

Pisanje poezije me čustveno vzburja, 
zato ustavljam čustva z razumom in ra
zum s čustvi. Pišem kratko prozo, spo
minsko in satirično, razmišljam pa tudi < > 
obširnejšem avtobiografskem proznem 
delu, vendar bo to moralo počakati na 
mojo upokojitev, da bom imel več časa 
za zbrano in kontinuirano delo. 

Marija Samec 

Ob smrti moje mame 
O L G E Š M U C , 

roj. Javornik 
se i sk reno zahva l ju jem D U 
Grosuplje, Z Z B Grosuplje, tovar
ni Motvoz in platno (irosuplje, ge. 
Fani Žagar za poslovilne besede, 
gc. Marij i Fajdiga za spremstvo, 
vsem sosedom in stanovalcem uli
ce Pod Ciozdom. 
Vsem iskrena hvala. 

sin Stane 



Postopno uvajanje kurikuluma v vrtce p f y| ko^^j y s v e t uCCnOSt! 
(V V Z Kekec Grosuplje je med 25 

vrtci v Sloveniji, ki s 01/10-1999 prič
ne s postopnim uvajanjem kurikulu
ma v vrtce) 

V V Z Kekec Grosuplje kot odprt sis
tem neprestano komunicira z okoljem, 
katerega sestavine so prav gotovo za
konodaja, družbeno in kulturno 
okolje, tehnologija, gospodarstvo in 
politika. Vsaka od teh sestavin v do
ločenem času nekako in v neki meri 
spodbuja in tudi »odreja«, da se »spre
minjamo«. Tudi naši otroci se bodo, ne 
glede na to, kje živijo, skozi vse življenje 
soočali s hitrimi spremembami. Le-te 
pa od nas zahtevajo, da pri otrocih goji
mo in vzdržujemo željo po učenju sko
zi v se življenje. 

Da smo se v W Z Kekec Grosuplje 
odločili prijaviti na javni razpis -
Postopno uvajanje Kurikuluma v vrtce. 
potrjuje dejstvo, daje pripravljenost za 
pozitivne spremembe pri zaposlenih 
zelo visoka. To so vzgojiteljice potrdile 
z vključevanjem v študijske skupine, 
kjer so konstruktivno sodelovale pri 
oblikovanju predloga kurikuluma za 
vrtce. 

Komisija za vodenje postopka jav
nega razpisa in pripravo izbora vrtcev, 
ki se bodo v šolskem letu 1999/2000 
vključili v postopno uvajanje Kurikula 
za vrtce, je na seji 30/06-1999 določila 
izbor 25-ih vrtcev, med katerimi je tudi 
naš vrtec. Z izbiro V V Z Kekec za pos
kusno postopno uvajanje kurikuluma v 
vrtce v šolskem letu 1999/2000je naše
mu dosedanjemu strokovnemu delu 
dano še posebno priznanje. 

V šo lskem letu 1999/2000 se v 
postopno uvajanje kurikuluma, ki se bo 
V praksi začelo s 01/10-1999, lahko 
vključi največ 25 vrtcev, v šolskem letu 
2000/2001 pa se lahko vključi še naj
več 50 vrtcev. V šolskem letu 2001 /2002 
začnejo obvezno izvajati kurikulum še 

Le delo, skrb, ljubezen in trpljenje 
izpolnjevalo Tvoje je življenje; 
vse do zadnjega si upal in se bal, 
da bolezen s trdo voljo boš ugnal. 
Pa pošle so ti moči 
in zaprl trudne si oči. 
A v naša srca, dragi ati, si se vpisal, 
čas ne bo te več izbrisal. 
In čeprav spokojno spiš, 
z nami kakor prej živiš. 

V prelepem jesenskem sobot
nem popoldnevu, smo strti od 

bolečine pospremili na prezgod
njo poslednjo pot našega 

dragega 
J O Ž E T A K O Š Č A K A 

iz Luč 55. 
V teh težkih dneh ste nam stali ob 
strani v i , dragi sorodniki, sosed
je, prijatelji in znanci, zatorej vam 
vsem hvala iz srca. Hvala tudi vsa
kemu posebej za podarjeno cve
tje, sveče, izraze sožalja, darove 
za cerkev in svete maše, za pomoč 
pri organizaciji pogreba, še pose
bej Gasilskemu društvu Žalna in 
o s t a l i m g a s i l c e m , gospodu 
ž u p n i k u Andreju S inku za lep 
pogrebni obred, pevskemu zboru 
Samorastnik in vsem ostalim, ki 
ste čutili našo boleč ino in ga v 
tako velikem številu pospremili v 
njegov prerani grob. 
Se enkrat hvala vsem iz srca! 

Žena Anica, hčerki Polona in 
Tatjana, mama, sestri in brata: 
Majda, Tončka, Ciril in Lojze z 
družinami ter ostalo sorodstvo. 

vsi preostali vrtci v Republiki Sloveni
j i . Zavod Republike Slovenije za šolst
vo je odgovoren za neposredno sprem
ljanje postopnega uvajanja kurikuluma 
v skladu z metodologijo in načrtom 
postopnega uvajanja. Odgovorni nosi
lec uvajanja in spremljanja kurikuluma 
v posameznem vrtcu je ravnatelj, ki ime
nuje projektno skupino vrtca ki nepos
redno vodi postopno uvajanje kuriku
luma. 

Na podlagi dovoljenja ministra za 
šolstvo in šport se bo postopno uvajan
je kurikuluma v vrtce pričelo s 01/10-
1999, ko se bo vzgojno delo tudi v praksi 
izvajalo skladno z novim kurikulom. Le
ta je nacionalni dokument, namenjen 
vzgojiteljem, pomočnikom vzgojiteljev, 
ravnateljem, svetovalnim delavcem. 

Pojem »kurikulum« v vrtcu jc vpel
jan zato, ker je širši in celovitejši od 
pojma program. Pri kurikulu je pou
darek na samem procesu predšolske 
vzgoje. Predlagane vsebine in dejavnosti 
predstavljajo možne poti in načine ures
ničevanja ciljev - V Z G O J I T E L J pa je 
tisti, ki se po strokovni presoji odloča -
kaj, kdaj in kako. 

Kurikulum za vrtce pomeni strokov
no podlago za delo v vrtcih. 

Zavedamo se, kako pomembna jc 
izpeljava kurikuluma za vrtce v praksi, 
t.i. izvedbeni kurikulum. Postopno uva
janje in navsezadnje uspešnost kuriku
luma bo postalo jasnejše po njegovi 
uvedbi in izvedbi v praksi - prej nikoli. 
Prav praktična izpeljava zapisanih cil
jev kurikuluma pomembno prispeva k 
širšemu razumevanju predšolske vzgo
je v vrtcu in povezavi z družino, ostali
mi ravnmi vzgoje in izobraževanja, dru
gimi strokovnimi institucijami, lokalni
mi službami. 

Kurikulum je priročnik, ki omogoča 
strokovno načrtovanje in kakovostno 
predšolsko vzgojo v vrtcih. 

V času veljavnega vzgojnega progra
ma (natanko dvajset letje minilo, odkar 
je strokovni svet Republike Slovenije 
sprejel Vzgojni program za vzgojo in 
varstvo predšolskih otrok, ki je usmer
jal življenje in delo v vrtcu zadnji dve 
desetletji), katerega smo sprejemali, 
izvajali in vrednotili odgovorno, so se v 
vrtcu dogajale različne spremembe, nad
grajevanje znanja spremljanje novosti 
(uvajanje tematskega, projektnega na
črtovanja inovacijski projekti, timsko 
delo, organizacijske spremembe, novos
ti pri urejanju prostora in pri neposred
nem delu s starši v vrtcu). 

V tem času seje nekako izvajal neke 
vrste prikriti kurikulum - nudili smo sc 
vrtec narediti prijazen otrokom, staršem, 
strokovnim delavcem v vrtcu kot oko
lju. Mnogo prvin in novih poudarkov, 
kijih prinaša kurikulum za vrtce, se to
rej v praksi uresničuje že več let. 

Predšolsko področje jc z novim stro
kovnim dokumentom naredilo korak 
naprej. Na nas - strokovnih delavcih, 
vzgojiteljih, pomočnicah vzgojiteljic, 
svetovalnih delavcih, ravnateljih, po
močnikih ravnateljev pa je, da prevza
memo pri izvajanju le-tcga svoj del od
govornosti. V V V Z Kekec je dvig ka
kovosti dela vodilo, ki narekuje iskanje 
drugačnih načinov, oblik in sredstev 
dela. Pred vsemi nami, ki delamo v vrt
cu, pomeni novi dokument velik izziv 
in naporno delo. Uspešni bomo v duhu 
ustvarjalnega dialoga na vseh ravneh. 

Vrtec pa ostaja otrokom še vedno dro
gi dom, ki bo družinsko zavetje, kjer sta 
varnost, ljubezen in sreča, samo še do
polnjeval. 

Ravnateljica Cvetka Košir 

N a sprejem sedeminpetdesetih 
p r v o š o l c e v smo se letos šc pose
bej skrbno p r i p r a v i l i . Da bi b i l 
prehod iz p r e d š o l s k e g a v šo l sko 
obdobje č im lažji, smo v sodelo
vanju z vr tcem K e k e c že skoz i 
celo preteklo leto izvajali r az l i č 
ne aktivnosti , poleg teh pa smo v 
juni ju izvedl i tudi roditeljski ses
tanek za s tarše letošnjih p rvošo l 
cev, na katerem smo j i h seznanili 
z organizaci jo dela in ž iv l j en ja 
naše šo le in j i h opozor i l i na do
ločene spremembe, k i j i h prinese 
v d ruž ino šolanje otroka. 

Kl jub temu, da so b i l i otroci v 
naši šoli v p r edšo l skem obdobju 
kar nekajkrat, sc zavedamo, da se 
stavba in prostori šole m o č n o raz
likujejo od vrtca. Zato smo po šol

skih hodnikih nalepil i za jčke , ki 
bodo v obdobju uvajanja in pri la
gajanja p rvošo lcem pomagali naj
ti pot do uči ln ice , jedi lnice, telo
vadnice, knj ižnice in garderobe. 

Prv i šolski dan smo pozdravi l i 
s t a r š e in p r v o š o l c e v j e d i l n i c i , 
nato pa sta uči te l j ic i Mar t ina in 
Helena svoje p rvošo l ce odpeljali 
v uč i ln ic i , kjer so sc med sp rošče 
n i m , a p o u č n i m p o g o v o r o m 
spoznavali . U č e n k e 8. razreda so 
j i m okrog vratu zavezale rumene 
rutice, ki j i h bodo nosi l i vsak dan 
na poti v šo lo in domov za večjo 
varnost v cestnem prometu, uč i 
te l j ic i pa sta j i h obda r i l i s p l i 
š a s t im Š v i g a z a j č k o m in kapo z 
znakom naše šo le , ki j i m bosta v 
spomin na vstop v šo lo . 

A t r a k t i v n a posebnost l e tošn je 
prireditve pa je b i lo p r e s e n e č e n 
je , k i smo ga pr ipravi l i za s ta rše , 
saj so lahko neposredno opazovali 
otroke oz. delo v uč i ln ic i preko 
multimedijskega projektorja kar iz. 
j ed i ln ice . 

S t a r š em je spregovoril tudi po
l icis t , ki j i h je opozor i l na nevar
nosti v cestnem prometu in njiho
ve dolžnos t i za zagotavljanje č im-
večje varnosti njihovih otrok. 

Drugi del sprejema seje odvijal 
v p razn ično okrašeni telovadnici , 
kjer smo pripravil i kratek kulturni 
program, ki so ga pričeli prvošolc i 
s slavnostnim vkorakanjem skozi 
s imbo l i čna šo lska vrata. 

S ledi lo je še drugo p r e s e n e č e n 
je. V samem programu so n a m r e č 
nastopili tudi p rvošo l c i , ki so se v 
s labe pol ure ž e I. š o l s k i dan 
nauči l i kratko dramatizacijo. 

O b koncu so se otroci s ladkal i 
z dobrotami z bogato o b l o ž e n i h 
miz , starši in učitelj i pa smo med
tem s p r o š č e n o k l e p e t a l i . D r u g 
d r u g e m u s m o s p o r o č a l i n a š e 
o b č u t k e , žel je in m i s l i z besedo, 
kretnjo al i s pogledom. 

M a r s i k d o se je v p r a š a l , a l i je 
otroku povedal vse potrebno pred 
z a č e t k o m š o l s k e g a leta. Vendar 
pa je ve l i ko bolj pomembno, kot 
dati odgovor na vsako v p r a š a n j e 
in vsak zakaj, to, da mal i šolarj i 
prve korake v svet učenos t i raz
krijejo v toplem zavetju s t a r š e v 
ske l j u b e z n i . Z o t r o k o m jc 
potrebno rasti in sc privajati na 
š o l o , ki ni več samo pesem in 
igra, t e m v e č odgovorno in zah
tevno d e l o , k i zah teva v e l i k o 
mero zbranosti in vztrajnosti . Pri 
v s e m tem pa j e n e p r e c e n l j i v e 
vrednosti zgledna s t a r š e v s k a v z 
goja, nj ihov ž iv l j en j sk i o p t i m i 
zem in p o z i t i v n e spodbude in 
pohva l e , k i vzbuja jo v o t roku 
o b č u t e k varnost i in sprejetosti , 
ter k r e p i j o n j i h o v o p o z i t i v n o 
samopodobo. 

Irena Kogovšek, 
ravnateljica OŠ Brinje Grosuplje 

r 

Odšel si 
A v srcih ostajaš 
Ostaja nam bolečina 
in sila dragega spomina... 

Boleča jc praznina ob izgubi 
našega najdražjega 

A L O J Z A A H L I N A 
iz Višnje Gore. 

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki 
ste sočustvovali z nami, nam izre
kali ustna in pisna sožalja, daro
vali prečudovito cvetje in svečke 
in ga v tako velikem številu spre
mil i na njegov zadnji dom. 
Zahvala g. župniku Simonu Onu-
šič za lep cerkveni obred in cer
kvenim pevcem iz Višnje Gore, 
lepa hvala ge. Alenk i Adamič za 
čuteče besede, pevcem iz Stične, 
g. Grebencu za odigrano Tišino 
in vsem sodelavkam in sodelav
cem. 
Zahvaljujemo se vsem, ki ste ga 
imeli radi in ki se ga spominjate. 

Vsi njegovi žalujoči 

KOZMETIČNI SALON 
Silva Glavan 

NOVO - EPILACIJA 
trajno odstranjevanje d l a č i c 

NEGA OBRAZA IN TELESA 
H spec ia lna nega obraza in 

telesa s T h a l g o k o z m e t i k o 

« permanentni make up, tatoo . 

l i čen je z a vse p r i l o ž n o s t i 

• terapija z B H A k i s l i n a m i 

• barvanje t repalnic in o b r v i 

ANTICELUL1TNI PROGRAMI 

aromaterapija obraza 

depi lac i ja , epi lac i ja 

barvna ana l iza 

so I arij 

m i š i č n a s t imulac i j a 

mehanska l y m f n a d r e n a ž a 

F r i g i T h a l g o 

• ultra z v o k 
• body vvraping 

• a lgoterapi ja 

MASAŽE 
k l a s i č n a m a s a ž a 

r o č n a l y m m a d r e n a ž a 

Brezplačno svetovanje za nego problematične kože in prodaja 

profesionalne negovalne kozmetike THALGO. 

Kozmetični salon Silva Glavan B. 
Brinje 1/47, Grosuplje, tel.: 061 / 762-132 



Cenik oglaševanja v časopisu 
»Grosupeljski odmevi« 

Na podlagi I H. člena Statuta občine Grosuplje (Ur. 1. RS št. 42/99) in 8. 
člena Sklepa 0 ustanovitvi lokalnega časopisa (št. 006 - 1/95 z dne 29. 03. 
1995) je Občinski svet Občine Grosuplje na 10. redni seji, dne 29. 09. 
1999, sprejel: 

S K L E P 
O POTRDITVI C E N I K A O G L A Š E V A N J A 
V Č A S O P I S U G R O S U P E L J S K I O D M E V I . 
I. 
Potrdi se cenik oglaševanja v časopisu Grosupeljski odmevi: 

širina višina površina v faktor osnova za 
stolpca stolpca cm2 črnobele oglase 

49 100 49 1,557 76 
102 100 102 1,143 117 
155 100 155 1,058 164 
208 100 208 1,008 210 
268 100 268 0,972 260 

49 200 98 1,161 114 
102 200 204 1,013 207 
155 200 310 0,954 296 
208 200 416 0,927 386 
268 200 536 0,914 490 

49 300 147 1,071 157 
102 300 306 0,959 293 
155 300 465 0,923 429 
208 300 624 0,905 564 
268 300 804 0,878 706 

49 376 184 1,031 190 
102 376 384 0,932 357 
155 376 583 0,909 530 
208 376 782 0,887 693 
262 376 985 0,864 851 

O B Č I N A G R O S U P L J E 
O B J A V L J A P R O S T O D E L O V N O 
M E S T O Z A V I Š J E G A S T R O K O V N E G A 
S O D E L A V C A - poslovni sekretar 

/a področje priprav gradiva in zapisnikov za obč inske 
organe ter p o m o č ž u p a n u in tajniku. 
Delovno mesto razpisujemo za določen čas s polnim 
delovnim časom - n a d o m e š č a n j e delavke na porodniš 
kem dopustu. 
Kandidati naj prijavo z dokazili o izpolnjevanju pogo
jev pošljejo do 27. 10. 1999 na naslov: Obč ina Grosuplje, 
Kolodvorska 2, Grosuplje. Informacije po tel št. 761-211. 
Kandidati bodo o izbiri obveščeni v petnajstih dneh po 
izbiri. 

Mali vrh 19 
1293 Šmarje-Sap 
Tel.: (061) 775-562 

040 224 455 

T u d i j e s e n je 

č a s s a j e n j a , 

ki n a m p r i n a š a 

pr i j e tne t r e n u t k e . 

Z j e s e n s k o z i m s k i m i 

r a s t l i n a m i b o m o zasad i l i 

g r e d i c e o k r o g d o m a , 

o k r a s n e p o s o d e in kor i ta 

J e s e n p a je t u d i č a s , 

k o z j e s e n s k i m c v e t j e m 

z a s a d i m o g r o b o v e 

s v o j i h n a j d r a ž j i h . 

VRTNARSTVO 

Zato 
smo Vam v 

Vrtnarstvu Frbežar 
pripravili veliko 

izbiro 
X mačeh 
X trajnic 

0* 

*0 

rese 
lončnih krizantem 

okrasnega grmičevja 

Če želite, rastline nasadimo tudi v 
vaše posode in korita. 

Lahko pa izbirate med že pripravljenimi nasadi. 
Pripravljeni smo vas poslušati in Vam svetovati! 

Cvetje in jesenske okrasne rastline čakajo na vas, 
zato nas obiščite. 

Kdaj?: 
Vsak dan, razen nedelje, od jutra do večera 

Z a izračun barvnih oglasov na 
notranjih straneh sc upošteva osno
va za črnobele oglase, pomnožena 
s faktorjem 1,25. 

Z a izračun barvnih oglasov na 
zadnji strani sc upošteva osnova za 
črnobele oglase, pomnožena s fak
torjem 1,50. 

Z a iz račun barvnih oglasov na 
prvi strani pa sc upošteva osnova za 
črnobele oglase, pomnožena s fak
torjem 2,00. 

11 končnemu izračunu je treba do
dati tudi 19% stopnjo davka na do
dano vrednost. 
1 II. 

Cene za vse vmesne ve l ikos t i 
oglasov se obračunajo po dejanski 
površini z linearno interpolacijo. 

Z a prvo objavo enakega oglasa ni 
popusta, vsaka naslednja objava je 
cenejša za 5% do največ 30%. 

Če se stranka odloči za celoletno 
oglaševanje , se j i lahko obračuna 
razliko popustov do 30% pri sed
mem zaporednem nespremenjenem 
oglasu. 

P r i c e l o l e t n e m o g l a š e v a n j u 
priznavamo 30% popust skozi vse 
leto. 

V ceno oglasa ni v računano obl i 
kovanje oglasa. 

Za oglase, k i j i h naročnik odda do 
datuma oddaje prispevkov za po
samezno številko časopisa v digital
nem zapisu, ki j ih kakovostno pre
poznata programa P H O T O S H O P in 
C O R E L L , ima naročnik 10% popu
sta. 

Zapis mora biti narejen v računal
niškem zapisu najmanj 200 točk/ 
inčo. 

Za spreminjanje posameznih ele
mentov na serijskem oglasu poskrbi 
naročnik. Zapis mora biti opravljen 
v končno dogovorjeni digitalni obl i 
k i . 

V p r imeru , da n a r o č n i k nima 
možnost i (pre)oblikovanja oglasov, 
mu lahko urednik predlaga izvajal
ca oblikovanja. 

Z a velikost oglasa in razvrstitev 
na posamezne strani sc je treba pred
hodno dogovor i t i z odgovornim 
urednikom. 

Članki , oddani na disketi ali dru
gem mediju v VVord for VVindovvs 
D O C ali RTF zapisu, se obračunajo 
s 5% popustom. 

Zahvale do površ ine 60 c m 2 zne
sejo 30 točk, za črnobelo sliko d i 
menzij do 3cm x 3cm se prišteje še 
10 točk, h končnemu obračunu pa 

je treba dodati de 19% D D V . 
Vse večje zahvale se obračunajo 

kot črnobeli oglas. 
Komercialni predstavitveni član

ki pravnih in fizičnih oseb se obraču
najo kot črnobeli oglasi. 

N a prvi strani je možno oglaše
vati le do 1/4 celotne površine. 

III. 
Med notranje strani vseh izvodov 

Grosupeljskih odmevov vložimo v 
tiskarni oglas, ki je lahko velik od 
A 5 do A 2 . Z a to delo seje treba do
govoriti z odgovornim urednikom 
najpozneje do datuma, k i j e predvi

den za zaključek zbiranja prispev
kov za posamezno številko glasila. 
V obračunu bo upoštevan dejanski 
strošek tiskarne za ročno vlaganje 
oglasa in strošek raznosa na račun 
povečanja teže časopisa ter osnov
ni manipulativni stroški v enotni v i 
šini 100 točk. 

IV. 
Vrednost točke je enaka tolarski 

protivrednosti 1 D E M po srednjem 
tečaju Banke Slovenije na dan iz
stavitve računa. 

Z a enkratno objavo oglasa se 
p lača ob n a r o č i l u , za v e č k r a t n o 
objavo pa je število zaporednih se
rijskih objav treba navesti na na
ročilnici. 

V. 
Za stare naročnike (serijski ogla

si) veljajo do konca leta 1999 stare 
cene, določene v Osnovah za določi
tev honorarja in cenika oglasnega 
prostora za lokalno glasilo Obč ine 
Grosuplje z dne 07. 03. 1995. 

V I . 
Z dnem uveljavitve tega sklepa 

prenehajo veljati Osnove za določi
tev honorarja in cenika oglasnega 
prostora za lokalno glasilo Občine 
Grosuplje z dne 07. 03. 1995. 

VII . 
Sklep začne veljati takoj. 

Številka: 
Datum: 

006-1/95 
29. 09. 1999 

Občina Grosuplje - Občinski svet 
župun Janez Lesjak 

»Top secret < ali strogo brezupno 
Iz strogo brezupnih virov smo 

posebej za Grosupeljske odmeve 
izvedeli, da so tovor stoletja 
» š r a n g a l i « d o m a č i n i iz okolice 
Radenskega polja v poliškem use
ku. Za ta korak so sc odločili po 
dolgotrajnih neuspešnih pogovo
rih o tem, zakaj voda še vedno teče 
le nizdol, a na občinski ravni o tem 
nihče ničesar ne ukrene. Več kot 
celo leto na pol leta pa jih pri vsa
kodnevnem sporazumevanju po
leg nadležnih komarjev moti tudi 
izredno gosta megla. 

Zato so sc odločil i , da bodo tovor 
preusmerili č czŽa l ino in mimo Plc-
šivice proti Reticam. Pri tem početju 
so sicer naleteli na nekaj težav, a se 
je njihova iznajdljivost že pri prvi 
večji zagati pokazala za neizvedlji
vo, saj so morali pri dostopu iz vaš
ke ceste na glavno zapeljati kar na 
plešivske in zagraške njive, ker je 

Razpisi za 
otroške 
kulturne 

delavnice 
Sklad RS za ljubiteljske 

kulturne dejavnosti - območna 
izpostava Ivančna Gorica 

RAZPISUJE 
v šolskem letu 1999/2000 več 

delavnic za otroke: 
1. Mala gledališka šola 
2. Likovna zakladnica 

3. Zimska plesna delavnica 
Za dneve in natančne 

ure delavnic se bomo šc 
posebej dogovorili in 

prilagodili vašim zahtevam. 
Vse informacije dobite na tel.: 

764 - 028 in 769 - 070 
vsak dan od 9. do 14. ure. 

bila po projektu narejena regional
na cesta preozka in preveč ovinkas
ta. Pot so nato nadaljevali Pod hrasti, 
nato so zavil i čez Devce in po Pod-
gradnicah k ren i l i proti V e l i k e m 
Retju, kjer se je tovor ustavil. Po 
izdatni malici so se pripravili za nas
lednji manever, ki je zahteval do
bršen del strpnosti in sodelovanja 
vseh udeleženih. Začuda gledalcev 
pri tem početju ni bi lo, saj so imeli 
vsi dovolj dela. 

Čeprav so od vsega začetka trdi
l i , da bodo uparjalnik postavili na 
Sredn'ce, pa seje izkazalo, daje na 
tem mestu vseeno premalo megle, 
zato ga bodo verjetno postavili v 

Kotih ali pa na Prkosu. O tej refe
rendumski odločitvi pa bomo po
ročali verjetno v naslednjem tisoč
letju, ko se bodo lotili tudi progra
ma ekoloških sanacij. Poleg trdih in 
nesramnih odpadkov bodo posebno 
pozornost namenili takoimenovani 
»sofi ekologiji«. 

Že zdaj kaže , da bodo ob zagonu 
uparjalnika prvi na svetu, ki bodo 
iz l m 1 megle pridelali 1000 1 ohla
jene pare. Bojijo se le, da zadeva ne 
bi prišla v javnost in da kdo od de
lavcev na sončni upravi ne bi od
gnal meglo iz teh krajev. 

za Grosupeljske odmeve zapisal 
j0ežek Zagraški 

LAS - »Sončni mrk je pošteno načel naš proračun. 
Če se želimo rešiti vseh težav v občini, je treba ukiniti Grosupeljske odmeve.« 



Kolesarsko društvo Grosuplje 

Juriš no Vršič ter maratona UJiidon in Trst 
Člani Kolesarskega društva Grosuplje smo se letos že enaindvajsetič 

udeležili tradicionalnega Juriša na Vršič. Prireditev je potekala 4. septem
bra 1999 s startom v Kranjski Gor i . Prav tako kot lani je bilo tudi letošnje 
leto vreme deževno in mrzlo, kljub temu pa se nismo ustrašili nevšečnosti 
in se udeležili maratona s številno udeležbo članov društva. V s i , ki so 
prišli na ci l j , so bi l i zmagovalci in so prejeli spominsko nagrado. Vsakdo 
je bil bogatejši za pogumen podvig in novo športno doživetje. 

Dan kasneje smo se odpravili na 8. mednarodni maraton VVildon v A v 
striji z avtobusom skupaj z druš tvom Hitri polži. B i l i smo ena najbolj 
množičnih ekip. Sponzorjem smo se predstavili z našimi novimi dresi in 
se j im ob tej pr i l ik i zanje tudi zahvaljujemo. 

V septembru smo se udeležili še maratona prijateljstva Ljubljana-Trst, s 
katerim smo zaključili letošnjo sezono. Ugotavljamo uspešen zaključek 
se/one, z rekreacijo pa bomo nadaljevali tudi v prihodnje, zato vabimo 
vse prijatelje zdravega življenja z nami na kolo. 

KD Grosuplje 

Planinsko društvo Grosuplje - petnajst let delovanja 

Del kolesarjev kolesarskega društva pri počitku 
i napornih kilometrih na enkratnem maratonu v Wildnu 

ZRSZ - Območna enota Ljubljana 

Urod za delo Grosuplje 
Pravne podlage, ki urejajo de

javnost in delo zavoda 
Temeljni okvir in pravne podlage, 

ki urejajo dejavnost in delo zavoda 
opredeljuje Zakon o zaposlovanju in 
zavarovanju za primer brezposelnosti 
ter drugi zakoni, pravilniki, organi
zacijski predpisi in navodila. 

Organiziranost 
Zavod RS za zaposlovanje je sa

mostojna pravna oseba s statusom 
javnega zavoda, ki deluje enotno na 
območju Republike Slovenije. Za 
vod deluje organizacijsko in funkci
onalno na treh ravneh, in sicer vodst
vo in centralna služba, ter v območ
nih enotah in uradih za delo po vsej 
Sloveniji. Tako je na območju Repu
blike Slovenije 10 območnih enot in 
59 uradov za delo. 

Območna enota Ljubljana je naj
večja regijska organizacijska enota 
zavoda. Za teritorialno pokritost pa 
skrbi 14 uradov za delo. 

Temeljne dejavnosti zavoda 
Temeljna dejavnost zavoda je z za

konom predpisano posredovanje za
poslitve in zaposlitveno svetovanje, 
zagotavljanje socialne varnosti, ukre
pi aktivne pol i t ike zaposlovanja, 
poklicno usmerjanje in štipendiranje 
ter izdajanje delovnih dovoljenj. 

Urad za delo Grosuplje 
Je eden izmed 14 osnovnih celic 

delovanja zavoda v Območni enoti 
Ljubljana. 

Urad za delo Grosuplje teritorial
no pokriva tri občine in sicer: Grosup-
Ije, Ivančno Gorico in Dobrepolje. 

Število registriranih 

brezposelnih oseb 
Podatki za občino Grosuplje pa so 

naslednji: 

Število nezaposlenih 31.12.J)8 
vsi ženske I. in II. III. in IV. 
826 399 41,0 32,2 

Zadnji podatek o stopnji registri
rane brezposelnosti v ljubljanski re
giji je 11,3%, Urad za delo Grosup
lje pa je beležil 11% stopnjo regi
strirane brezposelnosti. 

V zadnjem polletju seje zaposlilo 
307 registriranih brezposelnih oseb, 
iz evidence pa seje črtalo 105 brez
poselnih oseb. 

N a 31 prostih delovnih mest, kjer 
so delodajalci izrazili željo sodelo
vanja z Uradom za delo, seje v ob
dobju od 1.1.1999 do 30.6. 1999 na
potilo 164 brezposelnih oseb. Naj
pogosteje so delodajalci objavljali 
potrebo po naslednjih p o k l i c i h : 
pomožni delavec, pomožni brusi-
lec, ključavničar, monter vodovod
nih naprav, zidar, natakar, kuhar, 
voznik, avtomehanik, ekonomski 
tehnik, elektrotehnik, zdravstveni 
terapevt, ing. strojništva, d ipl . ing. 
strojništva, prof. angleškega jez ika 
in ostalih. 

V programe aktivne politike za
poslovanja, ki pripomorejo k boljši 
konkurenčnost i brezposelnih oseb 
na trgu dela, je bilo vključenih 272 
brezposelnih oseb, od tega 26 v jav
na dela. 

Konec obdobja je bilo registrira
nih 681 prejemnikov republ i šk ih 
štipendij in 113 Zoisovih št ipendij . 

Pravice in obveznosti brezpo
selnih oseb 

Zakon o zavarovanju in zaposlo
vanju brezposelnih oseb določa , da 
si brezposelna oseba z vpisom v 
evidenco brezposelnih oseb zago
tovi: 

- p o m o č zavoda pri iskanju za
poslitve, 

-pogoj za uveljavitev pravic iz za-

V. 
23,1 

V I . 
1,8 

V I I . in VIII . 

1,9 

O k t o b r a 1999 praznuje P D 
Grosuplje 15 let svojega delovanja. 
Zanimanje za pohajanje po gorah in 
iskanje notranjega zadovoljstva v 
pristnem stiku z naravo se v grosu
peljski občini kaže tudi skozi dejav
nost društva. Članstvo v društvu se 
sicer spreminja, vendar vsako leto 
poravna članarino več kot 250 čla
nov. V d r u š t v e n i e v i d e n c i j e 
zabeleženih tudi več kot 100 članov, 
ki članarino poravnajo občasno in se 
v skladu s pravili društva tudi šteje
jo kot člani. V tem 15-lctncm ob
dobju smo v članski evidenci vodili 
preko 900 članov. Nihanje članstva 
je tudi posledica želje Slovencev, da 
mora vsak priti na Triglav, zato se 
takrat včlanijo v planinsko društvo, 
po osvojitvi simbola slovenstva pa 
se zanimanje za gore zopet skrči na 
občudovanje iz dolin. 

Vs i tisti, ki vztrajamo pri aktivnem 
delu v društvu, si žel imo, da bi se 
č imveč občanov naše občine sreče-

— L » U . 
EFON 0H1/7MJ13 

Instalacije Grosuplje, d.d. 

Adamičeva 51, Grosuplje 

odda poslovni prostor 

velik 120 m 2 

za različne dejavnosti. 

Informacije dobite po 

telefonu 

061 764 - 233. 

vsi ženske I. in II. III. in IV. V . V I . V I L in VIII . 
786 377 42,4 32,1 20,7 2,2 2,7 

varovanja za primer brezposelnos
ti, 

-priložnost za vključevanje v pro
grame aktivne politike zaposlovan
ja-

Že ob prijavi na zavod pa je vsa
ka brezposelna oseba seznanjena s 
svojimi obveznostmi in pravicami 
z informativnim gradivom in preko 
posebnega programa seminarja 
informiranja in motiviranja. Brez
poselna oseba, k i je zmožna za delo 
in prijavljena za zavodu, je po Z a 
konu o zavarovanju in zaposlovan
j u za pr imer brezposelnost i , na 
razpolago za zaposlitev inje aktiv
ni iskalec zaposlitve. Določene ob
veznos t i b r e z p o s e l n i h oseb se 
opredelijo že v zaposlitvenem nač
rtu, ki ga pripravi skupaj s svojim 
svetovalcem zaposlitve. Brezposel
na oseba pa se mora odzivati na vse 
napotitve na prosta delovna mesta, 
ki j i h posreduje zavod. 

V zadnjem desetletju so se raz
mere na trgu dela močno spremeni
le. Z a obdobjem ekonomske krize, 
ki ga jc zaznamovalo m o č n o upa
danje gospodarske dejavnosti in za
poslenost i , je b i l a z n a č i l n a rast 
brezposelnosti, ki jc dosegla vrh v 
letu 1993. 

Z večanjem števila registriranih 
brezposelnih oseb seje spreminja
ta tudi s truktura le-teh. Za rad i 
procesov gospodarskega prestruk
turiranja, pogosto drugačnih zahtev 
delodajalcev po kadrih, ki se razli
kuje od aktualne ponudbe, pa tudi 
zman j ševan j a zaposlitvene m o ž 
nosti, se povečuje jo neskladja na 
trgu dela. Posledica teh gibanj jc za
ostrovanje problema dolgotrajne 
brezposelnosti in naraščanje števi
la starejših oseb in oseb brez izo
brazbe. 

Urad za delo Grosuplje -
Danica Hlehanja 

valo na naših izletih, tako na grosu
peljski poti, kot v visokogorju. 

Vsakoletni programi druš tva so 
usmerjeni v: 

*usposabljanjc č lanov za varno 
hojo v visokogorje 

*šolanje planinskih vodnikov 
* nabavo opreme za varno vodenje 
*vzdrževanje Grosupeljske poti 
*pomoč pri vodenju planinskih 

krožkov v šolah 
""organizacijo in vodenje izletov 

po programu 
Druš tvo posveča največ pozor

nosti organizaciji izletov po pro
gramu, ki ga vsako leto sprejmemo 
na občnem zboru. Pet izšolanih pla
ninskih vodnikov PZS in še enako 
število laičnih vodnikov društva za
gotavlja varno vodenje in obenem 
tudi usposabljanje udeležencev za 
samostojno planinarjenje. 

Program iz le tov d r u š t v a nudi 
možnos t udeležbe tako za tiste, ki 
se prvič podajajo v gore, kot tudi 

Na Veliki planini 
V torek smo izvedeli, da bomo imeli 

športni dan na Veliko planino. Vsi smo 
se pripravljali in poslušali vremensko 
napoved. Ob 8.00 uri smo se zbrali in 
kmalu odšli iz hladnega Grosuplja. 

Pot nas je vodila mimo 
Ljubljane do Kamnika, 
kjer smo opazovali Kam
niško Bistrico. Nekaj časa 
smo se vozili po asfaltni 
cesti, potem pa jc pot za
vila do ovinkaste maka
damske ceste, ki jc bila 
zelo ozka. 

Ob cesti so rasla dreve
sa, večina iglavci. Pod 
Malo planino smo se us
tavili, si nadeli nahrbtnike in se odpra
vili. Po strmi poti smo hodili eden za 
drugim. Ko smo prišli na Malo planino, 
smo opazovali meglo, ki se je zgrinjala 
nad vso dolino. Rekli smo j i smetena. 
Počasi smo hodili naprej. Videli smo kar 
nekaj pastirskih koč. Nekateri so celo pad
li v blato, ker jc pred kratkim deževalo in 
je bila cela planota polna luž. Kmalu smo 
prišli do cilja cerkvice Marije Snežne. 

za i zb rance , k i se ne u s t r a š i j o 
lažjega plezanja ali hoje po brez
potju. Posebno pozornost namen
j a m o tudi n a š i m n a j m l a j š i m in 
druž inam. Naši vodniki pomagajo 
pri vodenju šolskih izletov v gore, 
sodelujejo pri vodenju planinskih 
krožkov in pomagajo tudi pri orga
nizaciji izletov v vrtcih. 

Zadnja leta seje več članov priče
lo ukvarjati s plezanjem, tako da nas 
kmalu čaka tudi ustanovitev alpinis
t ičnega odseka. 

Ob petnajsti obletnici delovanja, 
se vsem č lanom zahvaljujemo za 
prispevek k uspešnemu delu v pre
teklem obdobju. Pričakujemo, da se 
nam boste pridružili tudi tisti, ki se
daj občasno sami zahajate v gore. 
Gore so lepe v vseh letnih časih. Z 
druš tvom j ih boste lahko doživljali 
tudi v jeseni, pozimi in spomladi, 
zato sc nam pridružite. 

Predsednik PD Grosuplje 
Franc Štihernik 

Tam smo pomalicali in si ogledali vso 
bližnjo okolico. Po drugi strani smo se 
odpravili do avtobusov. 

Pot seje kmalu začela stnno spušča
ti. Sonce je že toplo grelo in pregnalo 
meglo, da smo videli ves Kamnik. 

Na izletu nam je bilo zelo všeč. Rada 

hodim v hribe, ker mi je všeč narava. 
Utrujenosti nisem čutila. Šele, ko sem 
legla v posteljo, sem spoznala, da me 
noge zelo bolijo in sem takoj zaspala. 

V imenu učencev in učiteljev naše 
šole, sc lepo zahvaljujem našima vcnliče-
ma gospe in gospodu Trobcu za varno 
in prijetno spremstvo. 

Manca Zuviršek, 4.a 
OŠ Brinje Grosuplje 

MIHICINJ 

N E P R E M I Č N I N E 

K0LOdVOKSKA 3,1290 GROSUPLJE 
TEL: 061-765660 FAX: 061-765665 

GSM\041-4Q5?58 
S: 40525S@UNUlM0Bim.SI 
E-MAIL. MNIK0@SL0M1 

ZA N A Š I ZNANE KUPCE KUPUJEMO: 
- atraktivne zazidljive parcele 

- večji prostor ali hišo v centru Grosupljega, 
primerno za klasično slaščičarno 

- garsonjere in manjša stanovanja 
Najemamo tudi stanovanja vseh velikosti. 

Najemamo tudi stanovanja vseh velikosti. 
Oddamo več različnih večnamenskih poslovnih prostorov 

v Grosupljem, Stični, Šentvidu pri Stični in 
Malem Mlačevem. 

V Grosupljem oddamo za daljši čas v 
najem 2 stanovanjski hiši. 

ZATO: ĆE STE ZAINTERESIRAM I ZA KATERO OD 
NAŠIH PONUDB, 

SE OGLASITE PRI NAS! 

mailto:40525S@UNUlM0Bim.SI


Planinci planinskega društva Grosuplje pri Aljaževem 
stolpu na vrhu Triglava 

Urnik Športnega društvo Grosuplje 
zo šolsko leto 1999/2000 
Adamičevo 29, Grosuplje - Telefon: 762-587 

Telovadnica O Š Brinje, Adamičeva 29 
Ponedeljek 20.15 - 22.00 Odbojka moški 
Torek 20.15 - 21.15 Rekreacija - ženske 
Torek 21.15 - 22.15 Rekreacija - ženske 
Sreda 20 .15-22 .00 Odbojka - ženske 
Četrtek 20.15 - 21.15 Rekreacija ženske 
Četrtek 21 .15-22 .15 Rekreacija - ženske 
Petek 20.15 - 21.00 Upokojenke 
Petek 21 .00-22 .45 Košarka - moški 
Sobota 18.00-20.00 Košarka moški 
Nedelja 18.00- 20.00 Košarka moški 

(Mlačevo) 
Pričetek vadbe v ponedeljek, II. 10. 1999. 

Vpis in članarino opravite pri vaditelju. 
Vljudno vabljeni! 

Predsedstvo ŠD Grosuplje 
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Telovadnica O Š Louis A d a m i č Grosuplje, Tovarniška 14 
Ponedeljek 19 .00 -20 .00 Aerobika 
Ponedeljek 2 0 . 0 0 - 2 1 . 0 0 Aerobika 
Sreda 19.00 - 20.00 Aerobika 
Sreda 2 0 . 0 0 - 21.00 Aerobika 
Ponedeljek 19 .00 -21 .00 Namizni tenis 

[Mil tok AO.O. 

ELEKTROTEHNIČNA TRGOVINA 
PREŠERNOVA 82, GROSUPLJE-tel. 765 - 730 

NI T€L€FONI 

T€l€FONI GSM 

OGR6VRINR T€HNIKfl 

€l€KTROINSTRLR 

. c e 

RT6RIRL 

1 

O S R A M 
ZRRNIC€ OD "R" DO "Zft»~ 

IN DRUGO 

€L€KTROT€HNICNO BLRGO 

RIEL 
POOBLAŠČENI PRODAJALEC 

SI.MOBIL 

N O V A P R O D A J A L N A S T E H N I Č N I M B L A G O M 

postaja 

P R O D A J N I P R O G R A M 

gradbeni material 
izdelki črne metalurgije 
izolacijski material 
vodovodni material 
material za centralno ogrevanje 
mali gospodinjski aparati 
audio in video tehnika 
gospodinjska plastika 
elektroinštalacijski material 
stikalna tehnika 
svetila 
ročno orodje 
električno ročno orodje in stroji 
strojno orodje 
stenske in talne obloge iz lesa in plute 
stavbno in pohištveno okovje 
vijaki, žičniki in drugi žični izdelki 
barve, laki in pribor 
zeleni program _,izde] 

MER 

VROČE 
CEHE 

MERKUR, d. d. - trgovina In storitve. Cesta na Okroglo 7, Naklo 
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Obvestilo rejcem in lastnikom živali 

V € T € R I N R R S K f l A M B U L A N T A BUBfl d . o . o . 

R o ž n o dol ino 5, Grosuplje 

ZA Z D R A V L J E N J E 
U R A D N E U R E : 
VSAK DAN 
OD 7- DO 9. URE, 
OB DELAVNIKIH PA ŠE 
OD 17- DO 19. URE. 
TELEFON: 
0 6 l / 764-658 

DEŽURNI VETERINAR 
24 UR NA DAN 
MOBITEL: 
O609/ 619-524 

V€UKIH ZIVRLI: 
*izdajanje zdravniških spričeval za živali 
*odprema živine 
*osemenjevonje in zdravljenje 
plodnostnih motenj 

*zdravljenje zavarovanih in 
nezavarovanih živali 

"oskrba z zdravili 
"svetovanje pri prehrani in reji 
"obrezovanje in zdravljenje parkljev 

M R U H ZIVRLI: 
"preventivna cepljenja 
"zdravljenje psov in mačk 
"operativni posegi 
"svetovanje 
"specialistično zdravljenje eksotičnih 
živali (plazilci, ptice, glodalci) 

"oskrba z zdravili 
"bolnišnična oskrba 

V sklopu ambulante je tudi specializirana in bogato 
založena trgovina s hrano in opremo za male živali. 

PVC in A L U okna, vrata in zimski vrtov 

3 0 l e t K A K O V O S T I 

I 
• F I N S T R A L 

*m 

izboljšan profil _ - -

ista cena B U K O V a C & C O . 

&i3L>H Poslovne storitve d.n.o. 

u . . v . r p A ^ A « A p r » Cesta na Krko 20, 
- Nudimo tudi garažna vrata CRAVVFORD 
- Knauf (mavčne obloge) 1290 Grosuplje 
-Senčila in rolete Tel./faks: 061 762 397 
- Protivlomna vrata VIGHI 
- Okenske police HELOPAL S t e m o g l a s o m s i z a g o t o v i t e 5 % p o p u s t 

t e l . : 0 6 1 / 7 6 3 - 3 6 3 
7 6 3 - 3 6 4 
7 6 3 3 6 5 

t r g o v i n a : 0 6 1 / 7 6 3 - 3 6 6 
Gramat* 
G r i l ( ' - 0 ' 0 - 1290 Grosuplje, Rožna dolina 9 

Zaradi š ir i tve svoje dejavnosti 

ZAPOSLI 1 TRGOVCA 
za delovno mesto v trgovini z gradbenim materialom in keramiko, 

veleprodaja in maloprodaja v Grosupljem. 

Pogoji: 
Ustrezna izobrazba trgovske smeri in najmanj 2 leti 

delovnih i zkušen i . Prednost imajo kandidati 
z znanjem n e m š k e g a ali a n g l e š k e g a jezika. 

Pisne vloge poš l j i te na naslov: 
GRAM AT GRIL d.o.o., Rožna dolina 9, 1290 GROSUPLJE 

H r a n i l n i c a 

0 0 
L O N d . d . K r a n j 

v O K T O B R U M E S E C U V A R Č E V A N J A 

S E Z A H V A L J U J E M O S V O J I M V A R Č E V A L C E M Z A Z A U P A N J E IN H K R A T I N U D I M O 

NAJBOLJŠE OBRESTNE MERE ZA TOLARSKE VEZAVE: 

POTROŠNIŠKI, OBRTNIŠKI ALI PODJETNIŠKI KREDIT 
ZA VARNO, NEODVISNO IN PRIJAZNO PRIHODNOST VAM NUDIMO 

ODLIČNO RENTNO VARČEVANJE. 
Z A V S E I N F O R M A C I J E S E O G L A S I T E N A KOLODVORSKI 3 O Z I R O M A N A S P O K L I Č I T E P O 

T E L E F O N U 764-300 A L I 764-600. 

Poslovna enota 
M A G R O 
Grosuplje 

Kolodvorska 3 
Telefon: 061/764-600 

061/764-300 
Faks.061/761-719 


